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      Verantwoording woordgebruik 

In dit boek gebruik ik omwille van de leesbaarheid bewust de woorden ‘slaaf’, 

‘slaven’, ‘slavin’ en ‘slavinnen’. Het alternatief, ‘slaafgemaakte’ en variaties daarop, 

levert zulke doorlopend ongelukkige zinsconstructies en storende zinsbouw op dat 

ik daarvan afzie met de kanttekening: geen enkel mens wordt geboren als slaaf, 

mensen worden in slavernij gedwongen door anderen. 
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Verklarende woordenlijst 

Askamoth Overeenkomst of gemeente-reglement (ook: hascamoth) 

Boasie Lepra 

Bosneger  Bevredigde weggelopen slaven, 2e helft van de 18e eeuw 

Bevredigd Waarmee vrede is gesloten, gezagsgetrouw: bevredigde

 Saramaccaner 

Cabana Loofhut 

Conducteur Onderofficier 

Dresneger Slaaf als ziekenverzorger in een plantagehospitaal 

Eetenskast Draagbare provisiekast 

Fijt Etterende ontsteking aan een vinger of teen 

Gemakhuis Watercloset (kleine ingesloten ruimte) 

Gemeente B.V.S. De Portugees-Joodse gemeente Bechara ve Shalom (Zegen

 en Vrede) 

Hof Hof van Politie en Criminele Justitie 

Indianen Inheemsen 

Inheemsen Oorspronkelijke bevolking van Suriname 

Kabaatje/kabaaitje Bovenkledingstuk met mouwen voor mannen 

Kostgrond Grond voor akkerbouw 

Mahamad College van lekenleiders van de Portugees-Joodse

 gemeenschap, zie ook Parnassim 

Manumissie De juridische term voor het volgens bepaalde rechtsregels  

 vrijgeven van mensen die in slavernij leven (ook:  

 manumitteren) 

Neger Mannelijke slaaf 

Negerin Slavin 

Oxhoofd Hier gebruikt als inhoudsmaat van 230,4 liter per oxhoofd 

Pagaal Koffermand, een gevlochten rechthoekige mand met losse

 deksel, vervaardigd door inheemsen 

Parnassim Bestuurders van de Portugees-Joodse gemeente 

Peluw Hoofdkussen 

Purim Vastenavond bij Joden 

Redouten Kleine schansen of verdedigingswerken 

Schuilders Ondergedoken slaven 
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Sopieskelder  In vakken verdeeld krat voor flessen dram of andere  

  sterke drank 

Spaanse bok Lijfstraf: hierbij bond men iemands handen samen, wrong 

  daarna de knieën tussen de samengebonden handen heen 

  en stak dan een stok tussen de armen en de opgetrokken 

  knieën 

Vettewariër kleine handelaars die onder meer vette goederen zoals  

 olie of kaarsen verkochten 

Wegloper Van de eigenaren weggelopen slaven die meestal in de

 bossen onderduiken c.q. schuilen 

Geld in cijfers: 

ƒ 3,15 drie gulden en vijftien stuivers 

ƒ 3,15.11 drie gulden, vijftien stuivers en elf centen  
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Voorwoord  

Onderzoek voor geschiedkundige publicaties levert vaak kleine bijvangsten op 

die op hun beurt de kiem blijken te zijn voor nieuw onderzoek. Zo ook in het geval 

van dit boek over de familie Fernandes en de slavernij. Het familiebedrijf Fernandes 

kent iedereen in Suriname en wereldwijd is vooral het frisdrankmerk met die naam 

beroemd. Bij de onderzoeken voor mijn in 2023 gepubliceerde studies Polaks 

slavernijverleden en Beekes genitaal verminkte Sophia en Coffij Makka Makka en het verzet 

van de Kwinti kwam ik de naam Fernandes al tegen, in een context die mij 

nieuwsgierig maakte naar de historische achtergrond van de familie. 

Het eerste deel van dit boek gaat in zijn geheel over het historische Pad van 

Wanica-gebied en het tweede deel gaat daar deels over. Op een kaart van de 

plantages in dat gebied bleken Fernandes-telgen een buitengrond te bezitten 

genaamd Uijtvlugt. Over die buitengrond schreef Dikland in een monografie (2012) 

dat op deze locatie de huidige bakkerij Fernandes is gevestigd. Een vraag die direct 

bij mij opkwam, was: hoeveel toeval kan het zijn dat de huidige bakkerij Fernandes 

is gevestigd op grond die in koloniale tijden ook al toebehoorde aan een Fernandes? 

Deze vraag raakte voor mij aan een thema dat mij al langer boeit en grotendeels 

onderbelicht bleef in de geschiedschrijving over de koloniale periode: de rijkdom uit 

de slavernij die nooit uit Suriname is verdwenen en daar families en bedrijven groot 

en machtig heeft gemaakt. 

Wanneer het gaat over de vraag wie er profiteerde van de slavernij en de 

Surinaamse plantage-economie, wijst men doorgaans eerst - en terecht - naar de 

Amsterdamse grachtengordel en het Nederlands koninkrijk. Echter, zij waren niet de 

enigen. Ook in Suriname zelf werd rijkdom vergaard en daar werd door sommigen 

nog generaties lang op voortgebouwd. Een in het oog springende exponent daarvan 

is bijvoorbeeld de firma Kersten. 

 

Kersten 

Anno 2025 is Kersten een verzamelnaam voor 13 operatieve bedrijven die 

werkzaam zijn in vijf sectoren in Suriname, te weten energie, vrijetijdsindustrie, 

distributie, de bouw en verhuur van auto’s en lichte of zware industriële machinerie. 

Dat alles begon midden in de hoogtijdagen van de slavernij en plantage-economie, 

met de Duitse christen-zendeling Christoph Kersten, die in 1768 de firma Kersten & 

Co. oprichtte te Paramaribo. (Anon. 1918: 17) Kersten wist op bijzonder succesvolle 

wijze het zendingswerk van de Moravische kerk (Hernhutters) waartoe hij behoorde 
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te combineren met allerhande economische activiteiten. Hij begon met een 

kleermakerij die zou uitgroeien tot een groot handelshuis met allerlei activiteiten. 

(Ibid.: 21-22) Nog steeds is de Moravian Church Foundation - Business Enterprises 

B.V., gevestigd te Amsterdam, de enige aandeelhouder van de firma Kersten, aldus

hun website.[1] 

In de achttiende eeuw stonden de Moravische zendelingen erom bekend hart te 

hebben voor slaven. Zozeer zelfs dat rond 1828 aan hen werd gevraagd om zoveel 

mogelijk slaven te kerstenen. Dit verzoek kwam met een vooruitziende blik op de 

latere afschaffing van de slavernij. Eeuwenlang had men de slaven letterlijk gezien 

als beesten. Nu zij zeer waarschijnlijk vrije mensen in de samenleving zouden 

worden, was het noodzakelijk dat beeld te veranderen. Het kerstenen van slaven 

maakte hen in de ogen van de maatschappij van toen meer mens en minder beest. 

In 1827 kwam commissaris-generaal Johannes van den Bosch naar Suriname om 

te onderzoeken hoe de slavernij af te schaffen zonder de kolonie in chaos te laten 

vervallen. Hij was het die in de richting van de Moravische broeders wees in dit 

verband: 

‘[..] eerst zou de slavengemeenschap doordrongen moeten worden 

van de christelijke (huwelijks-)moraal, om het aantal geboorten te 

bevorderen en de betrokkenen voor te bereiden op de afbouw van 

de slavernij. Van den Bosch schatte dat daar zeker tien jaar voor 

nodig zou zijn. Ook kon kerstening niet worden overgelaten aan elk 

willekeurig kerkgenootschap. In 1823 was in Demerara in het naast 

Suriname gelegen Brits Guyana een slavenopstand uitgebroken die 

volgens de Britse planters geïnspireerd was door antislavernij-

retoriek van zendelingen. Van den Bosch meende de juiste groep te 

hebben gevonden in de ebg, want de “leerstellingen der Moravische 

Broeders schijnen overigens, voor het algemeen belang, de meeste 

voordeelen aan te bieden, omdat zij het gemoed stemmen tot eene 

geduldige lijdzaamheid en tevredenheid met de aanwezige 

bestemming en afkeer inboezemen om die gewelddadig te 

veranderen”.’ (Van Galen 2019: 97, verwijst naar: Stipriaan 1993: 

378) 

Christoph Kersten zelf was een van de zendelingen die al in de achttiende eeuw 

door het gouvernement hoog werd aangeslagen als het ging om het kerstenen van 
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slaven en in de jungle wonende bevredigde gemeenschappen van voormalige 

onderduikers (van plantages weggelopen, voormalige slaven met wie vrede was 

gesloten). In 1770 deed Kersten verslag aan het gouvernement van zijn tijd bij de 

Saramaccaners onder leiding van opperhoofd Arabie en de tegenwerking van de 

zieners onder hen: 

 

 
‘Chr: Kersten, Een der Voornaamste van de fraters Unites, die bij de Saramecaanse Bosch 

neegers Sig ophouden, is gearriveerd, rapporteerende dat Sij groote hoope hadde van eenige 

indruk op ’t gemoed van ’t Opperhoofd Arabie te zullen maaken, en ook omtrent veele Van 

de Zijne, dat hij met Sijn famillie wel 60 a 70 Sterk ingevolge reets twee of drie Jaaren gedaane 

Versoek veel meer na beneede zoude willen Koomen, doch dat het door haar Loekoemans 

(:Zienders:) gecontrecarreerd wierd, [..]’ [2, nadruk NM] 

 

Ondanks hun anti-slavernij-inborst konden echter ook de Moravische broeders, 

en in hun kielzog de firma Kersten & Co., niet zonder slaven. Het was een kwestie 

die de broeders hoofdbrekens bezorgde. (Van Galen 2019: 95-6) Uit een 

verzoekschrift dat de firma in 1778 indiende bij het gouvernement blijkt duidelijk 

hoe werkzaamheden en financiën ook voor de Moravische broeders met elkaar 

verweven waren: ook bij hen liepen slaven weg en het financieel verlies werd 

dermate hoog aangeslagen dat men deze onderduikers - als zij gepakt werden - liever 

verhandelde dan strafte. 

C. Kersten & Co. (missionarissen van de evangelische verenigde broederen te 

Saron in het district Saramacca) richtte zich op 7 januari 1778 schriftelijk tot 

gouverneur Jan Nepveu. De slaaf Sambo en de slavin Cornelia waren weggelopen, 

waarbij de laatste was verdronken en de eerste al snel was opgepakt door 

Saramaccaners: 
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Paramaribo, 7 januari 1778: ‘Aan Den WeUEdle Gestrenge Heer den Heer Jan Nepveu 

Gouverneur General over de Colonie van Surinaame Revieren en districten van dien &: &: 

&: 

Beneffens 

De Edele Achtbaare Heeren Raaden van Politie & Crimineele Justitie deezes vorz. Colonie &: 

&: 

Geeft met alle Eerbied te kennen C: Kersten en Comp…het ongeluckige Gevalle de 

Missionarissen van de Evangel. Vereenigde Broederen, in Jaaren aan de Sarameca bij den 

Indianen woonende, ontmoeten met haare enkelde Neeger familie, dewelke dezelve tot hulp 

en ondersteuning in haare Kleine Huijshouding [..]’ [3, nadruk NM] 
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‘…Huishouding voor een in den Vaderlande verzogte vreijwillige Gave aangekogt 

hebben, en dewelke hune van 4 a 5 Jaaren heerwards tot groote Vestigting gedient, 

indien dezelven alle de voorige Jaaren Zonder alle ondersteuning van diergelijk, 

hebben doorgebragt. 

Indien nu, in Waarheijd zonder alle Reeden haar Neeger genaamt Sambo met de 

Mijd Cornelia Sig in den Nagt van de 18. Nov. a.p. met een Corjar van Saron 

absenteert en eergenoemde door de Saramac: Frij Neegers affgebragt en de tweede 

bij het affbrengen verdronken is; Zo is ’t aller Ootmoedigste Verzoek aan 

UWeUEdle Gestrenge Heer & UWeUEdle Agtbaare Heeren, ome voor, benoemde 

Neeger Sambo onz weeder ter Hand te moogen Laaten Koomen, om denzelven hier 

[..]’ [4, nadruk NM] 

 

Uit Kerstens relaas blijkt dat een slavin als hulp in de huishouding was aangekocht 

met vrijwillige giften uit Nederland. Zij deed onder andere dienst als wasvrouw en 

verongelukte daarbij een jaar eerder in de Saramaccarivier. Cornelia was ter vervanging 

aangekocht en haar vlucht en verdrinking beschouwde Kersten als een dubbel verlies. 

Nederig verzocht hij het gouvernement om de slaaf Sambo, die normaliter met de dood, 

verminking, en/of tewerkstelling zou zijn gestraft, aan de firma terug te geven om hem te 

kunnen verkopen en zo een deel van het financieel verlies door de dood van de 

wasvrouwen enigszins te dekken: 
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‘…hier aan Paramaribo bij Occasie te mogen verkoopen, ome daardoor de groot 

Verlies, die dezelven binen Tijd van een Jaar geleeden (indien zee eene Mijd per 

ongeluck bij ’t Wasschen in de Sarameca verlooren en deeze laaste in haar plaats 

Kogten) iets te verminderen. 

In Verwagting eene groot Gunstige reflectie op voorben: arme Missionarissen en 

Ootmoedigste Verzoek in nam van dezelven is een favorable Resolutie verwagtends 

& 

Paramaribo d. 7 Jan: 1778C: Kersten & Comp.’ [5, nadruk NM] 

Na de afschaffing van de slavernij bleef de firma bestaan en groeide uit tot een van 

de grootste en bekendste bedrijven van Suriname. 

In 1900 had C. Kersten & Co. een winkel in het centrum van Paramaribo. [6] 
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Advertentie: CKC in december 1946 ook buiten de stad actief. [7] 

In 2023 openden president Chan Santokhi (rechts) en vicepresident Ronnie Brunswijk, een 

nazaat van onderduikers (marrons), bij de stand van de firma Kersten een beurs in Paramaribo. 

[8] 

Onderzoek naar familie Fernandes 

Wat betreft de lotgevallen van de Joodse gemeenschap in Suriname, waartoe 

de familie Fernandes behoort, stelt Ipenburg in zijn boek over 400 jaar Surinaams 

Jodendom: 

‘Over het algemeen, aldus de Parbode van september 2014, behoort het handje-

vol Surinaamse Joden nog steeds tot de elite: “de mensen met geld en grote 

zaken, zoals de families Fernandes, van Alen, Donk en Reeder 6 ”.’ (2015: 252) 
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Vastbesloten om uit te zoeken hoe de connecties liggen tussen de Fernandessen van 

voor en na de afschaffing van de slavernij, kwam ik voor verrassende vondsten en 

interessante historische thema’s te staan. 
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Inleiding 

De oprichter van het bedrijf dat zou uitgroeien tot het huidige Fernandes-

concern was Isaak Fernandes. Hij werd kort na de afschaffing van de slavernij 

geboren (1866) en ook wel Jacques genoemd.[1] Zijn ouders ontvingen rond de 

afschaffing van de slavernij geld voor de manumissie van enkele slaven en slavinnen. 

Zij werden, evenals Isaaks grootouders, overgrootouders en verdere voorouders, in 

Suriname geboren. Ze woonden en werkten in Paramaribo en heersten daar ook over 

hun slaven. Isaaks vader was daar bijvoorbeeld eerste schrijver en later 

sociëteitshouder, terwijl zijn opa werkte als houder van een koffiehuis en kastelein 

(in hoofdstuk 1 komen het geboortegezin van Isaak, zijn voorouders en ook hun 

slaven uitgebreider in beeld).[2] Hoewel Isaak zijn eerste bedrijf pas begin twintigste 

eeuw begon, ruim na de afschaffing van de slavernij, was het dus heel goed mogelijk 

dat hij daarbij gebruik kon maken van in slavernijtijden verworven bezittingen en 

fondsen. 

Isaak Fernandes was een zeer ondernemende man en gehuwd met Augusta 

Mathilda Levy.[3] Op zijn 29e stond hij bekend als koopman, zo blijkt uit de 

overlijdensakte van de vrouw van zijn broer Uriah, Sera Helena Gomperts, uit 1895. 

Isaak en zijn broer Abraham traden op als getuige bij de aangifte van haar dood. 

Beide broers staan vermeld met het beroep ‘koopman’.[4] Dit beroep oefende hij nog 

steeds uit ten tijde van de geboortes van hun kinderen Jule (1900) en Tilly (1903); ook 

op hun geboortecertificaten staat hij geregistreerd als ‘koopman’.[5] In de jaren 

daarna begon hij met een zeepfabriek, een bakkerij en als verkoper van 

manufacturen. Zijn ondernemende inborst droeg hij al jong over op zijn zoon, met 

wie hij in 1918 het bedrijf I. Fernandes & Zoon oprichtte. Op dat moment maakten 

ook een houtzagerij en een carrousel (draaimolen) deel uit van het concern, later 

kwam daar nog een ijsjes- en staafijsfabriek bij. Via het Coca-Cola-contract dat Jule 

Fernandes in 1938 wist te bemachtigen, is het familiebedrijf uitgegroeid tot het 

huidige, gediversifieerde Surinaamse holdingbedrijf. (FBC 2014) 

Mogelijk was het carrousel wel de eerste economische activiteit van Isaak, daar 

deze attractie al in 1898 in handen was van een Fernandes: 
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Vanaf zaterdag 30 juli 1898 stond ‘de stoomcarousel van Fernandes’ op het feest voor de verjaardag 

van koningin-regentes Emma in Paramaribo.[6] 

 

    Al zou die draaimolen op dat moment ook van Isaaks ondernemende broer David 

jr. kunnen zijn geweest. In 1904 runde David jr. een zeer succesvolle luciferfabriek: 

 

 
Een oudere broer van Isaak veroverde de Surinaamse markt voor lucifers.[7] 

 

De zeepfabriek van Isaak gooide in 1912 hoge ogen bij een huisvlijttentoonstel-

ling: 

 

 
De grote, lokaal geproduceerde zeepblokken maakten indruk op bezoekers.[8] 
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En voor de bakkerij zijn her en der op het internet verschillende oprichtingsjaren 

te vinden, waaronder 1910, 1912 of 1918, maar al in 1909 deed J. Fernandes een 

aanvraag voor aansluiting op de gasleiding van Paramaribo: 

 

 
In 1909 zochten meerdere Joodse bakkerijen aansluiting op de gasleiding.[9] 

 

Dikland noemde, zoals gezegd, Fernandes’ bakkerij in zijn monografie over buiten-

grond Uijtvlugt, ook wel Kokobiako genaamd, nabij Paramaribo: 

 

‘De grond begon op de kruising van de Gemenelandsweg en de 1e Rijweg. Het kavel 

waarop nu bakkerij Fernandes is gevestigd, was in 1801 al in die vorm aanwezig.’ 

(Dikland, 2012: 2) 

 

Sinds 1963 is Fernandes’ bakkerij gevestigd aan de Kernkampweg 82-84 in 

Paramaribo. Deze straat heette vroeger de Eerste Rijweg en vormde een verbinding 

tussen de Gemenelandsweg (tegenwoordig Verlengde Gemenelandsweg) en de 

Kwattaweg. Vanaf het kruispunt Eerste Rijweg-Gemenelandsweg strekte de buitengrond 

Uijtvlugt zich uit tot het achterland van Paramaribo. De grond was in handen van zekere 

Mordechai en Raphael Fernandes: 
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De grond van Mordechai en Raphael Fernandes in 1786.[10] 

 

 
De buitengrond van Fernandes’ telgen in 1801.[11] 

 

Waren deze Mordechai en Raphael voorouders van Isaak? Kan het zijn dat het 

Fernandes-concern de bakkerij naar deze locatie kon verhuizen omdat de grond al die tijd 

in handen van de familie was gebleven? In hoeverre is het Fernandes-imperium dat bij 

Isaak begon, gebouwd op eventueel fortuin uit de slavernijtijd? En wat is de slavernij-

geschiedenis van deze familie zelf? 

In de achttiende en negentiende eeuw verspreidden de nazaten van de Portugees-

Joodse immigranten zich door de gehele kolonie. Niet iedereen kon immers een succes-

volle, welgestelde planter worden. Men pakte daarom legio andere beroepen op. In 1787 

woonden er 1045 Joden in Paramaribo op een witte bevolking van 2000. Zij hadden 

duizenden slaven in dienst als huishoudelijk personeel. (Buddingh 1995: 59) Velen waren 

naar de stad gekomen nadat de plantage-economie in crisis was geraakt. Waar Joden in 
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1730 nog 115 plantages bezaten, waren dat er in 1788 nog maar 46. (Ipenburg 2015: 207) 

Dit was de tijd waarin de opa van Isaak werd geboren. Een algemene deler hierbij bleef 

dat iedereen slaven bezat, weinig of veel, voor in huis of op het land. Niemand kon 

zonder de uit Afrika ontvoerde mensen die men in alle kringen van de samenleving als 

vee, als werktuig beschouwde – vaak letterlijk: in inventarisaties van plantages of 

inboedels noteerde men de slaven steevast bij het vee en de werktuigen. 

Tijdens mijn onderzoek bleek dat de Portugees-Joodse familie Fernandes uit 

Amsterdam, of verschillende families met dezelfde naam, diep in de Surinaamse samen-

leving waren ingebed, vanaf het begin van de achttiende eeuw al en voor een groot deel 

in Paramaribo. Onder hen bakkers, slagers, ambtenaren in diverse posities, plantage-

houders, advocaten, deurwaarders, horeca-uitbaters, handelaars en beoefenaars van 

andere beroepen. Sommigen kwamen in het kader van de bevolkingsaanwas via een 

programma voor armlastige Portugese Joden, anderen vanuit al welgestelde families in 

Amsterdam die handelsbelangen hadden in de plantage-economie. Er bleken zovele 

Fernandessen in Suriname te zijn dat een genealogisch onderzoek naar de voorvaderen 

van Isaak Fernandes al snel uitliep op een monsterklus van na te lopen vertakkingen, 

notariële aktes, certificaten van de burgerlijke stand, Joodse archieven et cetera om een 

beeld te kunnen krijgen van wie bij wie hoorde en wie wat deed in Suriname. 

Al in de slavernijtijd zelf zorgde deze omvangrijke familiestamboom voor ver-

warring. Om een voorbeeld te geven: in zijn monografie over plantage Uijtvlugt citeert 

Dikland een notariële akte uit 1840 waarin staat: 

 

‘[..] dat het meer bedoeld perceel, bekend onder den naam van Uitvlugt ook wel 

onder dien van Kokobiako primitief heeft toebehoord aan wijlen David van Abraham 

Fernandes, vervolgens aan diens kinderen Mordechai en Raphael Fernandes,’ 

(Dikland 2012: 3, nadruk NM) 

 

Uit diverse testamenten van deze David van Abraham Fernandes blijkt echter dat 

het niet zijn kinderen, maar zijn neven betrof, in feite de zoons van Mordechai en Raphael. 

[12] David en zijn vrouw hadden geen kinderen, wat een nieuwe wending gaf aan de 

zoektocht naar genealogische verbindingen in de familie. Daarbij zijn soms hele stukken 

stamboom in kaart te brengen, terwijl andere delen onduidelijk of geheel leeg blijven. 

Bij het onderzoek naar het slavenbezit van de familie van Isaak Fernandes vond ik 

meer informatie over de gemanumitteerde mensen dan verwacht. Door gebruik te maken 

van slavenregisters, manumissieregisters en archieven van de burgerlijke stand kon ik 

delen van de levens van de voormalige slaven in kaart brengen. Dit onthulde grote 

verschillen in de levens van deze mensen: sommigen bouwden een uitgebreide 

stamboom op, terwijl anderen te maken kregen met hoge kindersterfte en in armoede 
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leefden. Ook kon ik verbanden leggen met de slavernijgevolgen in andere Surinaamse 

families, zoals De Vries en Essed, waarin het vrouwelijk nageslacht van de slaven van 

Fernandes een belangrijke rol speelde. 

Een interessant fenomeen binnen de familie was dat de grootouders van Isaak de 

slaven echt nog behandelden zoals het voor witte slaveneigenaren door de eeuwen heen 

gebruikelijk was: als vee of werktuigen. Terwijl er regels waren rond het niet scheiden 

van moeders en kinderen, maakte de opa van Isaak gebruik van gaten in de regelgeving 

om toch zijn slavenbezit over zijn kinderen te kunnen verdelen. Dat daarbij moeders en 

kinderen gescheiden werden, nam hij klaarblijkelijk voor lief. Zijn kinderen echter, de 

ouders en ooms en tantes van Isaak, bleken er via manumissie voor gezorgd te hebben 

dat de moeders en kinderen weer werden verenigd. 

Om antwoord te krijgen op de vraag in hoeverre de succesvolle firma Fernandes van 

de twintigste en eenentwintigste eeuw voorafgegaan werd door succesvolle Fernandes-

familieleden in de zeventiende en achttiende eeuw, heb ik getracht zoveel mogelijk van 

deze geschiedenis in kaart te brengen, zonder te pretenderen daarin alomvattend te zijn. 

De genealogie geldt meer als leidraad voor de kleinere en grotere geschiedenissen van 

allerlei Fernandes-telgen in het koloniale Suriname. Zodoende is deze studie uitgemond 

in een omvangrijke verzameling Fernandes-verhalen. We beginnen met de familie-

geschiedenis van het geboortegezin van Isaak en de slaven die in dat gezin bij de 

afschaffing van de slavernij vrijkwamen na betaling door de overheid aan Isaaks vader 

en diens familieleden. 
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Hoofdstuk 1 – De familie Fernandes en het einde van de 

slavernij 

De oprichter van het Fernandes-concern maakte de slavernij niet meer mee. Ten 

tijde van zijn geboorte was de afschaffing ervan een feit en had zijn vader de laatste 

in de familie zijnde slaven gemanumitteerd tegen de vergoeding van de Nederlandse 

staat. Isaaks oudere broer en zus, Abraham en Rachel, hadden mogelijk wel 

herinneringen aan de slaven die in huis waren in hun kindertijd. Abraham was 4 en 

Rachel was 6 toen de slaven van het gezin Fernandes in 1862 vrije mensen werden. 

Het betrof een moeder, Doortje, haar kinderen Badina en Willem, en haar kleinkind 

Lotje, het dochtertje van Badina dat op dat moment een half jaar oud was. Ook de 

gezinnen van Isaaks ooms en tantes hadden slaven, allemaal doorgegeven door 

Isaaks opa en oma.  

In dit hoofdstuk bespreek ik zowel het gezin dat Isaak Fernandes zelf stichtte, 

zijn geboortegezin, als het geboortegezin van zijn vader. Daardoor ontstaat ook een 

beeld van de slaven in deze tak van de familie rond de tijd van de afschaffing van de 

slavernij. 

 

 
Portret van Isaak ‘Jacques’ de Daniel Fernandes.[1] 
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      1.1 Het gezin van Isaak Fernandes en Augusta Mathilda Levy 

      Van Isaak en zijn gezin zijn alle belangrijke aktes van de burgerlijke stand terug 

te vinden. Toch gaat het niet altijd goed met het aanhalen daarvan. Zo schreef men 

zijn naam vaak met een c, mogelijk omdat hij in de volksmond als ‘Jacques’ bekend 

stond, en wordt als zijn geboortejaar nog wel eens 1867 aangemerkt, zoals op 

genealogiewebsite geni.com: 

 

 
Overigens klopt de vermelding van Coenraad en Phili Fernandes hier ook niet, zie 1.2.[2] 

 

     Isaak was een zoon van Daniel David Fernandes en Sara Urie Lyons (zie 1.2). Bij 

zijn overlijden in 1949 werd hij door het Joodse tijdschrift Teroenga als volgt 

omschreven: 
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IM Isaak Daniel Fernandes.[3] 

 

De vermelde leeftijd van Isaak klopte niet. Hij werd geboren op 19 augustus 

1866 en was 83 toen hij op 25 september 1949 stierf. Het krantenbericht over zijn 

geboorte is van 1866, maar ook daar staat niet de juiste datum vermeld: 

 

 
Het Koloniaal Nieuwsblad van 3 september 1966 vermeldde de geboorte van Isaak. 
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Geboorteakte van Isaak, met vermelding van de geboortedag: zondag 19 augustus 1866. [4] 

 

     Isaak begon zijn carrière als koopman en was mogelijk daarnaast uitbater van een 

carrousel tegen de tijd dat hij ging trouwen. Op 1 februari 1900 huwde Isaak te 

Paramaribo de op dat moment 36-jarige Augusta Mathilda Levy: 
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Uitsnede van de huwelijksakte d.d. 1 februari 1900.[5] 

 

Datzelfde jaar, op 1 december 1900 om precies te zijn, kwam hun zoon Jule ter 

wereld. Drie jaar later, op 28 oktober 1903, volgde zijn zus Tilly. Beide kinderen 

Fernandes huwden op hun beurt in de jaren 20: Tilly op 22 april 1926 te Paramaribo 

met Emile Jacques de la Fuente [6] en Jule op 23 februari 1927 te Amsterdam met 

Anna Marie Salomons.[7] Het was Emile die Jule zou aansporen om in 1939 het Coca- 

Cola-contract te bemachtigen dat de firma Fernandes groot zou gaan maken. Jule en 

Anna Marie kregen twee zoons, Rene (1928) en Jack (1934). Tilly en Emile kregen een 

zoon, Harold (1927).[8] Voor het overige zijn de archieven nog beperkt openbaar in 

verband met nog levende familieleden. De geboortecertificaten van Jule en Tilly zijn 

openbaar: 
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Jule werd geboren in 1900 en niet in 1905, zoals op genealogiewebsites vermeld staat.[9] 
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De bij de burgerlijke stand opgegegeven naam was Tilly. [10] 
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Drie jaar voor Isaak overleed zijn vrouw Augusta Mathilda op 24 april 1946. In 

1948 kwam Harold de la Fuente, die piloot was, om bij een vliegtuigongeluk in 

Puerto Rico. Zijn moeder Tilly overleed op 7 februari 1963 te Paramaribo.[11] Haar 

broer Jule Fernandes stierf op 87-jarige leeftijd te Amsterdam: 

 

 
NRC Handelsblad, 15 juni 1988, p. 15. 

 

Isaak en Jule en later René en Jack Fernandes hebben het zaadje dat Isaak in de 

jaren 10 van de twintigste eeuw plantte tot een enorme boom laten groeien. En dat 

deden ze vanaf het begin op een wijze die we tegenwoordig maatschappelijk verant-

woord ondernemen zouden noemen, met veel oog voor de medewerkers en voor de 

maatschappelijke positie van een grote werkgever die hoge winsten maakt. Isaak en 

Jule staan nog steeds bekend om hun betrokkenheid bij de samenleving en 

filantropie. De goede behandeling van mensen stond altijd hoog in het vaandel van 
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het bedrijf. Mogelijk verhoudt zich dat tot de tijd die daaraan voorafging, de jaren 

van de afschaffing van de slavernij, decennia met veel maatschappelijke discussie 

over hoe je mensen wel of niet wil, kan en moet of zou moeten behandelen. 

 

We gaan terug in de tijd om te kijken hoe de directe voorvaderen van Isaak en 

Jule in die bewogen jaren manoeuvreerden (1.3). Daartoe is het nodig eerst zicht te 

krijgen op hoe de familie in elkaar stak (1.2), wat ook van belang is voor eerdere tijden 

(hoofdstuk 2 en 3). 

 

 

 
Jack Fernandes, zoon van Jule, kleinzoon van Isaak, in 1946. 

Foto uit de privecollectie van voormalig procureur-generaal Maarten de Niet (1893-1973),  

verkregen via en gepubliceerd met toestemming van aangetrouwd familielid. 
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        1.2 Het geboortegezin van Isaak Fernandes 

        Isaak groeide op met 4 oudere broers: David jr., Uriah, Abraham en Alexander. 

Daarnaast had hij een oudere zus, Rachel, en een jongere zus genaamd Marianna. 

Alle geboorteaktes zijn opgenomen in bijlage. De geboorteakte van David jr. is 

nauwelijks leesbaar, maar hij heeft een tijd in Amsterdam gewoond en via 

gezinskaarten – ook opgenomen in bijlage 1 – was vast te stellen dat dit de juiste akte 

is. De uitzondering is Uriah, omdat ik zijn geboorteakte niet vond in de archieven. 

Het geboortejaar van Uriah kan 1860 of 1861 zijn. Genealogiewebsites nemen veelal 

de vermelding van nog twee broers van elkaar over, genaamd Coenraad en Phili, 

maar dit berust op een misverstand. Coenraad en Phili waren kinderen van David 

Fernandes jr. (zie bijlage 3). Dit overzicht van het gezin heb ik samengesteld op basis 

van de gegevens die te vinden zijn in bijlagen 1, 2 en 3: 

 

Daniel David Fernandes 

& 

Sara Urie Lyons 

Rachel 

26-03-1856 

 

  

David jr. 

03-03-1858 

& 

Selina Philip Emanuels 

Coenraad 

25-12-1887 

Phili 

08-03-1895 

  

Uriah 

tussen 1 jan. en 12 mei 1861 

 

  

Abraham 

25-05-1862 

 

  

Alexander 

21-10-1864 

 

  

Isaak 

19-08-1866 

& 

Augusta Mathilda Levy 

 

Jule 

01-12-1900 

 

Tilly 

28-10-1903 

  

Marianna 

23-10-1868 
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        De verschillende geboorteaktes leren ons nog andere zaken over het gezin. Zo 

veranderde vader Daniel tussen de geboortes van Alexander en Isaak van beroep: in 

plaats van schrijver werd hij sociëteitshouder. En in de jaren na Isaaks geboorte, maar 

voordat zijn zus Marianne ter wereld kwam, verhuisde het gezin van de 

Dominéstraat naar de Hofstraat. 

        Tot eind 1862 woonden er ook nog 4 slaven bij het gezin Fernandes. In oktober 

van dat jaar gaf vader Daniel David Fernandes hun namen door om in aanmerking 

te kunnen komen voor de tegemoetkoming van ƒ 300,- per slaaf die de Nederlandse 

staat in het kader van de afschaffing van de slavernij beschikbaar stelde aan 

eigenaren. Voor de drie vrouwen, Doortje (50 jaar), Badina (19 jaar) en Lotje (½ jaar), 

en de 17-jarige jongeman Willem ontving de vader van Isaak Fernandes ƒ 1200,-. 

Anno 2021 was dit bedrag € 13.300,- waard.[12] 
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Op 14 oktober 1862 gaf Daniel David Fernandes de namen op van de slaven.[13] 
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Op 10 juli 1863 tekende Daniel David Fernandes voor ontvangst van de ƒ 1200,- tegemoetkoming.[14] 

 

        Deze slaven had vader Daniel verkregen via overerving. Zij kwamen uit de 

boedel van zijn vader, de opa van Isaak, en maakten deel uit van een klein bestand 

huisslaven dat na zijn dood werd verdeeld over Daniel en zijn broers en zussen. 
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1.3 Het geboortegezin van Isaaks vader, Daniel David Fernandes 

De opa van Isaak Fernandes, David de Abraham Fernandes, huwde in 1807 met 

Rachel de Daniel Fernandes, de dochter van zijn halfbroer Daniel. De vader van 

David en Daniel, Abraham Haim de Daniel Fernandes, had zeker 13 kinderen uit 2 

huwelijken. Daniel (1763) was de oudste zoon uit het eerste huwelijk, met Ribca de 

Semuel Haim Cahanet Nassy. David (1786) was meer dan 20 jaar jonger en de vierde 

zoon uit het tweede huwelijk, met Jeudith de Mosseh Cohen Nassy. Zoals in die tijd 

niet ongebruikelijk was, trouwde David dus met zijn nicht. Hiervoor moesten zij wel 

toestemming krijgen van het Hof van Justitie. Het hof verleende die toestemming op 

3 juli 1807 en op 19 juli trouwden de grootouders van Isaak (zie bijlage 4). Het 

echtpaar kreeg 12 kinderen, 6 dochters en 6 zoons, van wie er 6 niet ouder werden 

dan 2 jaar. Tegen de tijd dat Isaak werd geboren (1867), had zijn vader nog 4 broers 

en zussen, te weten: Judith, Abraham, Rachel en Esther. 

 

 

Abraham Haim de Daniel 

Fernandes 

1735-1804 

 

Gehuwd in 1778 

 

Jeudith de Mosseh Cohen 

Nassy 

1759-1813 

 

 

David Abraham 

Fernandes 

1786-1831 

 

 

 

 

 

 

Gehuwd in 1807 

 

 

 

 

 

Rachel Daniel 

Fernandes 

1791-1845 

 

Judith David 

1808-1872 

 

Abraham David 

1809-1871 

 

Rachel David 

1810-1878 

 

Daniel David 

1822-1888 

 

Esther David 

1824-1893 

 

Als kind 

overleden: 

 

Geer David 

Benjamin David 

Ribca David 

Abigael David 

Daniel David 

Moses David 

Jahel David 

 

  

 

Abraham Haim de Daniel 

Fernandes 

1735-1804 

 

Gehuwd in 1758 

 

Ribca de Semuel Haim 

Cahanet Nassy 

1734-1778 

 

 

 

Daniel 

Abraham 

Fernandes 

1763-1832 

 

 

Gehuwd in 1787 

 

 

Ester Benjamin 

Robles de 

Medina 

1763-???? 

 

 

De broers en zussen en voorouders van Daniel David Fernandes.[15]  
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Het gezin waarin de vader van Isaak Fernandes opgroeide en van waaruit zijn 

slavenbezit kwam, is terug te vinden in diverse wijkregisters van Paramaribo tussen 

1828 en 1846. Die laten zien hoe het gezin zich verspreidde na het overlijden van 

beide ouders David en Rachel, wat van belang is voor de beschrijving van de 

vererving van de slaven. In bijlage 4 heb ik een aantal wijkregisters en geboorte-

certificaten opgenomen die de levensloop van het gezin in Paramaribo laten zien en 

aan de hand waarvan ik voorgaand overzicht van het gezin mede heb samengesteld. 

Uit de wijkregisters leren we ook dat opa David kastelein was, maar op de 

geboortecertificaten van zijn vroeg overleden kinderen Benjamin en Ribca staat dat 

hij ‘koffiehuis houder’ was (zie bijlage 4). Na zijn overlijden staat zijn weduwe Rachel 

in de wijkregisters als ‘collegiehouder’ en na haar overlijden verschijnt hun zoon 

Abraham weer als kastelein in het wijkregister. Uit het een en ander zouden we 

kunnen opmaken dat de opa van Isaak Fernandes uitbater was van een koffiehuis 

dat later overging in handen van zijn vrouw en daarna van zijn zoon. 

Het gezin woonde achtereenvolgens aan de Gravestraat, de Klipstenenstraat, de 

Heerenstraat (op twee adressen) en wederom aan de Klipstenenstraat. 

 

 
Het wijkregister van 1828: de familie Fernandes woonde aan de Gravestraat 48.[16] 

 

Ook na het overlijden van moeder Rachel in 1845 bleven Judith, dochter Rachel 

en Daniel bij elkaar wonen aan de Klipstenenstraat 78. In 1844 was dochter en zus 

Esther getrouwd met Isaak Jacob da Silva Pereira. Zij gingen naast het gezin 

Fernandes wonen op nummer 77 van de Klipstenenstraat: 
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Esther en haar broers en zussen werden buren.[17] 

 

Oudste zoon en broer Abraham David zou pas in 1871 (ook zijn sterfjaar) trouwen, 

met Antoinetta van Keun, maar hij ging al na het overlijden van zijn moeder in 1845 bij 

Antoinetta’s familie inwonen: 

 

 
De West-Indiër van 26 februari 1871 kondigde de ondertrouw aan. 

 

In de wijkregistervermelding van de familie Keun staat Abraham ook vermeld 

en achter zijn naam zijn vier slaven aangetekend: een vrouw, 2 jongens en 1 meisje. 

Deze slaven had Abraham niet van huis uit meegekregen. Enkele jaren nadat hij bij 

de familie Keun ging wonen, werden de slaven van huize Fernandes verdeeld 

volgens de erfenis. Abraham werd daarin niet meegenomen. Hoe hij deze slaven in 

bezit kreeg, is onduidelijk. 
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Het wijkregister van 1846 toont dat Abraham David Fernandes bij de familie Keun (Kühn) was gaan 

wonen en vier slaven in bezit had.[18] 

 

In 1846 waren in huize Fernandes, op dat moment aan de Klipstenenstraat, ook 8 

slaven aanwezig, getuige het wijkregister: 

 

 
De familie had 7 kleurlingen en 1 negerin als slaven in bezit. [19] 
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1.4 De slaven van het gezin David en Rachel Fernandes 

In 1814 werd slavenhandel in navolging en onder druk van Engeland door 

koning Willem I verboden. Omdat dit verbod op grote schaal werd overtreden, stelde 

men in 1826 een registratiesysteem voor slaven in werking, de zogeheten 

‘slavenregisters’. (Dalhuisen & Hassankhan 2018: 80) Daarin is te zien dat de vader 

van Isaak Fernandes, Daniel David Fernandes, midden negentiende eeuw drie slaven 

(Doortje, Badina en Willem, Lotje was op dat moment nog niet geboren) in eigendom 

had via overerving. 

 
De overdwars geschreven aantekening luidt: ‘Bij legaat verkregen van den boedel Wed. D. Fernandes 

volgens testam.’ [20] 

 

Het testament waarin de opa van Isaak, David de Abraham Fernandes, de 

boedelverdeling regelde, is bewaard gebleven. Het was een gezamenlijk testament 

van hem en de oma van Isaak, Rachel de Daniel Fernandes. Dit testament lieten 

David en Rachel opstellen toen David ziek te bed lag, op 23 februari 1830. Er moest 

een tolk bij aanwezig zijn omdat Rachel het Nederduits niet machtig was, maar het 

zogenaamde Negerengels wel: 

 

|40| EEN GESCHIEDENIS VAN DE JOODSE FAMILIE FERNANDES EN HUN SLAVEN



 

‘Mutueel Testament 

 

Op den drieentwintigsten february des jaars achttienhonderd en dertig, des 

nademiddags ten vijf uur, Compareerden voor mij Wilco Pieter Wilkens gezworen 

klerk der Kolonie Suriname en in tegenwoordigheid van de na te noemen getuigen, 

- 

De Heer David Fernandes en Mejufrouw Rachel Fernandes Echtelieden, wonende 

alhier aan Paramaribo aan de Heere Straat [LCN] zijnde de Heer comparant ziek te 

bed leggende echter beide derzelve volkomen in staat om te kunnen en mogen 

Testeren, mij Gezworen klerk en Getuigen bekend; wordende de Mejufrouw 

comparante uit hoofde van onervarenheid in de nederduitsche Taal door den 

beEedigden Tolk in de negerEngelsche spraak Andries Anthony Halfhide junior ten 

deze geassesteerd [..]’[21. 

 

Het volledige testament is opgenomen in bijlage 5. 
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In principe werd de nalatenschap zo geregeld dat de langstlevende eerste 

erfgenaam was en daarna hun wettige kinderen in gelijke delen en eigendom. Er 

werden alleen enkele speciale clausules opgenomen ingeval Rachel de langstlevende 

zou zijn en zou willen hertrouwen. Zo benoemde David in dat geval zijn neef 

Abraham de Moses Fernandes (de zoon van zijn halfbroer Moses de Abraham 

Fernandes) tot voogd over hun minderjarige kinderen. Verder stond ook in het 

testament dat er nog een verzegelde inventaris van de volledige boedel moest komen 

(zie bijlage 6). 

Daags na het overlijden van David (3 mei 1831) werd op 10 mei 1831 de verze-

gelde inventaris op verzoek van Rachel geopend. Uit dit document blijkt het op dat 

moment actuele slavenbezit van het gezin, zoals nog steeds gebruikelijk was in die 

tijd, in één adem opgesomd met het dierenbezit: 

 

 

‘Slaaven 

de Mulatinne Anna met hare Kinderen Bebe, 

 [Saartje], Pierre en Chrisje 

de negerin Doortje 

de negerin Nancy 

- 

Een koebeest en Kalf’ [22] 

 

Uiteindelijk zou Rachel niet hertrouwen, maar ongeveer 6 jaar na David komen 

te overlijden. Waarmee deze slaven overgingen in handen van hun kinderen. In de 

jaren na het opmaken en verzegelen van het testament kwamen onder deze slaven 

nog enkele kinderen ter wereld, getuige de boedelbeschrijving in de slavenregisters 

van 1850. Op dat moment waren Saartje en Nancy overleden of verkocht, want die 

komen in de lijst niet langer voor. Wel zien we de andere namen terug, aangevuld 
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met meer kinderen van Anna en ook kinderen van Bebe. De lijst van 1850 toont 

precies welke slaven er op dat moment waren en wat hun onderlinge relaties waren: 

 

 

 
Anna kreeg in 1836 nog een zoon genaamd Eduard, in 1839 een dochter genaamd Antje en ook nog 

twee kleinkinderen van haar dochter Bebe: een meisje genaamd Julie en een jongen genaamd Izak. 

Doortje kreeg ook twee kinderen, in 1844 een dochter genaamd Badina en in 1846 een zoon genaamd 

Willem.[23] 

 

De kinderen en kleinkinderen van Anna gingen naar Davids zussen Judith en 

Rachel, behalve Chrisje, die werd nagelaten aan zus Esther. David zelf erfde Doortje 

en haar kinderen. Anna was de wasvrouw van het gezin en zij werd op 7 februari 

1850 gemanumitteerd, wat waarschijnlijk de aanleiding was om de gehele registratie 

van de boedel op te nemen in het register. Pierre en Eduard kwamen in gezamenlijk 

eigendom van Rachel en Judith. Bebe, Julia en Izak in het bezit van Judith en Antje 

van Rachel. 
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De tweede pagina van het register van 1850 met folionummer 480 toont de verdeling van de slaven 

over de kinderen Fernandes.[24] 

 

Anna werd mogelijk juist op dat moment gemanumitteerd om het mogelijk te 

maken dat men haar kinderen over de verschillende Fernandes-telgen kon verdelen. 
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1.4.1 Kinderen gescheiden van hun moeder 

In 1782 was een wet in werking getreden die stelde dat men moeders en hun 

kinderen niet langer mocht scheiden bij verkoop. In 1828 en ’29 werd deze wet 

ververst: 

 

‘Alleen als straf en met toestemming van het gouvernement kon van dit 

verbod worden afgeweken en mocht de band tussen moeder en kind door 

gescheiden verkoop verbroken worden. 

[..] 

Dat de wet op de seperate verkoop geen dode letter was, blijkt uit de talrijke 

verzoeken met betrekking tot de gescheiden verkoop. In de periode 1832-

1863 werden requesten ingediend waarin om toestemming verzocht werd 

de band tussen moeder en kind door verkoop te verbreken.’ (Ten Hove 

1996: 41-2) 

 

In 1850 vatte de toenmalig minister van Koloniën Charles Ferdinand Pahud de 

strekking van de wet bondig samen: 

 

‘Slaven [zei de minister] mogen, gedurende het leven van hunne moeder en 

zoo lang zij tot den slavenstand behooren, nimmer afgezonderd van deze 

worden verkocht, verruild, weggeschonken of op eenige andere wijze in den 

eigendom van eenen derde overgaan, zoo als dit wederkeerig niet met de 

moeder, afgezonderd van hare kinderen, mag plaats hebben; zoodat 

kinderen met hunne moeder of de moeder met hare kinderen, nooit anders 

dan gelijktijdig en steeds aan een en den zelfden persoon kunnen worden 

veralieneerd, onder welken titel die alienatie ook moge plaats vinden.’ 

(Hoëvell 1855: 49) 

 

Zoals alle wetgeving ‘voor’ slaven, was deze echter niet bedoeld om hen te 

beschermen: 

 

‘Slaven waren geen rechtspersoon. De wet erkende niet dat ze 

bestolen, verkracht of vermoord konden worden. Wetten die 

grenzen stelden aan de mishandeling van slaafgemaakten op 

plantages hadden de bedoeling om de maatschappelijke rust te 
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bewaren, niet om individuele rechten te beschermen.’ (Fatah-Black 

2018: 43) 

 

Dit gold zeker ook deze wet, die volgens de achttiende- en negentiende-eeuwse 

maatstaven een inbreuk vormde op het recht van eigendom. Reden voor de wetgever 

om het leed van de wet voor de slaveneigenaren te willen verzachten: 

 

‘Daarom heeft men uitzonderingen toegelaten. Art. 3 der publikatie 

van 3 Maart 1829 G.B. No. 1 bepaalt, dat het verbod tot scheiding 

van moeder en kind zal ophouden van kracht te zijn, wanneer het 

kind of de kinderen, of ook de moeder mogten worden verkocht 

voor den vrijdom; mits de kooper zich verbinde, drie jaren na de 

dagteekening van het kontrakt, brieven van manumissie te 

verzoeken. - Art. 4 laat de scheiding ook toe, wanneer zij tot straf 

wordt voorgedragen. - Art. 5 maakt insgelijks eene uitzondering, 

wanneer het voor den eigenaar hoogst wenschelijk, of ook voor den 

slaaf van belang kan geacht worden, dat de scheiding plaats vindt. 

- Terwijl eindelijk art. 7 de scheiding in al die gevallen toelaat, 

waarin voor moeder of kind van de onmiddelijke verkrijging der 

vrijheid sprake is. 

Ook het Ministeriele Verslag laat, met eene treffende naïviteit, 

onmiddelijk op zijne mededeeling, dat kinderen niet van de moeder 

mogen gescheiden worden, de opsomming dezer uitzondering 

volgen. (Hoëvell 1855: 51, nadruk NM) 

 

        De artikelen 3 en 7 maakten van het manumitteren van de moeder een gemak-

kelijke manier om een scheiding van moeder en kinderen mogelijk te maken. Als 

vrije vrouw behoorde zij niet meer tot de slavenstand voor wie de wet bedoeld was, 

maar haar kinderen nog wel. Met die kinderen kon men vervolgens doen wat men 

wilde. Ten Hove beschrijft echter een interessant fenomeen dat zich duidelijk ook bij 

de slaven van de familie Fernandes manifesteerde: 

 

‘De gescheiden verkoop van moeder en / of kind was dus toegestaan 

wanneer de koper de bedoeling had de aangekochte slaaf te manumitteren. 

De koper verplichtte zich binnen drie jaar deze manumissie te realiseren. 

De te manumitteren slaaf hoefde door deze verkoop niet gescheiden te raken 
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van zijn of haar verwanten. Veelal zorgde deze gemanumitteerde later 

voor de vrijwording van de in slavernij verkerende verwanten.’ 

(1996: 46, nadruk NM) 

 

De wet was gericht op separate verkoop van moeders en kinderen. Of deze 

bepaling ook gold bij vererving van slaven, in plaats van het verkopen, is onduidelijk. 

Wel lijkt het er sterk op dat de uitzondering is toegepast om het testament van de 

opa en oma van Isaak uitvoerbaar te maken: moeder Anna Keetje werd vrijgemaakt 

om haar kinderen volgens testament te verdelen over de zussen Judith, Rachel en 

Esther. 

Nu woonden die zussen op dat moment allemaal in aangrenzende huizen, dus 

van een brute fysieke scheiding was geen sprake, maar David en Rachel moeten 

voorzien hebben dat hun dochters zouden trouwen en dan verhuizen en zij zouden 

dan ieder een of twee van de slaven mee kunnen nemen. Rachel en Judith hadden 

daarbij overigens nog iets uit te zoeken want zij kregen ieder een kind van Anna 

volledig in eigendom, maar moesten er ook eentje delen. Dit was niet ongewoon 

tijdens de slavernij, omdat men slaven als werktuigen zag die men in ‘stukken’ kon 

opdelen. Zo verkocht bijvoorbeeld een zekere Raphael Fernandes in 1768 tegelijk met 

1/24e van een huis in Paramaribo ook een ‘portie’ van zijn slaaf Pedro ten behoeve van 

zijn minderjarige zoon Abraham: 
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‘[..] den heer Raphael Fernandes als vader & Voogd over sijn minderjarige 

Zoon Abraham van Raphael Fernandes hadde gepasseert acte van verkoop, 

en koop ten behoeve van opgemelde Abraham van Raphael Fernandes, van 

Een Vierentwintigste part in Een Huys staende en gelegen tot Paramaribo 

aen de Waterkant, en een portie in een Neger genaamd Pedro [..]’[25, 

nadruk NM] 

 

Het lijkt erop dat de kinderen Fernandes zelf niet gelukkig waren met de 

behandeling van Anna en haar kinderen. Al snel na de verdeling van de slaven 

verkochten zij de kinderen aan haar terug ‘voor den vrijdom’, wat betekende dat ze 

drie jaar de tijd had om te voldoen aan de voorwaarden voor manumissie. Welke 

bedragen er met de verkoop gemoeid waren, valt niet te achterhalen. 

 

 
Het slavenregister laat zien hoe Anna Keetje Nandes, de vrijgekomen moeder van Chrisje, Antje en 

Bebe, haar dochters terugkocht van respectievelijk: J. da Silva, de man van zus Esther, R.D. of wel zus 

Rachel, Fernandes en J.D., ofwel zus Judith, Fernandes.[26] 

 

Anna Keetje slaagde erin haar kinderen en kleinkinderen allemaal vrij te krijgen 

tussen 1849 en 1854. Meer hierover en over hoe het hen daarna verging, als ook 

Doortje en haar kinderen en kleinkinderen, komt in hoofdstuk 5 aan de orde. 
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Hoofdstuk 2 De 18e-eeuwse Fernandessen in Suriname 

Zoals gezegd begon mijn ontdekkingstocht nadat ik veelvuldig de naam 

Fernandes tegenkwam in koloniale archiefstukken uit de 18e eeuw. Het was niet altijd 

met zekerheid vast te stellen of dit nu wel of niet verre verwanten van Isaak 

Fernandes betrof. Op genealogiewebsites komt een stamboom voor die een deel van 

de 18e-eeuwse Fernandessen direct verwant maakt aan de overgrootvader van Isaak: 

Abraham Haim de Daniel Fernandes[1]: 

 

Ouders Kinderen Partners 

Daniel de Abraham Fernandes 

 

geboren rond 1715 in Spanje, 

overleden in Paramaribo 

 

Gehuwd met: 

 

Abigael d’Anavia 

geboren rond 1715 

Abraham Haim de 

Daniel Fernandes 

 

1735-1804 

geboren in Amsterdam, 

overleden in 

Paramaribo, besnijder 

van beroep 

In 1778 gehuwd met: 

Jeudith de Mosseh Cohen 

Nassy  

1759-1813 

 

In 1758 gehuwd met: 

Ribca de Semuel Haim 

Cahanet Nassy 

1734-1778 

 

 

Mordechai de Daniel 

Fernandes 

 

1732-1801 

geboorteplaats 

onbekend 

In 1778 gehuwd met: 

Abigael de Jacob de 

Miranda 

1739 - na 1836 

 

In 1757 gehuwd met: 

Esther de Daniel de Pinto 

1737 - …. 

Raphael de Daniel 

Fernandes 

1740 - …. 

Paramaribo 

In 1759 gehuwd met: 

Ribca de Rephael 

Fernandes Henriquez 

Sara de Daniel 

Fernandes 

1735-1794 

Suriname 

Gehuwd met: 

Jahacob de Miranda 

1725-1812 

Isaac de Daniel 

Fernandes 

1737 - …. 
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geboorteplaats 

onbekend 

Mosseh/Moses de 

Daniel Fernandes 

1738 - …. 

Paramaribo 

Gehuwd met: 

Ribca de Ishak de Britto 

 

        Echter, van de doorgehaalde namen kon ik vaststellen dat zij behoren tot een tak 

Fernandessen die ‘De Abraham’ heet en niet ‘De Daniel’. Met name de testamenten 

van David de Abraham Fernandes wezen uit dat de genoemde Raphael, Isaac en 

Mordechai zijn broers waren en niet die van de overgrootvader van Isaak Fernandes 

(zie ook 2.2).[2] Omdat de betovergrootvader van Isaak Fernandes ook ‘De Abraham’ 

heet, bestaat de kans dat er toch een familieband is, bijvoorbeeld doordat Daniel een 

halfbroer was van de broeders David, Raphael, Mordechai en Isaak. Dit kon ik echter 

niet met zekerheid vaststellen. 

 

 
Huwelijkscontract van Abraham Haim de Daniel Fernandes en Ribca de Samuel Haim Cahanet 

Nassy, 6 augustus 1758.[3] 
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Van de overgrootvader van Isaak is bekend dat hij in Amsterdam werd geboren, 

maar het grootste deel van zijn leven in Suriname doorbracht. Zijn jongere zus werd 

in hetzelfde jaar als hij in Suriname geboren. Het is dan ook zeer aannemelijk dat het 

gezin van Daniel en Abigael in 1735 van Amsterdam naar Paramaribo verhuisde. 

Helaas ontbreekt het jaar 1735 in het archief van de gouvernementssecretarie, met de 

namen van de inkomende emigranten op passagierslijsten. 

Men had in die periode al een tijdje niet zo’n best beeld van de Joodse gemeen-

schap in Suriname. Eekhout vatte de ontwikkelingen in de 18e eeuw bondig samen 

in een lezing van 1926 over de toekomst van Suriname: 

 

‘Van den eersten aanvang af pogingen tot kolonisatie, aanvankelijk door 

uitgeweken Engelschen en Portugeesche Joden, later ook door Nederlanders 

en Franschen. [..] In de jaren 1680/90 tellen wij reeds een 200 plantages, 

meest in handen der Joden. Dit waren de dagen van de rijke stad op de 

Joden-Savanna, eenige uren stroomopwaarts van Paramaribo aan de 

Suriname-rivier. Van al die glorie is niets overgebleven dan alleen de 

verbrokkelde muren van een groote steenen synagoge en de prachtige 

gebeeldhouwde marmeren zerken op het kerkhof [..]. Reeds in 1800 waren 

van de toenmalige ± 600 plantages geen 50 meer in handen der Joden.’ 

(1926: 104, nadruk NM) 

 

In 1720 had gouverneur Jan Coutier in een verslag voor de directeuren van de 

SvS geen lovende woorden over voor de Joden in Suriname: 
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Verslag van Jan Coetier, 28 maart 1720: ‘De Joodsche Natie in ’t generaele 

alhier te landen, Verarmt en verslimmert Sig mede merkelijk, Sijnde alleen onder 

haer, een Seer gering getal, die nog eenige goede, en buijten Schulden Staende 

plantagien besitten, ende andre maer bijloopers (klaplopers), die door haer 

onmagt, in geen Staet en Sijn, om den inkoop van eenige Slaeven te konnen doen 

na de Conditien op dewelke deselve tegenwoordig worden verkogt, maer die door de 

vermogenste onder haer ter naeuwer noot, worden boven water gehouden; ik Swijge 

dan, dat Sij in Staat Soude Sijn, om haere oude Schulden Soo aen UWelEd: Groot 

Agtb: als mijn (Heeren van de West Ind: Comp:e te konnen afleggen).’[4, nadruk 

NM] 

 

Coutier voorzag dat de Joden hun hoge schulden bij de SvS en de WIC niet 

zouden kunnen afbetalen omdat de weinige rijken onder hen de vele armen moesten 

helpen het hoofd boven water te houden. 

Toch zocht men de kolonie verder te vullen met arme Joodse gezinnen uit 

Amsterdam. Op 3 juli 1733 tekende de SvS en de Parnassim van de Portugees-Joodse 

Natie een contract betreffende de vestiging van honderd arme Joodse families in 

Suriname: 
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‘De Sociëteit van Suriname, de juridische eigenaar van de kolonie, en de 

Amsterdamse Portugees-joodse gemeente kwamen een aantal voorwaarden 

overeen voor de vestiging van arme joden in Suriname. De Sociëteit betaalde 

reiskosten, garandeerde comfort en privacy voor de kolonisten tussendeks, en 

zorgde voor voldoende proviand. Vlees en kaas, koosjere producten, mochten ze 

zelf meenemen, evenals bagage: per persoon één kist.’ (Cohen, 2015) 

 

Deze afspraken waren gebaseerd op een voorstel van Joan H. van Meel, een van 

de directeuren van de SvS (zie bijlage 1). De voorstellen van Van Meel betroffen ook 

de werkzaamheden die de gezinnen in Suriname zouden kunnen verrichten: 

  

 
‘Ten vijfden zullen de Heeren Directeuren aan de familien, die zich zullen laten 

overvoeren, toestaan, dat dezelve in de Colonie eenig ambagt of handwerk en 

zonder verhinderingen van iemand zullen mogen doen, zelfs om brood te 

bakken en te verkoopen.’ (bijlage 1, p. 3, nadruk NM) 

 

        Het is goed mogelijk dat vader Daniel van deze regeling gebruikmaakte. In 

1745 stond men ene ‘Daniel Fernandus’ toe om bakker te worden in de kolonie: 
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Verslag van het hof, 21 februari 1745: ‘Meede noch geleesen de requesten door 

Hendrk. Hameck, Jan Pers en daniel Fernandus aan deeser Hove gepresenteert 

Waar bij de twee eerste versoeken als slagters en den laesten als broodbacker te 

werden aangestelt; 

Waar Overgedelibereert is goed gevonden hun gedaene versoeke mits betaalende de 

recognitie ten voordeele de Cassa der Modique Lasten daar opstaende te 

Consenteeren en werden sij als Slagters en Broodbacker bij deesen aangestelt, en 

Sal hier van aan den Ontfanger der Modique Lasten extract werden gegeeven.’[5, 

nadruk NM] 

 

        Twee jaar na Daniel Fernandes, kreeg ook Jacob de Miranda na het indienen van een 

verzoek daartoe toestemming van het hof om brood te bakken en te verkopen. Mogelijk 

was dit de Jacob de Miranda die Daniels dochter Sara zou huwen. 
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Op 27 februari 1747 stelde het hof Jacob de Miranda aan als broodbakker.[6] 

 

Overigens kwam van de afspraken van 1733 weinig terecht. In november 1747 

meldde gouverneur mr. Johan Mauricius (1742-1751) dat door onenigheden binnen 

de Joodse Natie nog geen uitvoering van het plan had plaatsgevonden. Na dit 

schrijven blies men de afspraken tussen de Amsterdamse sociëteit (burgemeester 

Van de Poll en commissarissen van deze sociëteit) en de Parnassim in Suriname 

nieuw leven in en niet veel later vertrokken de eerste groepen Portugees-Joodse 

armen uit Amsterdam naar Suriname. 

 

 
Verslag van de gouverneur, 23 november 1747: ‘[..] het contract off conventie 

door deeze societeit en deselve Pernassim in dato den 3 Julij 1733 aangegaan tot 

het overvoeren van één hondert Joodse familien, & omme aan dezelve te doen 
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extradeeren vijff&twintig duijsend Ackers Lands; dat de gem: Parnassim het selve 

contract hadden gereclameert & versogt dat Sij als nu gesurchargeert met arme 

familien, soo uijt deeze Stad, als die tot haar uijt de Portugeese Inquisitie 

gevlugt, sedert eenige tijd waaren overgekoomen; [..]’[7, nadruk NM] 

 

Al eerder, in december 1745, berichtte gouverneur Jan Mauricius aan de 

directeuren van de SvS dat hij in lijn met de hem meegegeven opdracht had 

geprobeerd om meer arme Joodse families aan de Boven-Suriname te plaatsen. Hij 

was hierover in overleg getreden met de Parnassim op Jodensavanne. Voor hemzelf 

en de kolonie zat het belang er vooral in dat hoe meer witte mensen er in de regio 

woonden, des te minder ruimte er zou zijn voor de onderduikers. Ook zouden er dan 

meer gemotiveerde mensen zijn om patrouilles en jachtpartijen tegen de 

onderduikers te ondernemen. De Parnassim echter waren niet enthousiast over de 

plannen van Mauricius. Zij stelden dat hij beter Christenen kon nemen om de streek 

Boven-Suriname te laten bewonen. Argumenten waren dat de Joden geen mensen 

voor het achterland waren en dat hun eetgewoonten slecht samengingen met de 

hoofdvoedselbronnen in die streek: varkensvlees en visserij. 
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Journaal gouverneur Jan Mauricius aan de Amsterdamse sociëteit van 

Suriname, 7 december 1745: ‘In voldoening van ‘t 13de Artikel mijner Instructie 

en ’t Contract, mij mede gegeeven Sub no 95 heb ik meermaalen met die van de 

Joodsche Natie gesprooken over het plaatsen van eenige arme Joodsche 

Familien boven in de Suriname. Zij Zijn alle altijd van begrip geweest, en met 

groote reden, dat het voor de Colonie en bijzonderlijk voor de Plantagien in 

Suriname met relatie tot de Wegloopers Zeer heilsaam Sou zijn, zo de boven 

rivier meer bewoond was, vooral door blanken. Doch Sij hebben altijd 

geoordeeld, dat het beter was Christenen, dan Joden. De laatste Zijn geen 

Landlieden, en Konnen daarbij niet profiteeren van ’t geene in de bovenlanden 

eigentlijk ’t gebrek van Levens toevoer Suppleeren Kan. De Varkens Queek die 

aldaar Seer overvloedig en voorspoedig, en welker Vleesch hier beter en Gezonder 

is, dan in Europa, is voor de Jooden geheel onnut: en met de Jacht en Visscherij, 

die aldaar Zeer gemakkelijk en abundant valt, is ’t bijna ’t Zelfde, dewijl Sij veel 

Soorten van Wild en Visch niet eeten mogen.’[8, nadruk NM] 

 

 

2.1 Bakker Daniel Fernandes had geen makkelijk beroep 

Een bakker in het 18e-eeuwe Suriname had te maken met allerlei regelgeving, 

soms ook openlijk tegen joodse bakkers gericht. Gouverneur Crommelin besloot in 
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1767 dat Joden geen bakkers mochten zijn, maar na protest in Den Haag van Izaak 

Pinto namens de Joodse Natie werd dit verbod ingetrokken. (Nassy, 1788 (1974): 176) 

Laat ik een voorbeeld noemen: de prijs-gewichtverhoudingen. Door regelmatige 

inspecties kon het ambtenarenapparaat de regels betreffende verordeningen rond 

broodbakken en verkopen redelijk goed handhaven. Al in 1736 besloot men via een 

resolutie dat als bij een inspectie bleek dat brood te licht was voor de vraagprijs dit 

brood voor straf werd geconfisqueerd om ten goede te komen aan het ziekenhuis en 

het armenhuis: 

 

 
Over het gewicht van brood in relatie tot de prijs nam het hof in 1736 een 

resolutie aan die onder meer de volgende straf inhield: ‘(…) bij 

Commissarissen van kleijne Zaaken die daer toe werden Geauthoriseert, en Sal het 

brood te Ligt bevonden werden, door Commissarissen werden Geconfisqueert ten 

behoeven de Eene helft vant Ed: Societeijts Hospitaal, ende Andere helft ten 

behoeven van t Arme huijs.’[9] 

 

De prijs van brood bleef een belangrijke kwestie. In 1757 vond militiekapitein 

Hentschel, die veelvuldig jacht maakte op onderduikers, de prijs van brood zoveel te 

hoog dat hij broden uit Holland liet importeren, die na een half jaar arriveerden. 

Hoewel er niets gezegd werd over de smaak of dat het brood bedorven was geraakt 

na zo’n lange reis over zee, vermeldde men wel dat deze oplossing ook veel nadelen 

had: 
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Verslag van het hof, 20 december 1757: ‘Laastelijk dat de excessive Kosten door 

het bakken van beschuit veroorsaakt, niet hebben Kunnen werden voorgekoomen 

door het Continueel en Schielijk opkoomen der expeditien, alhoewel voor de Togt 

van Capitein Hentschel brood uit den Vaderlande was ontbooden geweest, dog het 

geene op verre niet heeft kunnen toerijken, dat het ontbieden van brood uit den 

Vaderlande ook veele inconvenienten heeft, doordien het Selve op Sijn best 6. a 7. 

Maanden Kan duuren, en men het dan dikwils met groote Schade Sou moeten 

verkoopen,[..]’[10] 

 

Mogelijk was dit de aanleiding voor het gouvernement om 10 dagen later te 

besluiten broodbakkers te visiteren en het gewicht van broden te laten onderzoeken: 
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Verslag van het hof, 30 december 1757: ‘Laastelijk is bij den Hove goed 

gevonden en geresolveert Commissarissen van Kleine Zaaken te gelasten om op 

morgen bij de Bakkers rond te gaan en te examineeren of het Gewigt der brooden 

die Se bakken conform is, aan de laast genoomene Resolutie van deesen Hove en van 

die geene die daar in gebreeken mogten werden bevonden deselve aan te geeven aan 

den Heer Raad Fiscaal en voorts bij hun Ed: te handelen als na Costume.’[11] 

 

In december 1761 besloot het hof broden door de bakkers te laten merken na 

ontvangen klachten van het clandestien bakken van broden. Het ging hierbij om 

lieden die brood bakten zonder dat zij hiervoor een toestemmingsbrief van het hof 

hadden; ze betaalden dus ook geen belasting. Dit was nadelig voor de bakkers met 

een vergunning. Daarom besloot het hof dat de bakkers met een vergunning 

voortaan hun broden met de eerste letter van hun naam moesten merken. Dit 

gebeurde namelijk ook in Holland. Op de ongemerkte of te lichte broden zou men 

beslag leggen. 

 

 
Verslag van het hof, 17 december 1761: ‘Eijndelijk geevende Ondergesz: aan deese 

Hove nogh te Kennen geevende dat bij haar Verscheijde Klagten Zijn ingebragt dat 

‘er Sig lieden Vinden, dewelke ter Sluijks, brood bakten, zonder dies weegens met 

een permissis brieff van diesen Ed: Achtb: Hove voor [sien]’ 
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te Sijn, ende gewoonlijke Recognitis te hebben betaald; als meede, als niet bekent 

Sijnde, Sig aan geene Taks bonden en daar door aan de geadmiteerde brootbackers 

veel nadeel toevoegen. 

Wes weegens de ondergesz: tot Remedieering van ’t Selve, als meede tot faciliteering 

der Recherchen, van Commissarissen in Commissis, omtrend het brood, Eerbiedigh, 

en onder Correcties, Sijn Proponeerende dat deesen Ed: Achtbaaren Hove mogen 

goedvinden, dat aan de geadmitteerde backers gelast Wierden, dat Zij in’t 

toekomende haar brood met de Eersten Letter van haar naam Soude hebbe te 

Merken, Zo als Sulx inden Vaderlanden gebruijkelijk is, endat al het brood ’t welk 

ongemerkt bevonden Wierd, gelijk als dat het Welk te ligt is Zoude werden 

geconfisqueerd.’[12] 
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Slaven verkochten broden langs de straten van Paramaribo. In augustus 1775 

werd dit verboden: 

 

 
Verslag van het hof, 8 augustus 1775: ‘[..], Dat aan alle Negerinnen mag 

Werden verboden Brood te bakken en Verkoopen onder de Naam van Bollen dat 

mede mag werden geinterdiceerd het door verscheijde Bakkers doen verkoopen van 

Brood langs Straat door Slaaven.’[13] 

 

Ondanks het verbod is dit fenomeen, het langs de straten en wegen verkopen 

van verschillende goederen door arme ‘hosselaars’, tot de dag van vandaag gebleven 

in Suriname. Na 1863, na de afschaffing van de slavernij, vond het zonder vergun-

ning plaats. 

In mei 1780 besprak het hof over klachten van houtvesters over het bakken van 

kleine broden door de bakkers, terwijl er geen sprake was van een gebrek aan meel: 
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Verslag van het hof, 25 mei 1780: ‘Vervolgens wierd door den Houtvesteren in 

Consideratie gegeeven dat hoezeer er een Tamelijke voorraad aan Meel thans in de 

Colonie is, de Brooden Eevenswel altoos eeven kleijn blijven, wordende door de 

Bakkers opgegeeven dat volgens de prijs van het Meel Sij het brood niet groter 

kunnen bakken, hoe Seer men verseekert is, dat het meel thans op een reedelijke prijs 

verkogt word, dat hij daar over met Commissarissen in Commissie geaboucheerd 

hebbende, deese in het begrip waaren dat de Bakkers met de…’ 
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‘…de verkoopers van het Meel Convinieeren dat bij de omvraag van Commissaris-

sen de verkoopers de prijs hooger moeten opgeeven, dan deselve in de der daat is. 

Het welke bij den Hove in overweeging Zijnde genoomen, en om daar inne So veel 

mogelijk Efficacieus te voorsien.’[14] 

 

 

2.1.1 Bakker sloeg slaaf dood en kreeg alleen een spitsgaarde 

Ook de bakkers konden hun bakkerijen in Suriname niet runnen zonder slaven. 

Zij deden het langdurige zware werk dat vaak gepaard ging met mishandelingen en 

weinig eten. Soms vielen er doden. De witte dader hoefde geen zware straf van het 

hof te vrezen. In augustus 1770 sloeg de bakker op het Nieuwe Fort (fort Nieuw 

Amsterdam) een van zijn slaven dood. Het hof vond geen bewijs dat de slagen van 

de witte bakker de dood van de slaaf hadden veroorzaakt. Wel strafte de gouverneur 

hem met een ‘spitsgaarde’: 

 

 
Verslag van het hof, 18 augustus 1770: ‘Raport gekoomen van’t N:w Fortres dat 

de Bakker aldaar Een van de Neegers die bij hem werkte Sou hebben Doodgeslaagen. 

Zijn WEL Edele Gestrenge heeft de Informatie desweegens geordonneert.’[15] 

 

Verslag van het hof, 27 augustus 1770: ‘De Bakker op den 18 deezer gemeld bij 

Heeren Raaden Commissarissen (als Zijnde Commun Delict) geExamineert en 

geen Bewijs voor handen Zijnde dat de Neeger van de Slaagen gestorven is, hebben 
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Verklaard desweegens tot geen Straffe te Kunnen overgaan. egter is denzelve heeden 

morgen weegens Zijn boosaardige behandelinge op Ordre van Zijn WEL Edele 

Gestrenge met Spitsgaarde gestraft.’[16]  

 

 
 

       2.2 Fernandes’ plantages 

       In de 18e eeuw waren  Fernandessen  op  minstens  twee  plekken  in       

Suriname actief met plantages: aan de Marechalkreek en aan het Pad van 

Wanica: 
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Op de kaart van Lieftinck uit 1770 staat aangegeven dat I. Fernandes deze 500 akkers vanaf 1764 in 

bezit had.[17] 

 

 
‘Gedolven Canaal van Wanica’ (Den Heijer, 2012: 306) in de 18e eeuw, later Dominékreek vernoemd. 

Het verbindt de Wanicakreek die langs het Pad van Wanica loopt, met de Surinamerivier (links). 

Rechts ligt grond van Mordechai en Raphael Fernandes. Kaart van J.H. Moseberg, 7 maart 1787.[18] 

 

In de 19e eeuw ging een A. Fernandes een samenwerking aan met ene M. Naar en 

ene M.C. Nassy en gedrieën bezaten zij diverse plantages, waarvan een overzicht is opge-

nomen in de Surinaamsche Almanak van 1843.[19] 
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PLANTAGELIJST uit de Surinaamse Almanak 1843 

     
Plantaadje Concessien Product Eigenaren Rivier/Kreek 
     

Beaulieu 1000 Kost. C. Nassy M. & 

Naar M. n.u. & 

Fernandes Jr. A. 

Parakreek 

     

Beaulieu, Land 

van 

1000 Verl. C. Nassy M. & 

Naar M. n.u. & 

Fernandes Jr. A. 

Parakreek, mond der 

Corroupinakreek 

     

Mijn Hoop en 

Celle 

500 Verl. Fernandes, 

Minderj. kind. v.d. 

wed. A.H. 

Corroupinakreek 

     

Valkenburg 1391 Hout Fernandes, 

Minderj. kind. v.d. 

wed. A.H. 

Corroupinakreek 

     

Berseba 
 

Kweekgr. Naar M. & 

Fernandes A. & C. 

Nassy M. nux 

Suriname, mond der 

Marechalskreek 

     

De Goede Hoop 568 Kweekgr. Naar M. & 

Fernandes 

Suriname, mond der 

Marechalskreek      

La Simplicite 

Varenhorsoe 

2000 Kweekgr. Naar M. & 

Fernandes A. & C. 

Nassy M. nux 

Suriname, mond der 

Marechalskreek 

     

Urapanica 700 Kweekgr. Naar M. & 

Fernandes A. & C. 

Nassy M. nux 

Suriname, mond der 

Marechalskreek 

     

Zorg en Rust 300 Kweekgr. Naar M. & 

Fernandes A. & C. 

Nassy M. nux 

Suriname, mond der 

Marechalskreek 
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2.2.1 Houtgrond Isak Fernandes aan de Marechalkreek 

Over deze plantage is weinig bekend. Hij komt voor op een aantal kaarten die 

een beeld geven van het verloop van het bezit. Een grotere uitsnede van de kaart van 

Lieftinck uit 1770 laat zien waar de plantage precies lag, tegen de gronden van Jacob 

Juda aan, de eigenaar van plantage Rheijnsberg aan de andere kant van de Suriname-

rivier: 

 

 
De landen verderop aan de Marechalkreek waren in 1770 nog niet uitgegeven.[20] 
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Ook op een kaart van deze streek vervaardigd door landmeter Heneman in 

1784 staat de grond naast die van Fernandes nog vermeld als ‘Compagnies Land’: 

 

 

 
De grond van I. Fernandes in 1884.[21] 
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Op een kaart van A.H. Helleday uit 1785 is te zien hoe de grond dichtbij ’s-Lands 

houtzagerij lag. De grond naast de landerijen van J. Juda is gemarkeerd als zijnde in 

eigendom van ene Schneider, maar dit was mogelijk incorrect: 

 

 
Kaart van A.H. Helleday, 1785.[22] 
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Echter, op een kaart van Heneman die gedateerd is tussen 1789 en 1796 staat I. 

Fernandes wel weer vermeld en J. Schnijders als zijn buurman. Hierop is ook de plan-

tage Rijnsberg van Jacob Juda vermeld: 

 

 
620 Akkers van I. Fernandes aan de Marechalkreek 

(Den Heijer, 2012: p. 227/233, kaart van J.C. Heneman, gedateerd 1789-1796). 

 

Op de overzichtskaart van Moser uit 1801 staat de grond vermeld als behorende 

bij het naastgelegen land van Reijnesberg: 
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De grond van Fernandes hoorde in 1801 bij Reijnsberg aan de Surinamerivier.[23] 

 

Isaac Fernandes verkocht houtwaren van zijn grond aan de Marechalkreek 

onder andere aan het gouvernement, getuige deze afrekeningen uit 1778 en 1782: 

 

 
Isaac Fernandus verkocht in 1778 diverse houtmaterialen voor het gouvernement.[24] 

 

 
In 1782 verkocht Isac Fernandes kopiehoutwaren aan de eigenaren van Suriname.[25] 
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Gouverneur Johan Mauricius ondervond op een bootreis in 1744 naar de 

Marechalkreek in Boven-Suriname dat men zonder slaven geen houtzagerij kon 

opzetten. Enkele passages uit zijn journaal maken dit duidelijk: 

 

 
In oktober 1744 brachten slaven gouverneur Mauricius naar de ‘Maarschalxkreek’ in Boven-Suriname. 

Hij bezocht ook directeur Brendel van een houtgrond.[26] 

 

Mauricius’ opmerking in de onderste passage demonstreert de noodzakelijk-

heid van slaven bij het proces van het opzetten van een houtzagerij: 

 

 
‘[..] Ontrent een kleen úúr in de Kreek heeft de Directeur Brendel op een hoogte een 

Woonplaats aangelegt. Hij is geëngageerd op een Sesde van ’t hout dat gemaakt Sal 

worden.[..] 

‘[..] Nú is ’t Swaarste gedaan, en hij Kan nu, als men hun meer Slaaven geeft, de 

Houtsagerij met Kragt doorsetten.’[27, nadruk NM] 

 

EEN GESCHIEDENIS VAN DE JOODSE FAMILIE FERNANDES EN HUN SLAVEN |73|



 
Slaven deden het zware werk voor hun meester Isaac Fernandes. 

 

Het werk in de periode van een maand van de slaven van Isaac Fernandes zag 

er mogelijk ook zo uit als dat van hun makkers enkele decennia eerder in april 1744 

in de houtzagerij van de Sociëteit aan de Marechalkreek (Boven-Suriname). 

 
Journaal, april 1744: April 7, 4 Negers aen de Saag, 4 om ’t Pad te kappen 
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April 8, 4 aen de Saag, 2 om hout te Soeken, en te vallen, 2 om ’t Pad te kappen tot 

den 15 het Selve werk 

April 15, 4 aen de Saag 4 om hout te kanten tot den 23 het selve werk 

April 23, 4 aen de Saag 3 om stompen uit te roeijen 

April 23, de Een neeger weggeloopen 

April 24, 4 aen de Saag, 3 om Stompen uit te Roeijen tot den 30 het selve werk.’[28] 

 

 
Foto houtkap Pfeiffer in Suriname, 1928.[29] 

 

2.2.2 Buitengrond Uijtvlugt nabij Paramaribo en Wanica 

De grond nabij Paramaribo die in eigendom was van Fernandes stond al ingete-

kend op de oude kaart van Lavaux uit 1737: 
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De nummers 16 en 17 waren in 1737 respectievelijk in bezit van Papot en de erven Van de Werff. 

(Dikland 2012) 

 

De kaart van Moseberg vervaardigd in 1787 toont de eigenaren van het perceel: 

 

 
Mordechai en Raphael Fernandes waren in 1787 samen eigenaren van deze grond nabij 

Paramaribo.[30] 
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Op de al eerder getoonde overzichtskaart van Heneman is gedetailleerder te 

zien welke grond precies aan de gebroeders Fernandes toebehoorde: 

 

 
In de periode 1789-1796 bestond de grond van Fernandes uit deze percelen.[31] 

 

  
Ook in 1801 was de grond nog in eigendom van Fernandes. Op deze locatie richtten Isaak en zijn 

zoon Jule Fernandes later een grote bakkerij voor brood en gebak op en ze verhuisden de 

frisdrankenfabriek (Coca-Cola, Fernandes-limonades) uit het centrum van de stad naar deze locatie. 

Plantage L’Hermitage is nu een winkelcentrum. [32] 
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Geen enkele kaart vermeldt de naam Uijtvlugt. Deze komt echter wel terug in 

diverse stukken rondom deze plantage. Een overzicht van het bezit en de namen 

waaronder deze grond bekend stond, is te vinden in een rapport over de grond uit 

1840. Op dat moment was de plantage in beheer van het Departement Onbeheerde 

Boedels. Klaarblijkelijk droegen zij niet naar behoren zorg voor de grond, want 

buurman Roperhoff, eigenaar van de naastgelegen plantage L’Hermitage, had veel 

overlast van de mensen die het perceel bewoonden. Het rapport werd opgesteld naar 

aanleiding van Roperhoffs klachten en zijn poging het perceel in eigendom te krijgen 

(zie bijlage 2). Hier een extract over de voormalige eigenaren: 

 

 

 
‘Gelezen het hierop ingewonnen rapport van fungerende curators en weesmeesters 

dd 11 dezer maand no. 33, houdende in substantie, dat het meer bedoeld perceel, 

bekend onder den naam van Uitvlugt ook wel onder dien van Kokobiako primitief 
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heeft toebehoord aan wijlen David van Abraham Fernandes, vervolgens aan diens 

kinderen Mordechai en Raphael Fernandes, en eindelijk door de ontvlugting van 

D.R. Fernandes, een der kinderen van Raphael Fernandes, voor 7/8 en door het 

overlijden van de weduwe Mordechai Fernandes voor het geheel onder beheer van 

opgemeld departement gedevolveerd is,’ (zie bijlage 2) 

 

De achtergrond hiervan was door het veelvuldig gebruik van dezelfde namen 

en het veelvuldig weglaten van de vaders naam als tweede achternaam een inge-

wikkelde puzzel. Uiteindelijk heb ik kunnen vaststellen dat de grond Uijtvlugt, dus 

ook de locatie van de latere bakkerij en frisdrankfabriek van Fernandes, niet in het 

bezit was van de familielijn van Isaak Fernandes. Het betreft hier een andere lijn van 

Fernandessen die alleen mogelijk in de 17e eeuw ergens verwant waren; dit heb ik 

niet vast kunnen stellen. 

Overigens vermeldt het rapport abusievelijk dat de Mordechai en Raphael 

Fernandes die de grond in eigendom hadden kinderen waren David de Abraham 

Fernandes: het waren zijn broers. David werd in 1719 geboren en trouwde in 1745 

Judith Alphoina of Alpuin.[33] Het testament dat dit echtpaar liet opmaken in 1777 

noemt ‘de Uijtvlugt’ als onderdeel van de erfenis, wat bewijst dat de plantage in deze 

lijn ‘de Abraham’ van Fernandessen zat en niet de lijn van ‘de Daniel’ Fernandes 

waar Isaak Fernandes van afstamt. 

 

 
‘De Buitegrond te Suriname gelegen, genaamt de Uijtvlugt’ was in 1777 eigendom van de familie 

Raphael (– en Mordechai) Fernandes. Abraham en Daniel, beiden waren zonen van Raphael 

Fernandes. De genoemde testateurs waren David de Abraham Fernandes en zijn echtgenote Judica 

Alpuin, leden van de Portugees-Joodse natie te Amsterdam. [34] 

EEN GESCHIEDENIS VAN DE JOODSE FAMILIE FERNANDES EN HUN SLAVEN |79|



Gezien het feit dat Daniel en David allebei ‘de Abraham’ heetten, hun 

geboortejaren dicht bij elkaar liggen (respectievelijk 1715 en 1719) en de eerste vanuit 

Amsterdam naar Suriname ging terwijl de tweede in Amsterdam bleef wonen, is het 

heel goed mogelijk dat zij broers waren en dat er in die zin toch een verre ver-

wantschap is tussen deze twee Fernandes-takken. Dit heb ik echter niet met 

zekerheid kunnen vaststellen. Wel is duidelijk dat het perceel in 1840 niet langer in 

handen was van de familie van David de Abraham Fernandes. Onduidelijk blijft ook 

hoe het dan in de 20e eeuw in handen kwam van de afstammelingen van Daniel de 

Abraham Fernandes die er onderdelen van het bekende Fernandes-concern huis-

vestten. 

Uit een bericht over slaven van Raphael Fernandes die in 1865 waren opgepakt, 

is op te maken dat de grond Uijtvlugt hoogstwaarschijnlijk toen al in bezit was van 

de familie Fernandes: 

 

 
Journaal, 8 juni 1765: ‘Hout Steelers: Heeden sijn 10 stuks Slaaven gevangen 

van de Jood Raphaël Fernandes en in de forteresse gebragt, dewelke beschuldigt 

worden, in ’t de Ed. Societeijts Grond gewerkt te hebben.’[35, nadruk NM] 

 

Zoals op voorgaande kaarten te zien is, lag de Sociëteitsgrond pal naast het 

Fernandes-perceel. Hoe het afliep met deze slaven na hun arrestatie is niet bekend. 

Uit een ander incident aan het Pad van Wanica leren we dat de grond ook in 

1767 nog omschreven werd met de vermelding dat deze voorheen aan Van de Werff 

behoorde. Mogelijk wisselde de grond dan ook niet ver voor 1765 van eigenaar. In 

januari 1767 overvielen onderduikers de grond van Wolff aan het Pad van Wanica 

en doodden en onthoofden daar de witten en een slaaf die onderweg was naar de 

grond van Fernandes: 
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Verslag van het hof, 27 januari 1767: ‘Ook heeft Sijn Wel Ed: Gestr: heeden 

morgen Rapport ontfangen dat de Schuijlders op de grond van Wolff voor deezen 

toebehoort hebbende den Major Bleij hier digte bij Paramaribo gepasseerde nagt 

waaren geweest, en den blanken aldaar vermoord, en ’t hoofd meede genoomen, 

beneevens nog een Neeger op ’t Pat gaande nae de grond van de Jood Fernandes, 

eertijds toebehoort hebbende d’ Erve van der Werff.’[36, nadruk NM] 

 

Ook in 1770 vermeldde men nog dat de grond van Van de Werff op Fernandes 

was overgegaan. Hoewel op alle kaarten de naam Fernandes of Raphael en 

Mordechai Fernandes staat, was de grond in 1770 in eigendom van ‘Fernandes en A. 

Jessurun’. De grond gelegen achter Paramaribo richting Pad van Wanica was voor 

zijn handel en leefbaarheid afhankelijk van de infrastructuur. Gebrekkige wegen en 

afwatering moesten de autoriteiten, met bijdragen en medewerking van de 

grondeigenaren, in orde maken. Men was al begonnen een zijweg aan te leggen van 

de grond Uijtvlugt naar het Pad van Wanica, maar die was nooit afgemaakt. 

Fernandes gaf bij het bestuur van Suriname aan dat hij van plan was de weg te 

voltooien en dat hij daarbij ook 125 akkers waarop hij aanspraak maakte aan de 

Lands Grond zou overdragen: 
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Verslag van het hof, 26 februari 1770: ‘Vervolgens heeft zijn Wel.Edle Gestrenge 

aan den Hoove Kennisse gegeeven dat Fernandes en A. Jesserum: qq als 

Eijgenaaren van de Grond. eertijds gehoord hebbende aan de Weedwe. van der Werff. 

volgens zeekere Inteekening van Diverse Ingeseetenen, en voor de Somma daar van. 

Provenieerende de Zij.Weg die reeds voor.heen eens begonnen dog niet voltooijt 

was. beginnende voor bij de Lands Grond na Wanica Pad hadde aangenoomen te 

maaken, en voorts aan de gemeene Wijde van zijn Land te zullen Cedeeren 125. 

Akkers Wijland dat zeer Convenieert voor de gemeene Lands Wijde geleegen is. 

’T Welk bij den Hoove is geaccepteerd, en voorts zijn de Heeren de Beauveser, Roux, 

en Saffin, gecommitteerd om de noodige Toezigt op den Uijt Voer daar van te willen 

hebben gelijk meede om een Plan te Formeeren zoo tot onderhoud van gemelde Weg 

als andersints en zal hun Edl.e hier van Extract gegeeven werden.’[37, nadruk 

NM] 

 

2.2.2.1 Compagnieschap Raphael Fernandes en Aron Jessurun junior 

Een van de eerste stukken die melding maken van de grond Uijtvlugt is een 

taxatie uit 1767. Deze taxatie vermeldt echter alleen de naam Jessurun en geen enkele 

Fernandes. Bij naspeuringen in de notariële archieven van Amsterdam bleek dat 

Raphael Fernandes en Aron Jessurun junior in 1768 samen een handelshuis 

begonnen: 
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Aron Jessurun junior was nog minderjarig toen hij in 1868 met Raphael Fernandes het 

handelshuis Fernandes & Jessurun begon.[38] 

 

Het is waarschijnlijk dat bij het bepalen van de waarde van beide toekomstige 

compagnons de noodzaak ontstond om ook de grond Uijtvlugt te laten taxeren en 

dat Aron Jessurun junior daartoe de opdracht gaf. Beide heren gingen het 

compagnieschap aan voor een startperiode van 4 jaar en de verdeling van inbreng en 

opbrengsten was: 2/3e Fernandes en 1/3e Jessurun. 

Arons vader Jacob was destijds zelf compagnon van ene Abraham de Raphael 

Mendes Dacosta. Deze laatste liet in samenspraak met Jacob Jessurun 1769 een 

overzicht van ‘Transport van koopmanschappen’ opstellen. De bijgevoegde facturen 

geven een beeld wat Aron en Raphael zoal verscheepten en verhandelden. Hieruit 

blijkt duidelijk dat de grond Uijtvlugt niet het hoofdbestanddeel van Raphael 

Fernandes’ inkomsten was, maar eerder een bijzaak. Zijn fortuin maakte hij met 
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handel in luxegoederen zoals spiegels, wollen dekens, Franse zakdoeken, kousen, 

pijpen, porselein en Hollandse jenever. (Cohen 1991: 26) 

 

 
Laatste items door Fernandes & Jessurun geladen en verscheept. De volledige lijst is opgenomen in 

bijlage 3. 

 

De waarde van deze ene lading handelsproducten, 40.993 gulden, was ruim twee-

maal zo hoog als de waarde van de grond Uijtvlugt, die in 1767 werd getaxeerd op een 

totale waarde van 15.415 gulden, inclusief de 14 slaven die het werk deden: 
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Taxatie van Grond Uijtvlugt d.d. 22 juli 1767.[39] 
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        2.3 Fernandessen en de behandeling van slaven 

        De koloniale archieven bevatten een omvangrijke verzameling documenten 

rond de Fernandessen en hun slaven. De inhoud betreft zowel de behandeling door 

de eigenaren, als door lotgenoten en door onderduikers of inheemsen. Deze stukken 

benoemen vaak niet met naam en toenaam de eigenaren. Alsof er maar één 

Fernandes was in de kolonie spreekt men van ‘de slaaf van Fernandes’, wat het lastig 

maakt te herleiden welke Fernandes men dan bedoelde. Klaarblijkelijk moest de 

locatie van een gebeurtenis daarin een belangrijke rol spelen. Zo kunnen we 

gevoeglijk aannemen dat als het gaat om een slaaf of slavin van Fernandes rondom 

het Pad van Wanica, dit mensen betrof die te werk waren gesteld op de plantage 

Uijtvlugt die in eigendom was van de broers Raphael en Mordechai Fernandes. En 

speelt een geschiedenis zich af rond de Marechalkreek, dan zal het eerder een slaaf 

van de houtgrond van I. Fernandes zijn. 

 

 
Uit de jungle wegsjouwen van hout kostte levens van slaven. 

 

2.3.1 Slavin sloeg zoon Salomon Fernandes en kreeg Spaanse bok 

In tegenstelling tot de bakker van Fort Zeelandia ondergingen slaven zware 

lijfstraffen na een misstap. Een in Suriname door het Hof van Politie en Criminele 

Justitie vaak gevonniste zware lijfstraf was de beruchte Spaanse bok. De beul die ging 
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zwepen, bond de handen van de veroordeelde samen, hierna wrong hij de gebogen 

knieën tussen de samengebonden armen en stak dan een stok in de opening tussen 

de armen en gebogen opgetrokken knieën. De stok werd aan een uiteinde stevig in 

de grond gefixeerd. De beul kon daarna de straf uitvoeren. Soms overleefden de 

gezweepten deze straf niet. 

 

 
Geselen van een slaaf in de ‘Spaanse bok’-houding. 

 

Een rechtszaak was het gevolg toen in augustus 1748 Shalomon Fernandes en 

ene Turgeman in een handgemeen raakten. Hierbij sloeg een slavin van Turgeman 

de zoon van Fernandes. Zij werd op verzoek van raad-fiscaal Nicolaes Antoni Kohl 

na autorisatie door het hof gearresteerd: 
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‘Den Raad Fiscaal draagt den Raade Voor, dat ter Occasie dat Salomon Fernandez 

en Turgeman handgemeen Waeren, Een Negerin Van Voorz: Turgeman Sig Niet 

had ontsien, de Soon Van Voorsz: fernandez te Slaen, Weshalven den Raad Fiscaal 

Versoekt Authorisatie om de Voorsz. Negerin te doen apprehendeeren (:Was 

getekent:)  

Nicolaes Antoni Kohl;’[40] 

 

Omdat de slavin van Turgeman de zoon van Fernandes - een witte persoon - 

had geslagen, en twee getuigen dit bevestigden, kreeg zij straf. Een witte slaan leidde 

meestal tot een zeer zware straf zoals amputatie van een of beide handen. Het hof 

bevestigde de verklaring van Turgeman dat de vrouw nieuw was; daarom werd ze 

veroordeeld tot alleen maar geseling, een zogenaamde Spaanse bok, voor de deur 

van het huis van Fernandes: 

 

 
Verslag van het hof, 24 en 26 augustus 1748: ‘Gehoord het rapport Van den 

Heer Raad fiscaal, Weegens de gedetineerde Negerin Van Salomon [sic]) 

Turgeman, dewelke Is beschuldigt een blanken te hebbe’ 
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‘geslaegen Ingevolge attestatie Van twee getuijgens, dog dat door denselven 

turgeman Een Verklaring Was overgeleevert, Van het Contrarie, en dat bij 

Examinatie Was gebleeken het Selve Een Nieuwe Negerin Is, En geleesen de 

requeste door deselve turgeman aan den Hove gepresenteert, bij…’ 
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‘…bij den Hove geconsidereert het Een Nieuwe Negerin Is, Goed gevonden deselve 

Negerin te Condemneeren Omme Voor de Deur Van Eenen Fernandus, Wiens 

Zoon Zij Soude hebbe geslaege, met een Soo genaemde Spaanse Bok Strengelijk te 

Werden gegeeseld, en als dan aan haar Meester, mits betaelende de Kosten, te 

Werden gerestitueert, en Sal Zijn Ed: hier Van Extract werden gegeeven;’[41] 

 

        2.3.1.1 In 1781 verbod op Spaanse bok en strafoefeningen op Jodensavanne 

        Slaven van Joden, inwoners op en rond de Jodensavanne, werden regelmatig 

eigenhandig door hun eigenaren in het openbaar met zweepslagen gestraft. Pas 

midden 1781 verbood gouverneur Bernard Texier de inwoners van Jodensavanne 

deze publieke strafoefeningen vlakbij de kerk op de Savanne: 
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Publicatie gouverneur B. Texier, 26 juni 1781: ‘Alzoo het Collegie Van M. M. 

Aan Ons heeft te Kennen gegeeven en gedemonstreerd dat Veele Ingeseetenen Op 

de Savana de gewoonte hebben aldaar Rondsom de Hazara hunne Slaaven met een 

Sogenaamde Spaanse bok te Straffen, en dus Een plaats die tot heiligen dienst 

geschikt is Zeer Verkeerdelijk maaken tot Een plaats Van Straff oeffeningen. 

Zo is het dat Wij als Repraesenteerende, Haar Edele Groot Agtbaare de Heeren 

Directeuren en Regeerders de Enigste Plaatselijke Heeren deeser Colonie, en Teffens 

Considereerende dat diergelijke publique Straff oeffeningen in een Welgeregelde 

Staat Sonder Consent Van den Competenten Regters Zeer Verkeerdelijk en 
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Ongeoorloofd Zijn, goed gevonden hebben gelijk Wij goed Vinden bij deese, om alle 

en Een iegelijk ingeseeten op de Savane, te Verbieden gelijk Wij Verbieden bij deesen 

Van geene Publique Straff Oeffeningen hoegenaamd op de Savane te Exerceeren, 

maar in tegendeel hunne Slaaven aan diergelijke misdaaden, die meer dan een 

maatige Correctie meriteeren, hun Schuldig maaken, ilico in handen Van den Raad 

Fiscaal over te geeven, om na behooren gestraffe te Worden, Op poene, dat tegens 

de Contra Venteurs, na rechten Sal Werden gehandelt. 

En Op dat Niemand hier van Eenige Onweetenheid Voor Wende Sal deeze in de 

Sinagogue Werden gepubliceerd en geaffigeerd  

Aldus Gedaan alhier aan Paramaribo & 26 Junij 1781 (:Was get:) B: Texier 

Ishak Naar Meza.’[42] 

 

 

2.3.1.2 Wel nog Spaanse bok op Fort Zeelandia, Portugese Joden weken uit 

De slaaf Geluk, behorende bij de Portugese Joodse Natie, onderging in december 

1801 een Spaanse bok op het Fort Zeelandia: 

 

 
Geluk werd begin december 1801 op het Fort Zeelandia gestraft met een Spaanse bok. Hij verbleef 

drie dagen op het fort. De provoost (bewaker) Vervuurt ontving hiervoor ƒ 60,12. Van dit bedrag was 

ƒ 42,- (70%) het loon van de officier-fiscaal.[43] 
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Het jaar daarna stuurde men twee slaven van de synagoge op de Jodensavanne 

naar het Fort om daar de straf te ondergaan die de Joden niet meer zelf mochten 

uitdelen: 

  

 
In november 1802 ondergingen Hercules en Pierott, twee slaven van de Portugese Joodse kerk op de 

Jodensavanne, straf in het Fort Zeelandia. De kosten bedroegen ƒ 34,16. Vervuurt was de provoost.[44] 

 

 

2.3.2 Manueli van Fernandes ‘doodgekapt’ in Wanica 

De voeding van slaven van de stad en buiten Paramaribo bevatte weinig 

eiwitten van vleessoorten. Gebruikelijk was uit Holland geïmporteerde goedkope 

zoute vis (bakkeljouw) te gebruiken. Ze vulden dit tekort aan met verse vis die ze 

zelf gingen vangen in de moerassen en kreken bij het pad van Wanica. Deze vissers 

liepen wel het risico door andere lotgenoten van hun vangst en bijbehorende spullen 

beroofd te worden. Om geen getuigen achter te laten moest de beroofde worden 

gedood, want zo’n beroving kon bij een arrestatie tot de doodstraf leiden. 
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De slaaf Manueli van de Jood Fernandes en de vrije bosneger Quacoe van achter 

Auca werden op 20 augustus 1766 bij het vissen in Wanica door een groep slaven 

doodgekapt en hun vriend Primo van achter Auca ernstig verwond. G.W. Wittchow, 

J.E. Vieira en N. Rocher brachten het hof op de hoogte: 

 

 

Verslag van het hof, 21 augustus 1766: ‘Vervolgens heeft den Secretaris Mr. F.E. 

Bekker namens ’t office Fiscaal, den Hove gerapporteerd dat er een bosch Neger van 

Auca met name Primo was binnen gebragt, en bij hem aan huijs in een Hangmat 

Swaar gequest. dat dezelve het volgende Relaas hadde gedaan Luijdende 

Relaas van’t gepasseerde met de Neger Primo vrije Bosch-neger van agter Auka, 

dat hij op gisteren…’ 

 

 

‘…gisteren Sijnde den 20e dezer met de Neegers Quacoe mede vrije Bosch neger, 

en de Neger Manueli van de Jood Fernandes na Wanica Sijn gegaan om te 

vissen, datse gekomen Sijn boven de Chanton Creecq dat ’t om tien Uuren Snagts 

is geschied dat er een Parthij Negers ’t getal bij hem onbekend met houwers op haar 
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Sijn aangekomen, datse de neger Quacoe en Manueli hebben doodgekapt, datse 

hem over het dijbeen tot over de buijk hebben gekapt, dat hij op handen en voeten 

gekroopen is, en over de creecq gekomen, dat hij de gantschen nagt gekroopen heeft 

tot aan het eijnde van de Creecq, daar het Pad uijt komt bij…’[45] 

 

        De zwaargewonde slaaf Primo kreeg medische hulp van een chirurgijn: 

 

 
‘[bij] een grooten Cattentrie boom Smorgens om vier Uuren gekomen is dat toen 

eenige bosnegers hem hebben ontmoet en meede na ’t fort genomen.  

Paramaribo den 21e Augustus 1766. (:was getekend:) J:E: Vieira, G:W: Wittchow, 

N. Rocher. 

Versoekende nu dat bij den Hove mogt werden bepaald waar gemelde bosch Neger 

Soude werden getransporteerd ’t welke gehoord en gemelde Relaas geleesen, is 

goedgevonden gemelde bosch Neger bij een Chirurgijn te doen Transporteren en 

geneesen.’[46, nadruk NM] 

 

Deze kankantrieboom staat er anno 2023 nog steeds, aan de gedempte 

Dominékreek, achter de Ansarischool aan de Kankantriestraat: 
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Foto NM, oktober 2023. 

 

2.3.3 Doodstraf voor onderduiker Abba van Mordechai Fernandes 

Vooral slaven die slechte behandelingen ondergingen, overmatig zwaar werk 

deden of regelmatige mishandelingen moesten verduren, zochten een uitweg in 

weglopen en in de bossen onderduiken. Het risico bij opsporing, de doodstraf, was 

hun bekend, maar het was hun de vrijheid, zelfs al was die tijdelijk, toch waard. De 

slaaf Abba van Mordechai Fernandes was zo iemand. Abba kreeg op 8 december 

1768 wegens desertie (weglopen en onderduiken) de doodstraf via ophanging. 

Anderen werden geradbraakt: 
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‘Ook geleesen diversche memorien van dezelve de Neegers Andries van I: Snijders 

ter Zaake van desertie, Dami van La Jalousie, en pansou van Gabaij Faro, Abba 

van Mordachaij Fernandes Cajo van boa Esperance, alle ter zaake van desertie, 

en abuijs van A. Arleaud, meede over desertie en moord, met de Examinatie en 

stukken daar toe relatieff, &a,  

Is daar over gedelibereerd Zijnde goetgevonden en geresolveert de neegers, Andries 

van Snijders, Pansoe van Gabaij Faro, Abba van Mordechaij Fernandes te 

condemneeren, om met de koorde te werden gestraft, dat ende dood na volgt, Abuijs 

Levendig te worden gerabraakt, als bij Sententie…’[47] 
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Radbraken van de slaaf Abuijs. 

 

2.3.4 Moses Fernandes mishandelde zijn slavin Lucretie 

Veel mishandelde slaven waren niet in staat om van hun eigenaren weg te 

vluchten. Vooral slavinnen, solisten, lukte dit niet. Niet kunnen communiceren met 

andere onderduikers in het bos, en geen voedingsmiddelen kunnen verzamelen en 

opsparen lagen hieraan ten grondslag. Dit waren zaken die de slavin Lucretie van 

Fernandes mogelijk bezighielden na de mishandeling en wrede behandeling door 

haar eigenaar, die daar niet direct voor werd gestraft. 

 

  
Lucretie probeert aan de wrede behandeling te ontkomen. 
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Moses Fernandes werd in december 1772 door het Hof van Politie en 

Criminele Justitie alleen gewaarschuwd voor de wrede behandeling van zijn slavin 

mevrouw Lucretie: 

 

 
Verslag van het hof, 17 december 1772: ‘Nog gehoord Rapport van den Heer Raad 

fiscaal Moses Fernandes en Examinatie ter dier Zaake gehouden. 

Waar over gedelibereerd, is geresolveert, dat denselve zal aangesegt werden, Sig in 

’t Vervolg te onthouden van Soodanige wreede Behandeling als aan de Neegerin 

Lucretie heeft gepleegt, op Poene dat weeder over dergelijks aangeklagt werdende, 

naa Exigentie Sal werden gestraft, Condemneere denselven voorts in de Kosten hier 

op gevallen. En Sal den Heer Raad fiscaal hier van Extract gegeeven worden.’[48, 

nadruk NM] 

 

2.3.5 Fernandes liet slaven dansen, onderschout Rits doodde feestende slavin 

De gebroeders Fernandes lieten regelmatig op hun buitengrond slaven van 

verschillende eigenaren uit de buurt dansen (‘baljaren’) en hun andere bijbehorende 

culturele activiteiten (‘pleij’) uitvoeren. De witten in de buurt protesteerden steeds 

dat ze hinder hadden van het geluid. Niet zelden mondde een woordenwisseling uit 

in de dood van een deelnemer van een pleij en ingrijpen van de raad-fiscaal. De 

Fernandessen gingen dan ook niet vrijuit en kregen wel eens boetes. 

Op 19 december 1775 besprak de raad-fiscaal van het hof de zaak van J.P. 

Brandon. Onderschout Rits of zijn assistent doodde een vrouwelijke slaaf van 
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Brandon op een in de avond gehouden pleij of baljaren op de buitengrond van 

Fernandes. Hij verzocht om een vergoeding van deze schade aan zijn eigendom. 

Fernandes kreeg een boete van ƒ 500,- wegens het overtreden van de wet tegen het 

houden of het toelaten van de Pleij of Balliaren. 
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‘Vervolgens is nog gehoord Rapport van den Heer eerste Raad Fiscaal in Zaak van 

J.P. Brandon, Welke Was versoekende vergoeding voor een Sijner Slavinnen, Welke 

door den Onderschout Rits off te wel door eene le Cun op deeze Zijne ordre is 

geschooten, dat zij er van is overleeden, op een Zeeker Pleij off Negerspel in de 

Nagt gehouden op de buijten Grond van eene Fernandes; voorts geleezen alle de 

Stukken hier toe Specteerende, Is, na deliberatie, bij den Hove verstaan, dat den 

Heer Raad Fiscaal denselve Fernandes Zal bekeuren in de boete van ’t Placaat op 

het ongepermitteerd Balliaren en Pleij houden van ƒ 500- holls. Zullende de derde 

van die boete welk ordinair werd bekeert voor den aanbrenger, Werden betaald aan 

J.P. Brandon, tot de domagement (schade) van de doodgeschootene Neger 

Meid…’[49, nadruk NM] 

 

Onderschout Ritz en zijn assistenten kregen het advies bij deze situaties niet 

meer te schieten: 

 

 
‘…Meid; Werdende den Heer Raad Fiscaal geauthoriseert ’t voorsz. Te doen 

effectueeren, en voorts versogt desselffs onderschout Ritz, als mede de door deeze 

geemploijeerde Persoonen tot Zijne assistentie bij die attroupeering van Slaaven op 

dat Pleij, serieuselijk te recommandeeren aan de eerst gem: bij Sodaanig geval 
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voortaan niet meerder te schieten off doen schieten, maar Zulks…’[50, nadruk 

NM] 

 

De raad-fiscaal stelde vast dat het schieten bij een pleij overgelaten moest wor-

den aan een patrouille van de burgerwacht. 

 

 
‘…Zulks over te laaten, des noods aan Zodaanige Patrouille van de Burger Wagt 

als tot Zijn assistentie behoord te versoeken, op poene van deportement. 

En aan de andere, Zig in het toekomende niet meerder tot dergelijke Expeditien te 

laaten emploijeeren op Sodaanige poene als den Hove na Exigentie Zal vermeenen 

te behooren: En Zal den Heer eerste Raad Fiscaal Extract gegeeven worden, als 

mede aan J.P. Brandon, voor Zo verre hem aangaat.’[51] 

 

 

 

|102| EEN GESCHIEDENIS VAN DE JOODSE FAMILIE FERNANDES EN HUN SLAVEN



2.3.6 Isaac de Abraham Fernandes geen voogd voor kinderen vrije Luna 

P.W. Wilkens was met maar liefst zes voogdijen belast en in september 1790 

verzocht hij de raad-fiscaal om ontslag van de voogdij over de minderjarige kinderen 

van de vrije Luna van Isaac de Abraham Fernandes. Hij was met die voogdij belast 

door wijlen E.C. Runge bij testamentaire beschikking. De voogdij over de kinderen 

van Luna werd overgenomen door Johannes de Bije.[52] Of wijlen E.C. Runge de 

vader was van de minderjarige kinderen van de vrije Luna, meldden de autoriteiten 

niet. Vaak was dit wel het geval. 

 

 
Verslag van het hof, 2 september 1790: ‘Gelijk meede geleezen is Requeste van 

P.W. Wilkens behelzende om reeden hij Suppliant reets met Ses voogdijen is belast 

en verder Zo als daar bij breeder Staat omschreeven verzoek omme van de Voogdije 

over de minderjaarige Kinderen van de Vrije Luna van Isaac de Abraham 

Fernandes, waar in hij Suppl:t door wijlen E.C. Runge bij testamentaire dispositie 

is gesurrogeert en gesubstitueerd te worden ontslagen met aanstelling van een 

ander in de plaats van hem Suppliant. 

En…’  
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‘…En is hier over weezende gedelibereert, goed gevonden en geresolveert den 

Suppliant in gevolge Zijn verzoek te ontslaan gelijk ontslagen word bij deezen van 

de Voogdije over de minderjarige kinderen van de Vrije Luna van Isaac de 

Abraham Fernandes bij Requeste vermeld, en in plaatse van hem Suppliant tot 

Voogd over voormelde minderjarige kinderen te benoemen en aan te Stellen gelijk 

gedaan word bij deezen Johannes de Bije.[53,nadruk NM] 

 

Deze Luna of Loena was in 1884 vrijgemaakt door Isaac de Abraham 

Fernandes. 

 

|104| EEN GESCHIEDENIS VAN DE JOODSE FAMILIE FERNANDES EN HUN SLAVEN



 
Op 19 maart 1784 overleed slavin Loena van I. Abraham Fernandes.[54] 

 

2.3.7 Slaaf Jan van Fernandes kreeg doodstraf voor woninginbraak 

In februari 1790 eiste het hof de doodstraf tegen de slaven Jan van Fernandes en 

Coridon van Soesman (Zadok Soesman was een Jood) wegens woninginbraak. Ze 

zouden worden opgehangen: 
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Verslag van het hof, 22 februari 1790: ‘En is Vervolgens gehoord de Crimineele 

Eijschen en Conclusien gedaan en genoomen bij Mr: C: Karseboom Eerste Raad 

fiscaal deeze Colonie R:O: op en de Jeegens de neegers Coridon van Soesman & Jan 

van Fernandes, beide beklaagden & gedetineerdens ter Zake van gepleegde 

huisbraak en dieverije & gelet op de daarbij overgelegde Examinatien & verdere 

Stukken Van bewijs, na rijpe deliberatie, goed gevonden & geresolveert, dezelve 

beklaagde & gedetineerde neegers Coridon van Soesman & Jan van Fernandez ter 

Zaake Voormeld te Condemneeren, gelijk gedaan word bij deezen, om te worden 

gebragt ter plaatse men gewoon is Crimineele Justitie aan Neegers ter Executie te 

leggen en aldaar met den Koorde te worden gestraft, dat er de dood navolge, 

vervolgens hunne hoofden van hunne doode Lichaamen te worden afgehouwen en 

gesteld op Staaken tot dat dezelve door de Lugt en gevogeltens des heemels Zullen 

weezen Verteert & hunne Lichaamen begraaven onder de galge, Zullende de Kosten 

& misen van Justitie worden gebragt tot Lasten van den Lande.’[55, nadruk NM] 
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In maart 1790 vond de executie plaats: 

 

 
Journaal, 12 maart 1790: ‘Executie, Ook Zijn dezen ochtend Vroeg, bij Sententie 

Van den Hove van Politie en Crimineele Justitie twee Negers opgehangen, Als 

Jan Van Fernandes en Coridon van Soesman, Welke Zig aan huisbraak hadden 

Schuldig gemaakt, en een Neger genaamt Pedro een Spaanse bok onder de galg 

bekomen.’[56, nadruk NM] 

 

2.4 Fernandessen leverden slaven voor de jacht op onderduikers 

Voor de verschillende families Fernandes was het verkopen of verhuren van slaven 

aan het Vrij Corps een lucratieve activiteit. Voor de slaven was dit niet zonder risico. Ze 

moesten met het leger hun weggelopen en ondergedoken broeders en zusters helpen 

opsporen en ‘uitroeien’, en soms legden ze zelf het loodje. 

 

 
In februari 1765 verhuurde Moses Fernandes zijn slaaf, de heer Quipido, voor het doen van een 

commando tegen onderduikers.[57] 

 

Het in 1772 opgerichte Vrij Corps onder leiding van J. Friderici werd met vrij-

gekochte en gehuurde slaven bemand. Hun taak was het opsporen of doden van 

weggevluchte en ondergedoken slaven. In ruil daarvoor verkregen ze hun vrijheid, 

zij het niet zonder meer. Zolang ze in dienst waren, kon men de beloofde vrijheid bij 

slecht gedrag weer ontnemen. Ook kon men de slaaf in dat geval terugsturen naar 
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de plantage. Slaven in het Vrij Corps konden zich ook vrijkopen. Zij kregen een klein 

salaris van 9 gulden per maand, maar voor iedere gedode onderduiker stond een 

premie van 50 gulden klaar, waarvan de slaaf die de marron had gedood 25 gulden 

voor zichzelf mocht houden. (Dewulf 2018: 78) 

Het een en ander was vastgelegd in een verordening van 15 juli 1772: 

 

 
‘De Heeren Raaden ’S Morgens om half Seeven Uuren aan ’t Gouvernement te 

Same gekome Sijnde, is Sijn WelEdele Gestrenge met de Heere Raaden in gevolge 

’t geresolveerde Van den 7. Deeser vertrocken, naa de Fortresse Nieuw Amsterdam 

ten eijnde de aldaar afgesondene Slaaven tot het formeeren Van ’t Vrij Corps 

Monsteren & Vrij te geeven…’ 
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‘…te geeven, Alwaar gearriveert Sijnde, beneevens de Daar toe benoemde geswoore 

Priseurs, De Heeren Pelichet, Oostendorp en F. Saffin, heeft Sijn Wel Edele 

Gestrenge na de noodige Deliberatie met de Heeren Raaden, in het Gouvernements 

Huijs aldaar, de ingevolge Lijst op gegeeve en gecommandeerde Slaaven Sig aldaar 

bevindende, Doen oproepen, en aan ider Derselve voorgehoude de Presentatie Van 
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aan haar De Vrijheid te Schenken, mits De Conditien bij het Reglement ten Dien 

fine ontworpen Den 7. Junij 7. & 9. Julij 1772. Vast gesteld, en hun afgevraagd of 

Sij Daar toe Moet en Bequaamheid genoeg gevoelde en geneege Waare ’t Selve 

Vrijwillig op Sig te neeme, en dat Sij Sig daarop Sonder eenige Schroom Vrijelijk 

moeste expliceeren in gevolge Van Welke Hondert Sestien Sig Vrijwillig daar toe 

Welgeneege hebben getoond, Sijnde de Overige aldaar Sig bevindende ten Getalle 

Van omtrent Veertig Stuks…’[58] 

 

In verband met de resolutie moest men gedegen taxaties van de slaven maken. 

Hoewel het hier de algehele bescherming van de kolonie betrof, droegen de 

slavenmeesters hun ‘bezit’ niet zomaar kosteloos over. Het bestuur nam de slaven 

van hen over tegen de prijs vastgesteld bij de speciaal daarvoor uitgevoerde taxatie: 

 

 
‘Prisatie van de onderstaande Slaven, dewelke door Zijn Wel Ed: Gestrenge Heer 

Jan Nepveu, Gouverneur Generaal deser Colonie Surinamen etc: etc: etc:  

en de Edele achtbaare Heeren Raden van Politie en Crimineele Justitie deser 

gemelden Colonie etc: etc: ingevolge Resolutie van den Hove de dato 7 Junij 1772 

Zijn vrij Verklaart en van hun respective Meesters door den Lande Zijn 

overgenomen volgens deese Prisatie’:[59, nadruk NM] 
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        Het overgrote deel van deze slavenhouders die in 1772 hun slaven verkochten 

aan het gouvernement was Joods: 

  

 
Slaaf Cupido (nr. 10) was van Abraham Fernandes. Twee slaven waren vissers van beroep en de 

overigen waren actief in de productie van houtwaren.[60] 

 

Leden van de families Fernandes verkochten niet alleen hun slaven ten behoeve 

van het Vrij Corps, ze verhuurden ze ook. Op 22 juli 1772 vertrok van post ’s Lands 

Welvaart een patrouille van vrijgemaakte slaven onder leiding van Cart Godlob 

Mangold (ook Manghold), sergeant bij het Corps Vrije Neegers. Isaak Fernandes 

leverde zijn slaaf Cupido voor deze expeditie: 
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Cupido van Is. (Isaak) Fernandus moest op onderduikers jagen.[61] 

 

Van Ab. (Abraham) Fernandes kocht het land een slaaf die eveneens Cupido 

heette voor ƒ 1000,- om hem toe te kunnen voegen aan het Vrij Corps: 

 

 
Aangekocht om dienst te doen bij de redimoesoes (zie paragraaf 5.1.1).[62] 

 

Een van beide Cupido’s overleed in 1773: 

 

 
De slaaf Cupido van Fernandes in dienst bij het Vrij Corps is in 1773 gestorven.[63] 

 

 
Een slavenkapper met zijn bediende. Afbeelding: Benoit.[64] 
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Ongeveer vijftien procent van de slaven in Suriname oefende een ambacht uit 

en stonden daarmee het hoogst in aanzien. Ambachtsslaven zoals kappers huurden 

soms andere slaven in om voor hen te werken. (Neslo, 2016: 150-1) De slavenmacht 

die voor het Vrije Corps werd geselecteerd, bestond voor een flink deel ook uit 

ambachtslieden: 

 

 
Deze door het land gekochte slaven voor het Vrije Corps waren voor het merendeel timmerlieden.[65] 
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Naast een enkele metselaar waren ook veldslaven goed vertegenwoordigd in de selectie. De andere 

ruim tachtig geselecteerden die hier niet worden vermeld, verschilden in beroep niet van deze ruim 

dertig mannen.[66] 
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R. Fernandes, Abm. Fernandes en Moses Fernandes verhuurden in 1774, 1776 

en 1777 slaven aan het staatsleger van kolonel L.H. Fourgeoud: 

 

 
 

 
 

 
 

 
 

 
Tussen 1774 en 1777 verhuurden R., Abm. en 2 x Moses Fernandes slaven aan het leger van kolonel 

Fourgeoud om de onderduikers uit te roeien.[67] 

 

Men zette de gehuurde slaven overigens niet alleen in bij de jacht op onder-

duikers. Ook voor het aanleggen, onderhouden en versterken van de fortificaties van 
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het Vrije Corps moesten zij dienst doen. Dit blijkt onder meer uit de gedetailleerde 

opgave van commandoslaven uit Paramaribo, inclusief hun opgetelde werkdagen en 

de kosten voor hun vergoeding: 

  

 
R. (Raphael) Fernandes verhuurde in 1782 slaven die op de redouten (kleine schansen of 

verdedigingswerken) werkten.[68] 

 

Omdat het aantal leden van het in 1772 opgerichte Vrij Corps afnam, huurde 

het gouvernement in de jaren 90 van de achttiende eeuw opnieuw slaven in van 

Fernandes en andere slavenhouders ter versterking van het Vrij Corps. Isaac 

Fernandes verhuurde in 1792, 1793, 1794 zijn slaaf Avans voor de divisie ’s Lands 

Vrij Corps in Commewijne: 
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1792 

   
1793     1794[69] 

 

        2.5 Louis van Fernandes door deserteurs Vrij Corps dodelijk verwond 

        In 1777 speelde één van de slaven van Raphael Fernandes een belangrijke rol in 

een opmerkelijk verhaal. Drie redimoesoes (zie paragraaf 5.1.1) van het Vrij Corps 

dat jacht maakte op ondergedoken slaven, genaamd Neptunes, Isak en Hannibal, 

misdroegen zich zo dat het Hof van Politie en Criminele Justitie zich genoodzaakt 

zag deze belangrijke steunpilaren in de strijd tegen de marrons gerechtelijk te 

veroordelen. 
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‘Samen met het koloniaal gezag organiseerden de planters militaire expedities tegen de marrons. 

Portugese joden namen hieraan deel, maar hadden ook hun eigen autonome burgerwacht. Hier 

achtervolgen soldaten, burgers, indianen en tot slaaf gemaakten marrons door de moerassen van het 

onbegaanbare oerwoud. Dezen schieten vanuit de palmbomen op de voorbijtrekkende schare. De 

marrons bemachtigden wapens bij de plunderingen van de plantages. De afbeelding staat in een boek 

van een auteur die zelf deelnam aan de veldtochten tegen de Boni-marrons tussen 1773 en 1777.’ (Cohen, 

2015) 

Met de hand ingekleurde gravure in: John Gabriel Stedman, The Narrative of a Five Years’ Expedition 

against the Revolted Negroes of Surinam, Londen, 1806 (uit collectie van Edwin van Drecht).  
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2.5.1 Mesquita deed Neptunes in 1771 voor ƒ 1200,- in de verkoop 

Al in januari 1771 kocht de overheid de slaaf Neptunes van Mesquita voor  

ƒ 1200,- (men wilde aanvankelijk maar ƒ 1000,- betalen). Neptunes was zeer 

waardevol gebleken bij een commando tegen de onderduikers achter Paramaribo. 

De inkoopprijs die Mesquita had betaald, bedroeg rond de ƒ 300,-. 

 

 
‘Laastelijk is op ’t te Kennen geeven van den Heer Roulleau, dat Sig Seeker Neeger, 

genaamt Neptunus toebehoorende aan Mesquita aan Sijn Ed.e hadde geaddresseert 

met een Brieffje dat hij voor ƒ 1200:-:holl.s te Koop was en Versogt om voor den 

Lande gekogt te worden, en in aanmerking genoomen Sijnde hij Sig Seer getrouw 

op een hier agter Paramaribo eertijds gedaane Commando gedraegen heeft, goed 

gevonden den Heer Roulleau te authoriseeren en Versoeken denselve Neeger 

Neptunus Voor Reekening van den Lande tot eene Somma van ƒ 1000:-: Holl….’ 
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‘…Holl. Te Koopen, en daervoor door Heeren Reeken Meesteren de Noodige 

ordonnantie te laaten Slaan, Sullende gemelde Neeger, Wanneer niet in dienst van 

eenige Commandos gebruikt word bij den Provoost Kunnen geemploijeert worden, 

en dus bij hem en tot Sijn dienst Zijn; 

Laastelijk Sijn de Extra ordinaire Notulen Van den 20e. 22e. 27 & 28 December 

laastleeden geresumeert;’ 

 

 
‘…geresumeert; 

Waarnaa op ’t Rapport van den Heer J: J: Rouleau dat den Neeger Neptunes van 

Mesquita breeder in de Notulen van den 16e. deeser gemeld, niet onder de ƒ 1200:-

: Hollands te bekoomen was, is goed gevonden Sijn Edele te Versoeken, Denselven 

tot die Prijs voor den Lande te willen Koopen met authorisatie op Heeren Reeken 

Meesteren daertoe de ordonnantie te Slaan, en Sal Sijn Edele hiervan Extract 

Sonder Resumptie gegeeven worden;’[70] 
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        De overheid poogde af te dingen, maar dit mislukte en men betaalde de 

vraagprijs voor Neptunes. De andere twee slaven die met Neptunes de hoofdrol 

speelden in deze geschiedenis kwamen van de plantages Groot Marseille en Winne: 

 

 
Isaak en Hannibal respectievelijk afkomstig van Groot Marseille en Winne.[71] 

 

 

        2.5.2 Neptunes in 1775 kapitein in het Vrij Corps 

        Vier jaar nadat men hem had aangeschaft als jager op onderduikers had 

Neptunes het tot kapitein van het Vrij Corps geschopt. Ook al waren niet al zijn 

tochten even succesvol. In juli 1775 ondernamen burgerluitenant Sieffart en kapitein 

Neptunes een expeditie tegen onderduikers. Dit commando vond onder leiding van 

Sieffart plaats achter Paramaribo en boekte geen resultaat, aldus een rapportage aan 

het Hof van Politie en Criminele Justitie: 

 

 
 ‘Vervolgens is door den Heer Raad van der Meij als gecommitteerde over ’t Vrije 

Corps aan den Hove gerapporteerd, dat den Burger Lieutenant Sieffart met de onder 

hem gehad hebbende Vrije Neegers van Sijne Expeditien was gereverteerd…’ 
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‘…gereverteerd op eenige Mans na, welke op Patrouille uit waren en aan de welke 

hij Ordre hadde gesonden meede aftekomen. Zijnde den Neeger Capitein Neptunes 

met Sijn Patrouille mede weder gekomen Sonder eenig Weglooper te hebben 

opgedaan. 

En dat dien Burger Officier Sal Supediteeren Schrifftelijke Journaal en Rapport van 

die Expeditie. Voor welke Kennisgeevinge gem. Heer Raad is werden bedankt.’[72] 

 

2.5.3 Februari 1777: Hannibal verstrekt inlichtingen omtrent onderduikers 

In februari 1777 ging onderofficier A. Vinsac op patrouille naar Peninica om vijf 

onderduikers op te sporen. Die zouden zich daar ophouden volgens inlichtingen 

van Hannibal. Het een en ander valt op te maken uit een bericht van kolonel L.H. 

Fourgeoud aan de gouverneur en raden van politie en criminele justitie. Fourgeoud 

uitte zijn bezorgdheid over de kans dat zijn eigen manschappen in die regio de 

leden van het Vrije Corps van Vinsac zouden beschieten. De kolonel stelde voor een 

herkenningsteken af te spreken: 
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Fourgeoud, 1777: ‘Uijt Uwel Edele Gestr: en Ed: Achtb: Notulen van den 11e. Febr: 

Gezien hebbende de Noodigheijd en Intentie Van U Wel Ed: Gestr: en Ed: Achtb: 

om den Conducteur A. Vinsac, uijt te Senden nae de Kant Van Peninica op ’t 

Schuijl-Nest van nog 5. Stux Wegloopers, die Zig Volgens de Opgaaft Van de laatst 

Gevange Neegers onder de Vrije Neeger Hannibal en andere aldaar nog moeten 

bevinden. Zoo heb ik d’ Eere UWel Edl: Gestr: en Ed: Achtb: Voor die 

Communicatie te bedanken; Uwel Ed: Gestr: en Ed: Achtb: Versoekende aan mij te 

willen doen Opgeeven Een Woord of Teijken, waarmeede die Neegers die Eenige 

Patrouilles mogten doen Zullen te kennen Zijn, dewijl bij non advertentie van het 

Zelve Ongelukken Zouden kunnen Voorkoomen, aangezien Eenig te 

Detachementen, off Patrouilles door mij uijtgezonden, dan niet van onderrigt 

Zijnde, ongetwijffelt daarop Zouden vuuren.’[73] 

 

2.5.4 Juli 1777: Neptunes en Isak blijken gedeserteerd uit het Vrij Corps 

De bevredigde Boschneegers (Aukaners) Dikje en Jan Baas waren in juli 1777 aan 

de Saramaccarivier aan het vissen toen zij schielijk werden benaderd door Neptunes 

en Isak. Ze waren gedeserteerd uit vrees voor een veroordeling tot de doodstraf. De 

deserteurs vroegen de vissers aan de autoriteiten over te brengen waarom zij waren 

weggelopen, klaarblijkelijk hopend op clementie: 
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‘Waar na door Welgem: Sijn WelEdele Gestr: Den Heere Gouverneur, wierd te 

Kennen gegeven te Zijn geinformeerd, door de Laast afgekoomene bevreedigde 

Boschneegers. Dikje & Jan Baas, hoe dat Zij aan ’t Vissen Sijnde met een Corjaar…’ 

 

 
‘…Corjaar op de rivier Saramaca, waaren Aangeroepen, door de negers van ’t vrije 

Corps Neptunes en Isak, welke Zig aan de oversijde van voorsch: Rivier bevonden, 

en door hun versogt de Regeeringe, alhier te willen Rapporteeren, dat Zij 

gedezerteerd Zijn uijt vreesen dat ter oorzaak van tegens hen opgevatte ongenoegen, 

hen ’t leeven Zoude werden genoomen.’[74] 
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        De gouverneur droeg Dikje en Jan Baas op de deserteurs weer op te zoeken en hen 

ervan te verzekeren dat, hoewel zij nalatig waren geweest, er geen enkele intentie was 

van overheidswege om hen te doden. Zij konden zich het beste weer komen melden in 

Paramaribo: 

 

 
‘…genoomen. 

Dat Zijn WelEdele Gestr daar op aan die bevreedigde negers heeft gesegt niet te 

weeten dat er eenige mentie is gemaakt off intentie is geweest, voorsch: vrije Negers 

de Dood aan te doen. dat alleen gesprooken was van eenige Correctie wegens 

nalatigheid, dat Zij wel Zoude doen. deselve negers te gaan op Zoeken, en aan te 

Zeggen, namens des Regeeringe Sig, weder te sisteeren aan Paramaribo.’[75] 

 

2.5.5 Augustus 1777: Hannibal voegt zich bij deserteurs Neptunes en Isak 

Blijkbaar lukte het Dikje en Jan Baas niet om de deserteurs terug te vinden, want 

een maand later was luitenant F.L. de Courlon op pad met enkele slaven om hen 

alsnog te vinden en terug te halen naar Paramaribo. Uit het journaal van De Courlon 

blijkt dat Hannibal zich intussen bij Neptunes en Isak had gevoegd. Alle drie waren 

zij zeer bevreesd voor een mogelijke doodstraf. De Courlon liet door de slaven Louis 

van Paria en Quassie van Saramaca overbrengen dat deze vrees ongegrond was, 

maar dat wilden de drie deserteurs niet van de slaven aannemen. Zij wilden dit van 
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de luitenant zelf vernemen, maar ook toen hij hen gesproken had, wilden ze nog een 

dag uitstel voor ze hem zouden antwoorden of ze mee terug zouden gaan: 

 

  

De Courlon, ‘Journaal gehouden agter Wanika, bij de drie Neegers van ‘t Vrije 

Corps, Neptunes, Izak en Hannibal. 

Woensdag den 20 Augustus 1777. 

’S Morgens Circa 6 Uuren de reijs aangenoomen van Paramaribo na Wanika, om 

12 Uuren aldaar aangekoomen vond de Neeger Quassie van Sarameca, met een 

Corjaal mij afwagtende, en quam om 2 Uuren in de Tawajarie Creecq, vond Louis 

van Paria, en de drie Neegers Neptunis, Izak en Hanibal aldaar, vond Neptunis 

niet sekuur, Isak zonder hoop van zijn leeven, Hanibal in Een geruste Staat, maar 

zij hebben mij wel ontfangen en alle Respect beweesen. 

Louis van Paria en Quassie van Sarameca verklaard mij, dat zij beijde de drie 

Neegers voorsz: alles hebben voorgesteld, dat zij hunne leeven Sullen behouden, als 

zij weeder aan Paramaribo komen, maar dat die Neegers niet zeeker op hunne 

gesegde zijn, dat Zij selfs van mij willen hooren. 

Neptunis verklaard dat Louis en Quassie hunne drie, alles hebben voorgesteld…’ 

[76] 
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        De dag daarna legden de drie deserteurs verklaringen af aan de luitenant. Te 

beginnen met Neptunes, die vertelde zich zeer sterk geïntimideerd te hebben gevoeld 

door de heer Dirk van der Meij, lid van de het Hof van Politie en Criminele Justitie. Van 

der Meij had Neptunes overgehaald zich te melden bij de post Vredenburg, wat hij ook 

vast van plan was. Echter, hij had Van der Meij om enige dagen uitstel gevraagd, 

waarop deze hem had gedreigd met de kogel. Omdat dit dreigement van een Raad 

kwam, had hij het zeer serieus genomen en was uit angst gedeserteerd: 

 

  

‘…voorgesteld, maar dat Sij na mij hebben gewagt om beeter verseekert te zijn; dat 

Sij hunne verblijf hebben gehad in de Rivier Sarameca, wel 6 Uuren van Wanika 

Creecq boovenwaarts, door Louis en Quassie hunne drie doen afkoomen, in de 

Wanika Creecq voor de Mond van de Tawajarie Creecq. 
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Hebbende hun alles voorgedraagen, Edog geen de minste Antwoord bekoomen, na 

dat Zij met malkanderen gebesoigneerd hebben, hebben se mij uitgesteld te 

antwoorden op morgen. 

Donderdag den 21 Augustus 1777. 

Neptunis verklaart.  

Dat den Edele Achtbaare Heer Dirk van der Meij hem heeft gepersuadeert om op de 

Post Vreedenburg te gaan, niet onwillig geweest zijnde, maar dat hij niet wel was 

geweest, tweedens, Eenige daagen uijtstel heeft versogt, om Sijn Uijtrusting klaar 

te maaken, door den voornoemde Heer aan hem, Een Koogel voor de Kop heeft 

belooft tot Exempel van andere, dat zulx een ontsaggelijke Vrees aan hem 

veroorsaakt heeft, En verklaart verders dat hij altoos heeft getragt, om de andere 

Neegers van ’t Vrije Corps te exerceeren, met Bossloopen en andere goede Exempel 

hun voor te houden, tot best en Welvaard van ’t Land.  

Zegt door Een sodaanige Dreijgementen, hem swaar op ’t hard leijd, indien ’t de 

Conducteur Sulx hadde gesegt was wel in de Wind te Slaan, maar van Een Heer 

Raad, die als Hoofd over hun gesteld, Sulx hem niet ongelooflijk voorkomt en…’[77] 

 

Nadat deze hartenkreet beloofde Neptunes het land voortaan weer naar 

behoren te zullen dienen. Isak verklaarde aan de luitenant dat hij was gedeserteerd 

na een desastreuze vergissing: hij had een slaaf doodgeschoten van wie hij ten 

onrechte aannam dat het een onderduiker was. Uit angst voor de te verwachten 

strafmaatregelen had hij zich verscholen, samen met Neptunes en Hannibal, die 

getuigen waren van het voorval: 
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‘…En beloofd verder Sijn getrouwe Dienst te bewijsen aan ’t land. 

Isak verklaart 

‘Als dat hij van Wanika is gekoomen, met hunne drien de Post Polak heeft 

gepasseerd Circa 8 Uuren des avonds, vinde een Neeger op de Eerste bogte in’t Pad 

van Wanika, met Een boss brand hout op de Kop, van hem aff geraesumeerd, als dat 

geen Slaaven van de Blanken des nagts uijt Sal gaan, om brand hout te haalen, 

onder gesprek gekoomen, vraagende, Ojoe de Neeger Smeijtende het Hout needer 

zonder te antwoorden, Sig aan’t loopen begeevende, terwijl de twee andere 

Neptunis en Hanibal roepe Tambooij leg ik aan op de Neeger, niet anders denkende 

of het was een Schuijlder Neeger, op hem Vuur gegeeven, en dat met groff Haagel, 

daarna hoorde, dat het Een Neeger van Werth is geweest, om dat onverwagte 

Ongeluk voor te koomen hebben geresolveerd om op Wanika, of andersints, zij zelve 

om te brenge, om van de Justitie te bevrijen, en dat hij een Neeger zijnde, maar uijt 

Sijn onnosel Verstand begrijpt dat Zulx niet ongestraft Kon gelaaten worden, en 

ben bereijd, om weer in mijn voorige Dienst te begeeven. 

Neptunis en Hanibal Confirmeerden het gesegde van Isak dat het waar en Soo is 

geschied…’[78] 
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Tot slot verklaarde Hannibal aan de luitenant dat hij wegens zijn betrokkenheid 

bij dit ongeluk vreesde mede aansprakelijk te worden gehouden en ook de doodstraf 

te zullen krijgen. Hij was daarom met Neptunes en Isak meegegaan. Alle drie 

verklaarden zij bereid te zijn een lijfstraf te ondergaan voor het doden van de slaaf in 

de hoop dat hun levens gespaard zouden blijven omdat het een ongeluk was: 

 

 
‘Hanibal verklaart 

‘Als dat Neptunis hem altoos van de tijd af dat de Corps Vrije Neegers opgerigt 

was, hem heeft onderhoude, Raad en Daad gegeeven om ’t Paramaribo leeven te 

Kennen, zig bemind te maaken, na dat de Ongeluk tusschen hunne drien 

voorgevallen heeft, hij de andere niet kunnen verlaaten want Zoo veel hij weet, moet 

aanspraakelijk voor weesen, ’t is daarom hij de andere heeft gevolgt, en ben bereijd 

als vooren ’t land getrouw te dienen. 

Alle drie zeijden verders 

Dat indien zij van Sints zijn geweest om quaad te veroorsaaken, Zij daartoe alle 

daagen Occasie hebben gehad, en hun alle daagen laaten Sien van de geenen die 

daar komt vissen. 
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Hun door mij voorgesteld, of zij niet wel weeten, dat zij aan quaad hebben schuldig 

gemaakt, en Sulx niet ongestraft Kunnen laaten tot Exempel van anderen, Ja zelfs 

een quaad die met de dood kan gestraft worden. 

Waarop alle drie hebben geantwoord, al wilde ’t Hof hun Lijf Straf geeven, dat zij 

bereijd zijnde, ’t zelve te ontfangen en dan weeten dat afgedaan is, want hebben ’t 

quaad niet met opzet gedaan, maar dat het Een Ongeluk is, daarom Sijnde 

weggegaan, om hun leeven te bevrijen.[79] 

 

Neptunes, Isak en Hannibal beloofden luitenant De Courlon om zich binnen een 

week, na het ophalen van hun uitrusting, bij het fort te melden: 

 

 

‘…Vrijdag den 22 Augustus 1777 

’S Morgens om 7 Uuren hebben de Neegers Neptunis, Isak en Quassie van 

Saramaca, mij met de Corjaal gebragt van Tawajarie tot aan de landing plaats of So 

genaamde Bakra foto, en hebben Sij mij verseekert dat zij hunne Equipagie zullen 

gaan haalen, en toekoomende Week aan ’t fort te zullen sijn, en hun bij mijn Sullen 

addresseeren met Versoek, dat Sijn Excellentie den Heere Gouverneur en de Edele 

Achtbaare Heere Raaden de Conducteurs en de andere Neegers van ’t Vrije Corps 
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Zullen laaten Seggen, om hun in geenen deelen te afronteeren, van weggeloope te 

Zijn, want Sulx uijt geen quaad in sigt gedaan hebben. 

’S avonds om agt Uuren aan Paramaribo gearriveerd 

(: was geteekent:) F.L. De Courlon. 

Pm. Luijt.’[80] 

 

2.5.6 Augustus 1777: De drie onderduikers smeken het bestuur om genade 

Neptunes, Isak en Hannibal hielden woord. Op 26 augustus 1777 keerden zij 

terug in Paramaribo en wierpen zich letterlijk aan de voeten van de gouverneur om 

hem te smeken genadig te zijn: 

 

 

Verslag van het hof van 27 augustus 1777: ‘En wierd door Welgem: Zijn Wel Edele 

Gestrenge over ’t Journaal van den Zelven de Courlon Wegens dat Verrigtene. ’t 

Welk geleesen is ’t Zelve ter Secretarij geseponeerd, declareerende Zijn WelEdele 

Gestrenge. dat dien Volgens gem: Neegers gisteren Avond om 9 Uuren Sig hadde 

Vervoegd aan ’t Gouvernement, en aldaar Sijn WelEdGestr: te voet waren gevallen 

Versoekende gepardonneerd te worden, en Van dezelve te hebben Verstaan Zo als 

bij ’t voorsz: Journaal Staat Vermeld…’[81] 
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        Het hof waardeerde het succes van luitenant De Courlon enorm en bood hem als 

erkenning een bijzondere degen aan: 

 

 
‘…Vermeld, dat in ’t Bosch Zijn gegaan uijt vreesen haar leeven te Zullen 

Verliesen. 

’t Welk gehoord, en Zijn Wel Edele Gestrenge voor die Communicatie weesende 

bedankt. Wierd op desselfs Propositie goed gevonden te doen binnen Staan den 

voorsz: Lieutenant De Courlon, en wierd hem te Kennen gegeeven het genoegen 

van den Hove over het voorsz: door hem ter uijtvoer gebragt, dat Zulx Zoude 

worden Erkent (:hebbende Zijn WelEd: Gestr: den Heere Gouverneur 

Aangenoomen hem te geeven eene deege uijt…’[82]  
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De Courlons helpers, de slaven Louis Paria en Quassie, ontvingen ieder een 

beloning van dertig gulden voor hun bijdrage aan het terugbrengen van Neptunes, 

Isak en Hannibal: 

 

 
‘…uijt Eenige door de Edele Societeit overgesonden tot Zodanige Vergelding:)  

Voorts wierd goed gevonden te geven aan de Twee neegers welke denselven Officier 

hebben verselt in die Commissie namentlijk Louis Paria, en Quassie van Saramaca 

jeder Dertig Guldens Holls. met Authorisatie op Heeren Gecommitteerdens over de 

Cassa teegens de Wegloopers daar toe ordonnantie…’[83] 

 

De drie deserteurs werden door de raad van politie en criminele justitie nog-

maals aan de tand gevoeld over hun motivatie om te deserteren. Zij bleven bij 

dezelfde redenen die zij al aan luitenant De Courlon gaven. Een detail dat Isak nog 

aan het verhaal toevoegde, was dat zij, nadat hij op het Pad van Wanica per ongeluk 

de slaaf had doodgeschoten, van plan waren om naar Paramaribo te gaan en het 

gebeurde op te biechten. Maar dat zij onderweg hoorden dat de eigenaar van die 
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slaaf groot misbaar had gemaakt en direct een patrouille achter hen aan stuurde. Dit 

had hun vrees om gedood te zullen worden alleen maar meer aangewakkerd en hen 

ertoe aangezet hun plan te laten varen en alsnog op de vlucht te slaan: 

 

 
‘…Gebleeven, dat Zij haar Weg naar Paramaribo Vervolgende met Intentie, om 

daar van Kennisse te geeven dog dat Se alvoorens buijten nog wat gerust en 

gegeeten hebbende Vervolgens binnen Koomende geadverteerd wierde dat de 

Meester van die neeger groote opschudding maakte dat de Schouten, en negers 

waaren uijtgezonden, om hen te vangen, Sij bevreest geworden Zijnde te rug 

waeren gegaan, en Zig Schuijl hadde gehouden...'[84] 

 

Naar aanleiding van het consistente verhaal van de drie deserteurs besloot het 

hof dat de strafbare feiten die zij wel degelijk hadden begaan meer uit ondoor-

dachtheid en onvoorzichtigheid waren voortgekomen dan uit kwade opzet. Men was 

bereid het berouw dat de drie toonden serieus te nemen en hen per direct weer in 
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dienst te nemen om op onderduikers te gaan jagen. Daarbij zouden ze dan hun goede 

trouw en beloofde dienstbaarheid moeten bewijzen: 

 
‘…dat men hen ’t Zelve Zoude remitteeren in die gedagten en Vertrouwe dat alle 

door hen gepleegde is geschied meerder uijt onvoorsigtigheid en onbedagt Zaamheid 

als wel Kwaade intentie met Serieuze recommandatie Sig voor dergelijks meerder 

te Wagten, en dat omme hem te toonen het vertrouwen Welke men is Stellende in 

haar berouw over het gepasseerde men hen Zoude Emploieeren binnen Wijnig 

daagen ter opspooring van Schuijlders Neegers den Hove voorgenoomen hebbende 

diverse Detachementen ten dien Eijnde uijt te…’[85] 

 

        Neptunes, Isak en Hannibal kregen dus gratie en beloofden zich in ruil daar-

voor volledig voor het gouvernement te zullen inzetten. Het hof beschouwde de zaak 

daarmee als afgedaan: 
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‘…te Zenden, bij welke Occasie Verwagt Wierd dat Zij blijken van hun 

getrouwheid en ijver Zouden geeven. 

En wierd Zulx door die Neegers beantwoord met betuijging Van Dankbaarheid over 

de Genade aan hen beweesen berouw over het gepasseerde, en belofte Sig voortaan 

beter te gedraagen ten dienste Van den Landen: berijt Zijnde op de Eerste ordres 

uijt te gaan Werwaarts men hen Zoude willen Zenden, Waarmede die Zaak alzo is 

gehouden voor afgedaan,…’[86] 

 

2.5.7 September 1777: Deserteurs met gratie moordden opnieuw 

Enkele weken nadat Neptunes, Isak en Hannibal gratie hadden gekregen, werd 

op de Post Polak een zwaargewonde slaaf binnengebracht. Deze Louis van Raphael 

Fernandes vertelde dat hij en de slaaf Quamina van Stolting door Neptunes en 

Hannibal waren uitgenodigd om mee te gaan vissen in de Wanicakreek. Eenmaal 

daar aangekomen, hadden ze hen naar de overkant gebracht en daar Quamina 

doodgeschoten en hemzelf zwaar verwond. Hij werd daar gevonden door 

bevredigde Aukaners die hem naar Post Polak brachten. Na het aanhoren van dit 

verslag besloot het hof op 10 september 1777 dat Neptunes en Hannibal, en Isak als 

die zich weer bij hen had gevoegd, als extreem gevaarlijk beschouwd moesten 

worden wanneer zij opnieuw zouden deserteren. Men was het erover eens dat zij 
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gevangengenomen moesten worden, maar vreesde tegelijk dat de drie voortvluchtig 

zouden blijven bij een ondoordachte aanpak. Een week later nam men alsnog het 

besluit om de drie op te sporen en te detineren: 

 

 

Verslag van het hof van 18 september 1777: ‘Waar na door de Heeren Raad Fiscaal 

en Raaden Van der Meij & Limes is Rapport Gedaan, hoe dat ingevolge het 

geresolveerde op den 10 Deeser ter opsigte de neegers van ’t Vrije Corps Neptunes, 

Isak & Hannibal hebbende Overgelegt hoe best die Neegers in detentie te Krijgen, 

de Heeren Raaden dezelve in den Raad Kaamer hebben doen Komen, als omme met 

haar te Aboucheeren Over de Uijt te Senden Patrouillies Van ’t Vrije Corps, en met 
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dezelve daar over in gesprek Zijnde den Heer Raad Fiscaal is binnen getreeden, 

gevolgt Zijnde door de Dienaars der Justitie Zal overkomen. 

Na welke aanspraak gebijt Zijnde dezelve drie neegers in Detentie zijn Werden 

gebragt.’[87] 

 

2.5.8 December 1777: Het ware verhaal en doodstraf 

In december 1777 verschenen de drie gedetineerde leden van het Corps Vrije 

Neegers (Redimoesoe) voor het Hof van Politie en Criminele Justitie wegens het 

dodelijk verwonden van slaaf Louis van Raphael Fernandes in Wanica: 

 

  
Verslag van het hof, 4 december 1777: ‘Also den Hove Crimineel uijt de bij en van 

weegens Mr: J.G. Wichers, Eerste Raad Fiscaal deezer Colonie overgelegde Stukken, 

Examinatien en, Confrontatien als meede uijt de verdere bescheiden en informatien 
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tegen de bekl.de en gedetineerde Neegers Neptunes, Hanibal & Isac, behoorende 

onder het Corps opgeregte Vrije Neegers, gebleeken is. 

Dat, na dat dezelve Sig geabsenteerd en zig eenige tijd hadden opgehouden in de 

boschen agter Paramaribo, en op het Pad van Wanica, en op het zelve een Neeger 

hebben dood geschooten op Presumptie (: so Sij hebben voorgegeeven :) dat het een 

weggeloopene Slaaff was, dat egter de bekl.de en ged.e Sij desweegens hebbende laate 

excuseeren, terug zijn gekoomen, en hun Ontschuldiginge, alleenlijk omtrent hun 

absenteeringe, en ’t voors: geval ten beste voorgesteld met beede desweegens te 

worden gepardonneerd: ’t welk ook bij deezen Hove om reedenen daartoe 

beweegende was toegestaan. 

Dat Egter na Eenige daagen na voorsz: Retour een Neeger van R. Fernandes gent: 

Louis doodelijk gequest, in het bosch agter Wanica was gevonden, en alhier 

opgebracht, welke Neeger opgaff, dat sulx door…’[88] 

 

Na een samenvatting van de gebeurtenissen in juli en augustus kwam het ware 

verhaal naar buiten. In onderduik hadden Neptunes, Hannibal en Isak de slaven 

Quamina van Stolting en Louis van Fernandes ontvoerd, naar hun onderduikplaats 

meegenomen en hen opgedragen om daar een kostgrond voor hen te maken en te 

bewerken. Nadat hun gratie was verleend, waren deze slaven de enige getuigen van 

het feit dat zij wel degelijk van plan waren geweest om weg te blijven. Mogelijk 

wilden de drie deze getuigen daarom uit de weg ruimen. Uit het relaas van december 

blijkt dat Neptunes de opdracht gaf aan Isak en Hannibal om Quamina en Louis 

dood te schieten, waarna men Quamina daadwerkelijk doodde en Louis voor dood 

achterliet: 
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‘…door de beklaagden en ged.e was gedaan, die daarop in hegtenisse gesteld zijnde 

vervolgens is komen te blijken, dat zij geduurende haar absentie, zig meede niet 

ontsien hebbende om Selve of door hun Last en toedoen twee Neegers Quamina van 

Stolting en Louis van Raphael Fernandes te vervoeren, met hun meede te neemen 

en in hun Schuilplaats te houden en te gebruijken tot het vallen van Een Kostgrond. 

Dat de bekl.de en gedetineerde in Onderhandeling zijnde van terug te keeren, en 

sulx op een vaste Voet gebragt hebbende, de bekl.de en gedet.e Neeger Neptunes de 

andere bekl.de en gedet.e Neegers Hanibal en Isac, Last heeft gegeeven, de gemelde 

Neeger Quamina van Stolting en Louis van R: Fernandes dood te schieten, welke 

Last door die bekl.e in gedet.de is nagekoomen, met dat gevolg dat na de gemeene 

gerugten quamina den dood gemaakt heeft, zijnde de andere Neeger Louis dodelijk 

gekwest en gewond geworden…’[89] 

 

Bovendien bleek bij nadere beschouwing dat de drie ook zelf al een kostgrond 

hadden aangelegd en deze bij hun eerdere verhoren niet alleen verzwegen hadden, 

maar ook nu bij hun verhoor in eerste instantie ontkenden: 
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‘Dat verder is gebleeken, dat de bekl.de en ged.e over de Rivier Saramaca een klijne 

Kostgrond hebben aangelegt gehad. Van alle ’t welke de bekl.de en gedet.e Neegers 

Neptunes, Hanibal & Isac niet alleen in den Hove binnen Staande geen gewag 

hebben gemaakt, Neen! maar zelfs na de Ontdekking daarover gevraagd zijnde het 

geval het geen Se na der hand hebben geconfesseerd, eerst hebben durven ontkennen, 

zo dat ten volle hun quade Intentien blijkbaar zijn; 

Alle ’t welke Zaake zijn die in Een land waarin de Justitie werd gehandhaafd niet 

kunnen werden getollereerd, maar anderen ten Exampel diende te worden gestrafft. 

So is ’t dat het Hoff na rijpe Deliberatie overwoogen hebbende alle het geene ter 

Materie konde dienen ofte moveeren doende regt uijt Naame ende van weegens 

Haar Hoog Mogende de Heeren Staaten Generaal den Ver Eenigde Neederlanden, 

als meede van Haar Edele Groot Achtbaare de Heeren Directeuren der Edele…’[90] 

 

De gratie die Neptunes, Hannibal en Isak hadden verkregen, werd ingetrokken 

en zij werden veroordeeld tot onthoofding, waarna hun hoofden op staken tentoon-

gesteld zouden worden als afschrikwekkend voorbeeld. 
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De hoofden van Neptunes, Hannibal en Isak werden op een staak tentoongesteld totdat ze door de 

lucht en aasgieren waren verteerd. 
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‘…Edele Geoctrojeerde Societeit deeser Colonie; verklaren dezelve van de 

hun gegeevene Vrijheid te weese vervallen. 

Condemneere de beklaagde en gedetineerde Neegers omme gebragt te worden ter 

plaatse daar men gewoon is, Crimineele Justitie aan Slaaven te administreeren en 

aldaar hunne Koppen te werden afgehouwen, en op Paalen gezet, zullende hunne 

Cadaavers onder de galg worde begraaven, met Condemnatie van alle dezelve in de 

Kosten & Mise van Justitie. 

Aldus gesententieerd in Onze Vergadering gehouden alhier aan Paramaribo den 4 

December 1777 (: was geteekent :) Jan Nepveu (: onderstond :) Ter Ordonnantie 

van den Edele Hove (: en geteekent :) A: de Millij’[91] 

  

|144| EEN GESCHIEDENIS VAN DE JOODSE FAMILIE FERNANDES EN HUN SLAVEN



 
Er vond een nauwkeurige registratie van de onthoofding van Neptunes en Hannibal plaats. De beul 

was nog bezig het hoofd van Isak af te houwen. 

 

2.6 Leden Fernandes op militiepost Jodensavanne in de strijd tegen Boni 

Regenten, onder anderen S.H. Brandon en kapitein De Granada van de Portu-

gese Joodse Natie, schreven midden 1782 gouverneur Bernard Texier over de zwakte 

van hun divisie tegen de volhardende Marron-aanvoerder Boni en zijn makkers en 

stelden voor om de militaire post op de Jodensavanne commandodienst te laten 
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doen. Ze luidden ook de noodklok voor de Jodensavanne, omdat veel bewoners hun 

heil in Paramaribo zochten. 

 

 
Brief regenten en kapitein Portugese Joodse Natie aan B. Texier, juli 1782:  

‘Consideratien Van Regenten der Portugeessche Joodse Natie, & Van de Capitein 

der Selve Burgerij Overgeleeverd aan Sijn Exellentie Den Heere Gouverneur 

Generaal Deezer Colonie Suriname &&&: 

WelEd.e: Gestrengen Heer! 

Ingevolge de gratieuse Comunicatie die UWelEd: Gestr: Heer aan de onder 

geschreevene in hunne Voormelde Qualitijten, heeft gelieve tedoen, nopens de 

pernicieuse meeningen Van de binnenlandse Vijanden Onder Boni, als meede 

Volgens de Zeer gerespecteerde begeering Van UWelEd: Gestr: om de poincten & 

objecties die Aan de gesz: Sullen Voor Koomen tot ’t behoeden der Joode Savana, 
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Schriftelijk te fourneeren, Sullen de ondergesch: Onder Eerbiedige Correctie & 

onder beeter Oordeel Van UWelEd Gestr:, Voordraagen. 

Dat hoe Zeer d’ Ondergesz: UWelEd: Gestr: d’opregtste betuijgingen 

Kunnen…’[92, nadruk NM] 

 

 
‘…Kunnen doen, Van de genoegentheid der geheele Natie, om goed & bloed te 

Sacrificeeren tot concervatie Van deeze dierbaare Colonie, & alles bij te brengen 

wat hun de moogelijkheid permitteerd Nogtans de Ondergesz: tot Consideratie Van 

UWelEd: Gestr: moeten brengen. 

Dat helas die Selve Natie die altoos trouw & Vleid teegen de Vijanden In 

Verscheide bosch Commandoos heeft getoont, Sig teegenswoordig In Soo Een 

deplorabele Staat bevind, dat hun de magt Ontbreekt hunne goede meening in 

dat en in anderen gevallen, te Kunnen doen eclateeren.  

de Joode Savane is thans Vermindert Van Verscheide Inwoonders die met 

hunne fam: door de nood geperst. Hun Domicilium aan Param: hebben 

genoomen, & de thans Zijnde Inwoonders Volgens op gaeff Van den Burger Captn 

formeeren niet meer dan op Sijn hoogst 20: a 25 persoonen die Instaat Zijn Om 

Eenige dienst te Kunnen doen. het Zoude immers niet raadsaam Zijn de Planters 

& hunne bedienders te Commandeeren, om post op de Joode Savana te Koomen 

houden, Vermits Sij op hunne Plantagies moeten sisteeren, tot Voorkooming Van 

Eenige grooten desastres onder deszelve Slaaven.(…)’[93, nadruk NM] 
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Na overleg met de gouverneur besloten regenten van de Portugese Joodse Natie 

op Jodensavanne en hun kapitein De Granada van de burgerdivisie in augustus en 

september 1782 om de post op de savanne gedurende zes weken te versterken met 

dertig Joodse inwoners uit Paramaribo. In de groep van augustus bevonden zich 

Raphael, Is(aak) en Mord(echai) Fernandes en in de tweede groep bevond zich 

Abraham Fernandes. 

 

 
Paramaribo, 4 augustus 1782: ‘Lijst van Burgeren Inwoonders Van Paramaribo 

die gecommandeert Sullen Zijn, om Voor den tijd Van 6. Weeken, Post te gaan 

houden op de Joode Savane onder d’ordres Van den Mant: Heer Capt.n De Granada, 

Wel Voorsien met Oorlogs Amunietie, Kunnende ieder Burger Een andere goede 

man in Sijn Plaats Stellen, met die Verstaande nog nogtans geen Inwoonders Van 

de Savane off Plantagie daer voor te Kunnen emploijeeren. Welke burgers Verpligt 

Sullen Zijn op de Savane te Compareeren op Vrijdag 9e deezes op paene Van 

Soodanige Boeten als naa behooren.’ 

‘No 1. Rephael Fernandes. 

     2. Jos: d’Anavia 

     3. Ab.m d’Is: d’Leon.’[94] 
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Nr. 11. en 13. respectievelijk Is. en Mord. Fernandes.[95] 
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Begin september 1782 vertrok de tweede groep van dertig Joodse burgers uit Paramaribo naar de 

militaire post op Jodensavanne om de vorige groep af te lossen. Ook de heer Ab.m Fernandes op nr. 17 

was hierbij betrokken.[96] 
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Hoofstuk 3 Bloedschande en andere Fernandes-

geschiedenissen 

De documenten over de Fernandes-telgen in de archieven zijn zeer talrijk. Zowel 

de nationale archieven van Suriname en Nederland als het Stadsarchief Amsterdam 

beschikken over uitgebreide dossiers, vooral over de tak ‘de Abraham Fernandes’ en 

in mindere mate ook van ‘de Daniel Fernandes’ en ‘de Moses Fernandes’. In dit 

hoofdstuk laat ik enkele van die geschiedenissen voorbijkomen en met name ook de 

levendige familie- en handelsrelaties die men vanuit Suriname met Amsterdam 

onderhield. 

 

3.1 Huisarrest Isaac Daniel Fernandes 

Conflicten tussen een Fernandes met andere Joodse inwoners in de kolonie 

beperkten zich niet altijd tot woordenwisselingen. Soms eindigde zo’n ontmoeting 

met fysiek contact. Raad-fiscaal G. Curtius liet op 24 juni 1757 Isaac de Daniel 

Fernandes in zijn huis arresteren (huisarrest) wegens geweld en straatschenderij 

bijna een week eerder tegen Isak de Miranda, die zich medisch had moeten laten 

behandelen bij dokter Houttuijn. Blijkbaar was vader Daniel Fernandes dezelfde 

persoon als de bakker Daniel Fernandes. 

 

  
‘Waar na den Heer Raad fiscaal mr: G: Curtius den Hoove heeft overgeleeverd, 

memorie inhoudende Versoek Van Authorisatie om den persoon Van Isaac de 

Daniel Fernandes ter Zaake van publicq geweld en StraatSchenderij tot 

Voorkoominge Van Verdere onheilen provisioneel in Sijn huijs te Moogen 

Arresteeren.’ [1, nadruk NM] 
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        Isak de Daniel Fernandes had op 18 juni 1757 in de Heeren Weegen Isak de 

Miranda een paar slagen toegediend. Op 21 juli 1757 ontving de gouverneur een 

memorie van het hof met de volgende informatie: 

 

  
‘…uijt annexe relaas Verklaringe Van Isak de Miranda de dato 18 Junij deeses Jaars 

1757. geadsisteerd met een attest Van den medicijnen dr. Houttuijn dat 20. Junij 

Jus de ani Sal het deesen Ed achtbaare Hoove Seer Evident appareren dat Isak den 

Daniel Fernandes middelste Soon Van Daniel Fernandes Sigh aen publiqs geweld 

en Vilaine Straat Schenderije heeft Schuldigh gemaekt. Vermits hij op den 18 de: 

Junij deeses Jaers 1757 den persoon Van Isak de Miranda Op de Heeren Weegen 

heeft geaggresseert, hem Vraagende Waerom hij Sijn Vader uijt gescholden hadde, 

tegelijk hem aen pakkende hem eene groote hengheit eenige Stooten met…’[2] 
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De oudste broer van Isak de Daniel Fernandes (Isak Fernandes) wilde zich in 

het gevecht mengen en Jacob Davilaer wilde hen uit elkaar halen. De Miranda liep 

een bloedneus op. 

 

 

‘…met Sijn Kop teegens de borst en Aengesigt toe brengende Waar door buijten 

Staat gesteld Wierden Sigh te Kunnen defendere, dat Wanneer Jacob W? 

Davilaer Voor Scheijds man Wilde Ageeren, den Oudsten broeder Van 

Fernandes als doen Sijn Kleet heeft Willen uijttrekken Om met J: WZ Davilaer te 

Willen Vegten dat de Vader Van Fernandes en desselfs broeder daar meede bij Sijn 

Koomen loopen. Den geweldenaer nogh al meer op Stook ende en Seggende geeft 

hem nu maer braaff die Sulks ook Wel heeft naer gekoomen Vermits hem niet heeft 

losgelaaten tot dat hij Selfs meede Was Off Wijl hem het bloed uijt de neus Van…’ 

[3, nadruk NM] 
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De gewonde Isak de Miranda werd naar huis gedragen. 

 

 

‘…Van den geaggresseerde en beledigde Isak De Miranda Vleidende in 

Commodeerde Invoegen bebloed nae den Raad Fiscaal Willende gaen door eene 

duijselinge en Stuijp gecouseert door de Enorme Leesie Wierd aengetast dat op de 

Grond quam te Vallen en naer huijs gedraagen is Vid ? relaase gementioneerd Waer 

toe den Fiscus deese Ed Agtbaare Hoove Eerbiedigtt is renvoJeereds? En Vermits 

Sodaene delicte als den regten Satisfactoir Kunne beweesen Worden in pardonnabel 

Sijn en Swaere Straffe Koomen te Importeeren 

Soo heeft den Fiscus op de Ootmoedigste Wijse de Eere heeft Sigh tot deesen…’ [4, 

nadruk NM] 
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Op 24 juni 1757 besloot raad-fiscaal G. Curtius de zoon van Daniel Fernandes, 

Isak de Daniel Fernandes, in zijn huis te arresteren. 

 

 
‘…deese Ed. Achtb: Hoove te Keeren met Versoek Van authorisatie ten fine Van 

Informatie in Casu Subiecto als meede Omme den persoon Van Isak de Daniel 

Fernandus ter praventie Van Verdere Onhijle Provisioneel in Sijn huijs tedoen 

arresteeren.’[5, nadruk NM] 

 

3.2 Ester Fernandes in armoede vervallen na verbanning echtgenoot 

Begin april 1765 werd David Gomes da Costa verbannen uit de kolonie als straf 

wegens het verhandelen van kruit aan de vrije slaaf Quassie. De slavernij maakte van 

een wapenwinkel lucratieve handel. Er was een grote vraag naar dwang- en 

verdedigingsmiddelen tegen slaven. Voor de verbanning zat Gomes da Costa goed 

genoeg bij kas om zijn vrouw Ester Fernandes naar het vaderland te laten reizen: 

 

 
Op 30 juni 1762 vertrokken passagier Ester Fernandes en anderen met Christiaan Berkerken naar 

Amsterdam.[6] 
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Gomes da Costa en zijn echtgenote Ester Fernandes verkochten wapens en kruit 

aan de witte inwoners van de kolonie die met slaven te maken hadden. Er was een 

verbod op zaken doen met slaven en vrije zwarten. Het kwam voor dat vrije zwarte 

wapenbezitters hun wapens en kruit doorverkochten aan weggevluchte en 

ondergedoken slaven. Het negeren van dit verbod kwam Gomes da Costa duur te 

staan. 

Bij gebrek aan middelen besloot zijn vrouw Ester Fernandes met hem mee te 

gaan met hun kinderen. Dit maakte de leefsituatie van het gezin er echter niet beter 

op. In september 1767 keerden ze vanuit Sint Eustatius terug in de kolonie en 

verzochten het hof te mogen blijven tot aan de behandeling van een verzoek over de 

uitspraak tegen Gomes da Costa.[7] David zelf was mee het land in gesmokkeld en 

zat ondergedoken op de Jodensavanne of op Joodse plantages. Hij kon niet veel 

betekenen voor zijn vrouw en drie kinderen. Op 9 februari 1768 verzocht Ester 

Fernandes het hof om gratie te verlenen aan haar man: 
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Verslag van het hof, 10 februari 1768: ‘Voor middag heeft Sijn Wel Edele 

Gestrenge in het Hof van Politie gepraesideerd. 

Eenen David Gomes d’Acosta, die in den Jare 1765 van hier gebannen was wegens 

kruijt negotie met de Vrije Neger Quassie, is zedert enige tijd clandestinelijk met 

een Engels Vaartuijg in deze Colonie gekomen, en zich Schuijl gehouden hebbende 

op de Jodensavanne of enige Joden plantagien in rio Suriname, zo heeft desselfs 

Vrouw op gisteren een request aan den Hove van Politie gepraesenteerd, 

tenderende tot gratie & remissie van het Vonnis van bannissement. Het zelve in 

handen van den Heer Raad Fiscaal gesteld zijnde om daar op te berigten, is zulks 

heden ingekomen: en Vervolgens daar over ter deliberatie getreden zijnde heeft den 

Heer Gouverneur Verklaard van begrip te zijn, dat dit gedane Versoek niet van den 

Hove dependent was, maar aan Sijn Wel Edele Gestrenge alleen competerende te 
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zijn, als de Hoge Verigheid repraesenterende: waarop de Heer Steenberg, zonder na 

enige redenen te luijsteren nog af te wagten het Sentiment van de andere raaden, 

terstond declareerde dat dan maar het Versoek moeste van de hand gewezen 

worden, waar op de andere raden hem ook toevielen, en…’[8, nadruk NM] 

 

 
‘…en dus dat appoinct ook zo gesteld is als te zien Sub no 1494 hier nevens. Sijn 

Wel Edele Gestrenge heeft dus nodig geoordeeld deze piece in ’t Journaal te 

insereren om ten allen tijden te kunnen blijken en tot een regel te Verstrekken tegen 

diergelijke ondermijningen van het regt des Gouverneurs, dat de raden zoeken op 

alle Wijse na zig te trekken.’[9, nadruk NM] 

 

 
Inventaris van bijlage Sub no. 1494: ‘Request van Ester Fernandes, huijsvrouw 

van Gomes d’ Acosta, om te hebben remissie van haer mans bannissement, fine dato 

febr: 1768 nevens berigt van d’2e raad Fiscaal en appt. In dato 9 & 10 februari 

1768.’[10] 

 

Twee jaar na de afwijzing van haar rekest deed Ester Fernandes andermaal een 

gratieverzoek voor haar man. Hiervan is haar smeekbede wel bewaard gebleven: 
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Passage uit de brief van Ester Fernandes aan het hof, 9 februari 1768: ‘Geeft 

met alle Needrigheid te Kennen Ester Fernandes Henriques huisvrouw van 

David Gomes daCosta, 

Dat de Suppl:te gemelde man ingevolge de aan hem gedaene aansegginge Sig uijt 

deese Colonie begeeven hebbende en den Suppl:te haer gemelde man niet Kunnende 

Verlaten Sig met denselve tot hun hertgrievendleed op Reis heeft moeten begeeven 

waardoor na veele omswervinge en geleedene armoede Sij L: tot een Extreme 

miserie Sijn gebragt, 

Dat tot remediering Van haar ondragelijke armoede den Supp:te genoodsaakt is 

geworden Sig weederom naar Deese Colonie te begeeven dog tot haer Uijtterste leed 

moet ondervinden dat door de Swakheid van haar Kunne en misschen van de hulp 

en adsistentie van haar man Sij brood gebrek Komt te lijden.’[11, nadruk NM] 

 

Ester Fernandes deed verslag van de omzwervingen en lotgevallen van haar 

gezin en verzocht gouverneur Crommelin om haar man te laten terugkeren en gratie 

te verlenen om haar ondragelijke armoede beter te maken, want zonder hem leed zij 

broodgebrek. Op voorhand beloofde ze dat haar man, wanneer hem werd toegestaan 

terug te keren, zich voortaan netjes aan de regels zou houden: 
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‘…Weshalven aangesien de Supp:te gemelde man lange Jaeren in deese Colonie 

heeft getrafigueert en hij Sig nooijt van te Vooren in eenige manieren heeft ontgaan 

waar ter Contrarie aan Sijn broodwinninge op een eerlijke wijse heeft tragten te 

geraken Soo als de Supp:te in die vaste verseekeringe is dat gemelde haar man in ’t 

toekoomende Sonder eenige de minste discripanse heiliglijk Sal nakoomen, 

Waarbij geconsidereert de Supp:te gemelde man reeds Jaeren in ballingschap en 

in de uiterste Elende heeft doorgebragt, al nu Seer gaerne bij Sijn vrouw en famillie 

in deese Colonie Soude willen begeeven, maar daer toe niet Kan overgaan alvoorens 

van deesen Edele Achtbaere Raad te hebben geobtineerd gratie en remissie’.[12, 

nadruk NM] 

 

Na beraad van het hof over het feit dat Ester Gomes Da Costa, haar man en hun 

drie onschuldige kinderen nu al jaren in grote armoede verkeerden, besloot men 

David Haim Gomes Da Costa gratie te verlenen en kreeg hij toestemming terug te 

keren: 
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Verslag van het hof, 7 mei 1770: ‘Laastelijk geleezen de Requeste van Ester 

Gomes Da Costa Huijz Vrouw van David Haim Gomes Da Costa die over eenige 

Jaaren ter Saake van Eenige Procedures bij deezen Hoove geventileert, bij Resolutie 

van [..]’ 

 

 
‘[..] deezen Hoove gelast is, te moeten uijt de Colonie vertrekken, inhoudende dat 

dezelve geduurende den Tijd van Ruijm Drie Jaaren, met gemelde haaren Man en 

drie onnosele Kinderen ter Saake voorschreeven op verschijde Plaatsen heeft 

gesworven, en groote Armoede, Siektens en Elende uijtgestaan, als geen bestaan 

hebbende, dus wenschte Weederom alhier bij hunne Bloed Vrienden te moogen 

zijn, om door een off ander Middel aan hun Dagelijks brood te geraaken, Dat 

meede angemerkt Seeker Vrije Neeger Quassie de Loester die met gemelde haare 

Man uijt Hoofde van dezelve Saak uijt deeze Colonie was vertrokken door 

geobtineerde Gratie weeder seedert lange alhier was gereverteert.’[13, nadruk NM] 
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‘Sij mitsdien neederig was versoekende in Aan merking van hun Elendige Staat 

met Drie onnosele Kinderen, dat aan hun meede ’t Beneficie van Gratie voor haar 

Man mogt worden verleent en toegestaan, beloovende dezelve zig Eerlijk en wel Sal 

Comporteeren en nimmer de minste Reedenen van Klagten weegens zijn gedrag zal 

vernoomen werden. 

Waar over gedelibeert zijnde en in aan merking genoomen de Armoedige Staat van 

de…’ 
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‘…de Suppliante en Kinderen, is goed gevonden en geresolveert de versogte Gratie 

aan D.H.G. Da Costa te verleenen, en hem mitsdien te Permitteeren om weederom 

in deeze Colonie te moogen Koomen, met Recommendatie zig in ’t Vervolg wel en 

Eerlijk te gedraagen, dewijl anders bij zodanige Klagten als weederom tot zijn 

Lasten zoude Kunnen Koomen de voorige Saaken daar bij zullen worden 

gecumuleert, en sal de Suppliante hier van Extract gegeeven worden.’[14, nadruk 

NM] 

 

3.3 Bloedschande en overspel Moses Fernandes 

Joodse slavenhouders hadden een grote mate van seksuele vrijheid. De man-

vrouwverhoudingen werden door religieuze en culturele regels in goede banen 

geleid. De van de Nederlandse staat verkregen ‘Privileges’ boden mogelijkheden om 

bij bepaalde morele overtredingen de zaak in eigen kring op te lossen. De zogeheten 

Mahamad of ‘machamad’ van de Portugees-Joodse Natie was bevoegd om corrigerend 

op te treden. Niemand van de gemeente mocht ingaan tegen een besluit van de 

Mahamad op straffe van excommunicatie. (Ipenburg 2015: 117-9) Om een schandaal 

te voorkomen werden kwesties die in de ogen van het gouvernement een misdaad 

waren niet bij de raden van politie en justitie aangekaart, maar via de Mahamad 

geregeld.  

 

‘De mahamad fungeerde als rechtbank voor kleine civiele zaken. Op grond van de 

door de Engelsen gegeven en door de Nederlandse koloniale overheid bevestigde 

privileges kon men zelf recht spreken over kwesties tot een bedrag van 10.000 pond 

suiker. In 1741 werd dat gelijk gesteld met vijf- of zeshonderd gulden. Ook had men 

het recht om “lastige mensen met slecht gedrag te verbannen”. De Mahamad 

behoefde alleen maar de gouverneur de redenen op te geven en men werd 

weggestuurd.’ (Ipenburg 2015: 119, verwijzend naar Nassy 1788 (1974)) 

 

Toch waren er gouverneurs, zoals Jan Nepveu, die na een klacht van een 

ontevreden lid van de Portugees-Joodse gemeente, de Joodse Natie min of meer 

dwongen om zo’n gebeurtenis bij de justitiële autoriteiten te melden en het dossier 

over te dragen. Dit was het geval in een zaak rond Moses Fernandes die werd beticht 

van overspel, in die tijd een misdrijf. 

De echtgenotes van de heren Moses Fernandes en Moses Bueno de Mesquita 

waren zusters. In 1776 maakte de heer Fernandes zich schuldig aan overspel en 

bloedschande met mevrouw Debora de Medina, de vrouw van Moses Bueno de 

Mesquita. Deze Moses verklaarde: 
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‘[dat hij] ondervonden heeft een ongeoorloofde verkeering tusschen den persoon 

van Moses Fernandes en den ondergeschreeve huisvrouw Debora gebore De 

Medina. Waar op den ondergeschreven hem Moses Fernandes in het minnelijke 

daar over heeft onderhouden met verzoek zulx te menageeren, maar gemelde Moses 

Fernandes met een vuijl aan de oogmerk bezoedelt, heeft daar inne hardnekkiglijk 

gepoursuiveert.’[A-18] 

 

Moses Bueno de Mesquita wilde de eer van zijn huis behouden en diende 

daarom een klacht in bij het Collegie van de heren van de M.M. (Mahamad) van de 

Portugees-Joodse Natie. Deze oordeelden ten faveure van de aanklager en het werd 

Moses Fernandes verboden zich in de buurt van mevrouw Debora de Medina te 

vertonen: 

 

 
Fernandes was door de Joodse Natie volgens de Joodse wet ‘[..] met swaare 

kerkelijke vermaaninge gestraft. En hem (om alle verdere occatien tot inditien te 

meiden) geinterdiceerd te mogen verschijnen ter plaatse al waar gemelde vrouw 

woont of mogte komen te woonen, en waar mede de Regenten alsoo gemelde zaak 

getermineert hebben.’[15]  

 

Echter, het bleek Moses Bueno de Mesquita al snel dat Fernandes zich niet hield 

aan de afspraken met de Joodse regenten en de relatie met zijn vrouw voortzette. 

Sterker nog, om de veroordeling te omzeilen poogde Fernandes een woning voor de 

vrouw te huren vlak bij de zijne: 
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Passage uit de getuigenis van Bueno de Mesquita, 19 september 1777: ‘De 

ondergeschr: nu vertrouwende, dat was de Kragt der Reede niet konde uitwerken, 

die des gerigts en des Bands Zoude doen op des gemoeds van gem: Mos: Fernandes. 

Maar helaas! Wanneer een Mensch met Zulke onmensche Sentimenten behebt 

Zijn, is er geen wet, nog geregt in Staat hem daar van t’ onthouden; Want Kort 

daar na heeft gem: Moses Fernandes ongeagt de last van de M:M: (Machmad) en 

op zig genoomen band van Excominicatie in Zijn oude ongepermitteerde 

verkeering met de ondergeschr: huisvrouw te permoveeren uijt haar huis te gaan, 

en daar toe voor haar (: volgens ’t publicq gerugt:) een Kaamer vlak over Zijn 

Wooning gehuurt, om daar te woonen.’[16, nadruk NM] 

 

Dit alles was voor Bueno de Mesquita reden om de kwestie aan te kaarten bij de 

koloniale Justitie. En dat was voor de gouverneur en de raden van justitie weer 

aanleiding om zich weer eens te buigen over de mate van vrijheid die de Mahamad 

toekwam en de vrijheid die deze zich toe-eigende. 

Op 2 maart 1778 bracht raad-fiscaal Wichers de klacht van de heer Moses Bueno 

Mesquita als zaak in bij het hof. Wichers wilde graag de stukken over de zaak op 

basis waarvan de Mahamad Fernandes had beoordeeld, opvragen om zelf een 

oordeel te kunnen vellen over de strafbaarheid. 
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‘De Memoriant R.O. (Eerste Raad Fiscaal J.G. Wichers) heeft de eere U Wel Edele 

Gestrenge en Edele Achtbaare te Informeeren dat een relaas hebbende ontfangen 

van Mos: Bueno Mesquita, behelsende klagt van overspel en bloedschande tegen 

Moses fernandes. 

Zig bij non Sessie hadde geaddresseert aan Zijn Wel Edele Gestrenge den Heer 

Gouverneur te Kennen gevende, dat in deezen bij de Machamad eenige ondersoek 

was gedaan, dat gemelde fernandes daar op gestrafft gecorrigeert Zijnde, die 

Stukken inhanden van het officie fiscaal mogte werde gestelt, om daar uit te Kunnen 

Zien in hoe verre die actie was gefundeert of niet.’[17, nadruk NM] 

 

Wichers was ook van mening dat zodra de Mahamad in de gaten kreeg dat het 

hier een officieel misdrijf betrof, men direct al de stukken ter hand van justitie had 

moeten stellen. Dat dit niet gebeurd was, beschouwde Wichers als een ondermijning 

van het officiële koloniale gezag dat te allen tijde voorrang moest krijgen bij het 

bestraffen van delicten tegen de ‘natuurlijke en burgerlijke wetten’: 
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‘Een verzoek dat de memoriant dachte op fundament van rechter te zijn gegrond 

rest, dewijl men veronderstellende dat de Regenten der Joodsche natie de prima 

caussae cognitie k[..]nen neemen zo dra die zaak een misdaad involveert, daarvan 

direct aan het officie fiscaal de noodige opening hadden moeten geven maar die 

ingewonne informatien geensins cacheteeren.’  

 

 
 ‘…Ja al waare het zelve dat men ze als een bij zonder regeering en independent 

aanmerkt moet, men zeekerlijk veronderstellen dat hun pligt even alle goede 

regenten involveert dat de delicten na de natuurlijke en burgelijke wetten straffbaar 

niet ongestrafft blijven, en daardoor onheilen op den lande gebragt en het algemeene 

wel zijn den bodem ingeslagen werd.’[18] 
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Om de door de raad-fiscaal in de ‘memorie en resolutie’ aangehaalde reden, 

stelden de autoriteiten dat de ene regering (van de Joodse Natie) de andere (Sociëteit 

van Suriname) nooit een verzoek mocht weigeren om delinquenten of bewijzen over 

te dragen. Uiteindelijk werd de raad-fiscaal terdege geïnformeerd over de zaak zoals 

die onder beheer van de Mahamad was beoordeeld en over wat er later nog was 

gepasseerd: 

 

 
1. ‘dat niet tegenstaande Moses Fernandes uit hoofde van Zijn Conversatie 

[coïtus] met Debora B:o de Mesquita huijsvrouw van Moses Bueno de Mesquita 

ende Suster van Zijn echtgenoodt Bij de machmad is gestrafft en gecorrigeert in 

die manier van leeven is voortgegaan. 

2. dat ze op clandestiene plaatsen als op zolder alleen zijn geweest, dat ze naast 

malkander geleegen hebben, lachende en spelende, en dat Fernandes op staande zijn 

broek opknoopte.[19, nadruk NM] 

 

Fernandes werd daarop door de Mahamad geëxcommuniceerd en door het 

gouvernement per 1779 permanent verbannen uit de kolonie. In 1780 probeerde 

Moses Fernandes echter weer het land in te komen als passagier van een Engels schip 

dat vanaf St. Eustatius ook Suriname aandeed. Het gouvernement besloot Fernandes 

direct in hechtenis te nemen om hem weg te sturen zodra diezelfde boot weer zou 

vertrekken: 
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Verslag van het hof, 25 maart 1780: ‘gisteren gearriveerden Engelsche Bark van 

S:t Eustaties weeder is gekoomen den in den voorleeden Jaare door de famillie 

versondene Moses Fernandes welkers Crimineel Proces op die voorwaarden en 

dat hij niet weeder Soude koomen Composibel is verklaard, versoekende hij Raad 

Fiscaal de wel meening van deesen Hove hoe Sig al nu hier inne te gedragen. 

Is daar op bij den Hove goet gevonden van den Heere Raad Fiscaal te Authoriseeren 

bij desen, omme den Selve Moses Fernandes weeder te apprehendeeren en in 

detentie te houden, tot het vertrek van de voorsz: Bark, omme met deselve weeder 

weg te Senden.’[20, nadruk NM] 

 

3.4 Fernandessen en de verbinding met Amsterdam: reizen en familiezaken 

Bij de beschrijving van de Fernandes-plantage Uijtvlugt kwam al even aan bod 

hoe deze tak van de familie voornamelijk leefde van de handel en dat plantage-

opbrengsten meer een bijzaak waren. Niet alleen Raphael Fernandes had een 

compagnieschap, ook zijn broers David de Abraham Fernandes en Mordechai 

Fernandes dreven in partnerschap handel met Suriname. In 1776 begonnen zij samen 
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met ene David Machorro een compagnieschap dat zij op 19 juni 1777 notarieel 

vastlegden: 

 

 
De handelsfirma Machorro & Fernandes zag het licht medio 1777.[21] 

 

         Zowel over David als over Mordechai bezit het Stadsarchief van Amsterdam 

een honderden pagina’s tellend dossier over alle zaken die zij in de stad en met 

Suriname hebben gedaan.[22] Overigens lijkt de kring van deze handelaren klein te 

zijn geweest in Amsterdam. De vader van Aron Jessurun junior, die samen met 

Raphael Fernandes een handelshuis had en plantage Uijtvlugt bestierde (zie 2.2.2.1), 

had ook een koopmanschap met David Machorro.[23] 

|170| EEN GESCHIEDENIS VAN DE JOODSE FAMILIE FERNANDES EN HUN SLAVEN



        De gebroeders Fernandes delegeerden door de decennia heen hun zaken aan 

elkaar, als ook de zorg voor hun kinderen. Ze reisden veelvuldig heen en weer tussen 

Suriname, waar Raphael, Mordechai en Isaak woonden, en Amsterdam, waar broer 

David verbleef. In het Nationaal Archief in Den Haag bevindt zich een bestand van 

vijftien microfiches met de titel ‘Europese Inwoners Suriname 1728-1781’. Dit 

bestand bevat op microfilm vastgelegde gegevens over schepen, hun vracht, 

kapiteins en passagiers, evenals soms vermeldingen van overleden koloniale 

inwoners. De gegevens zijn in het verleden door R.A.J. van Lier verzameld en door 

John H. de Bye digitaal beschikbaar gesteld.[24] Onder een totaal van 10.817 

passagiersnamen bevindt zich in de periode 1734-1780 een aantal Fernandessen: 

 

JAAR NAAM VOORNAAM NAAR VAN OPMERKING 

1732 Fernandes Isaac 
 

Amsterdam 
 

1748 Fernandes Isaac de Abr. Amsterdam 
  

1749 Fernandes Isaac 

Mordechay 

 
Amsterdam  

 

1749 Fernandes Mordechay Amsterdam 
  

1750 Fernandes Mordechay 
 

Amsterdam 
 

1754 Fernandes  Abraham 

Moses 

Isaac 

Madeira 
  

  

  

1756 Fernandes Raphael 
 

Amsterdam 
 

1756 Fernandes Raphael Amsterdam 
 

Lading suiker, 

koffie, cacao. 

1758 Fernandes Raphael 
 

Amsterdam 
 

1759 Fernandes Abraham Amsterdam 
  

1760 Fernandes Ester 

Isaac 

 
Amsterdam 

 

1760 Fernandes Isaac Barbados   

1762 Fernandes Ester Amsterdam 
  

1764 Fernandes ? Amsterdam 
  

1766 Fernandes Moses Barbados 
  

1766 Fernandes Moses 
 

Barbados 
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JAAR NAAM VOORNAAM NAAR VAN OPMERKING 

1768 Fernandes R. Amsterdam  Met zijn neger 

Profijt en zijn 

negerin Amba. 

1769 Fernandes Mordechay Amsterdam 
 

Met zijn vier slaven: 

Cupido, Ismael, 

Sepherina en Jaba. 

1769 Fernandes Raphael 
 

Amsterdam Met zijn neger 

Profijt en zijn 

negerin Amba. 

1770 Fernandes Mordechay 
 

Amsterdam Met zijn 

negerjongen 

Cupido. 

1771 Fernandes Mordechay Amsterdam 
 

Lading koffie, cacao, 

katoen. Vermeld als 

Fernandez. 

1772 Fernandes Abr. de Mord. 
 

Amsterdam 
 

1774 Fernandes Abr. de Mord. Amsterdam 
  

1774 Fernandes R. Amsterdam 
  

1774 Fernandes Raphael 
 

Amsterdam Met dochter. 

1777 Fernandes Isaac Amsterdam 
 

Lading koffie, cacao, 

oud koper. 

1778 Fernandes Mordechay 
 

Amsterdam En zijn zoon Daniel 

Fernandes. 

1779 Fernandes Moses 
 

St. Eustatius 
 

1779 Fernandes Raphael Amsterdam 
 

En zijn neger 

Ismael. 

1780 Fernandes Raphael 
 

Amsterdam 
 

 

        Een deel van de notities over deze reizen heb ik in de digitale archieven kunnen 

vinden en als ondersteunend bewijs opgenomen in bijlage 4. Ook na 1780 bleven de 
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Fernandes-telgen overigens heen en weer reizen, getuige diverse vermeldingen in de 

gouvernementsjournalen: 

 

 
Journaal, 4 mei 1787: ‘Deeze morgen heeft Schipper Auke Mathijsen, voerende het 

schip Rust-rijk, deszelvs Carga beëedigd, bestaande in 405824 [..] Koffy 24845 – 

Katoen. En heeft een pas op Amsterdam bekomen, gaande met denzelven als 

passagier Raphael Fernandes, met een Neger Jonge.’[25, nadruk NM] 

 

 
Journaal, 13 februari 1788: ‘Gearriveert het fregat de goede trouw Schipper Pieter 

Jacobs, komt van Amsterdam gezeilt uit Texel den 15 december, geladen met 

Stukgoederen, gedestineert naar Surinamen, heeft naar volgende passagiers 
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medegebragt,…Raphael Fernandes – En Zijn Zoon Daniel van Raphael 

Fernandes En de Neger Jonge Rotterdam.’[26, nadruk NM] 

 
Op 25 juli 1788 vertrok passagier Mordachaij Fernandes naar Amsterdam met schipper Dirk van 

der Wall, voerende het schip De Claudius Civilis.[27] 

 

 
Passagier Mordachaij Fernandes arriveerde van Amsterdam op 8 september 1789, hij 

zeilde ruim twee maanden eerder, op 3 juli uit Texel met schipper Jurriaan Koster, voerende het 

fregatschip De Jonge Jan en Pieter met stukgoederen voor de kolonie.[28] 
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3.4.1 Broers Fernandes zorgen voor elkaars zaken en kinderen 

De kern van de rijke Amsterdamse handelsfamilie De Abraham Fernandes 

bestond midden 18e eeuw uit vijf broers die elkaar aan alle kanten hielpen: David, 

Raphael, Mordechai, Isaac en Samuel. In de archieven zijn hiervan vele 

aantekeningen en documenten terug te vinden. 

 

 
In september 1755 machtigde Samuel Fernandes, koopman in Amsterdam, zijn bloedverwant 

Raphael Fernandes, die op het punt van vertrekken naar Suriname stond, om zijn zaken aldaar te 

behartigen.[29] 

 

Vanwege de vele reizen wezen de broers elkaar aan als zaakgelastigde in hun 

afwezigheid. Zo vertrok Isaac Fernandes in 1760 met zijn zus Ester naar Suriname. 

Voor vertrek regelde hij dat zijn broer David gemachtigd was al zijn belangen te 

behartigen in Amsterdam: 
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Deel van de akte waarme Isaac zijn broer David als zijn zaakwaarnemer aanwees.[30] 

 

Ook zagen we dat Raphael Fernandes in 1768 naar Amsterdam vertrok met een 

van zijn slaven. Voor hij terugkeerde naar Suriname liet hij notarieel vastleggen dat 

zijn broer David voortaan zijn zaakwaarnemer in Amsterdam zou zijn: 

 

 
In oktober 1768 machtigde Raphael Fernandes, koopman in Suriname, zijn broer, koopman 

d’Abraham Fernandes, om al zijn zaken te behartigen.[31] 
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         De gebroeders Fernandes hadden ook enkele zussen, onder wie Ester de 

Abraham Fernandes. Zij was woonachtig in Amsterdam en trouwde daar in 1769 met 

de koopman Moses Cedero Corcos: 

 

 
Het huwelijk van Ester de Abraham Fernandes met Moses Cedero Corcos.[32] 

 

In 1772 overleed Ester, [33] waarna Cedero Corcos in 1773 met een dochter van 

Esters broer Mordechai trouwde, genaamd Sara de Mordechai Fernandes.  

 

 
De voorheen met zijn zuster getrouwde Moses Cedero Corcos huwde in 1773 met de dochter van 

Mordechai Fernandes.[34] 

 

In 1771 machtigde Moses Cedero Corcos zijn toenmalige zwager Raphael 

Fernandes om in Suriname een schuld voor hem te innen: 
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Raphael Fernandes diende een schuld te innen van koopman Salomon Salomons.[35] 

 

Tijdens de lange periodes van afwezigheid zorgden de broers voor elkaars 

kinderen. Ook dit werd notarieel vastgelegd. In 1772 machtigde Mordechai 

Fernandes zijn broer Raphael om gedurende zijn verblijf Amsterdam als een soort 

voogd op te treden voor zijn zoon Abraham de Mordechai: 
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‘Compareerde 

De heer Mordechay Fernandes zijnde van de Portugeese joodse Natie wonende te 

Suriname, dog thans zig bevindende binnen dese stad. 

Dewelke verklaarde te constitueeren ende te volmagtigen, zulks doende mits deesen 

desselfs broeder de heer Raphael Fernandes, wonende te Suriname voornoemt, 

specialijk omme gedurende sijn comparants absentie van Suriname voormelt, het 

opzigten directie te houden over sijn minderjarige zoon Abraham de Mordechaij 

Fernandes, dezelve te doen onderwijsen en bij zoodanige affaire te [..]’[36] 

 

Raphael zou onder meer zorgen voor onderwijs en kleding, en mocht Abraham 

de Mordechai gaan trouwen, zou hij optreden als zijn vader en mocht hij overlijden, 

dan zou hij hem begraven. Klaarblijkelijk ging er in de periode dat deze machtiging 

van kracht was nog een verzoek uit om Abraham de Mordechai naar Nederland te 
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sturen, waaraan Raphael geen gehoor gaf. Op 8 juli 1773 trok Mordechai Fernandes 

daarom deze machtiging weer in en maakte ene Abraham de Vries verantwoordelijk 

voor het naar Holland zenden van zijn zoon: 

 

 
De Heer Mordochaij Fernandes, zijnde van de Portugeese Joodse Natie, wonende te 

Suriname, dog thans zig bevindende binnen dese stad. 

Dewelke verklaarde so bij aldien sijn broeder de Heer Raphael Fernandes wonende 

te Suriname, in gebreeke mogt zijn gebleven zijn comparantas Zoon Abraham de 

Mordochaij Fernandes herwaarts over te zenden, de procuratie door hem comparant 
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op den 25 junij 1772 ten overstaan van notaris en zekere getuigen gepasseert op de 

voorm.: zijn broeder Raphael Fernandes te revoceren en mits deesen de novo te 

constitueeren en magtigen de Heer Abraham Jacob de Vries mede te Suriname 

woonagtig omme niet alleen het opzigt en directie te houden over zijn minderjarige 

zoon Abraham de Mordechaij Fernandes, maar ook omme deselve bij de eerste 

gelegentheid meet een van daar vertrekkende scheepen, herwaarts over te senden en 

over de vragt en passagie te accordeeren.[37] 

 

David de Abraham Fernandes had zelf geen kinderen en deed daarom met 

regelmaat een bijdrage in de zorg voor zijn neven en nichten. Behalve dat zij 

uitgebreid bedeeld werden in zijn testament,[38] deed hij bijvoorbeeld in oktober 

1774 een donatie ten behoeve van zijn nicht Sara Fernandes, dochter van zijn broer 

Raphael. De donatie bestond uit een half blok huizen aan de Waterkant te 

Paramaribo, gelegen tussen de huizen van juffrouw Van Dam en de heer Jeosua 

Robles de Medina: 

 

 
‘De Heer David van Abraham Fernandes, wonende binnen dese stad, aan mij 

Notaris bekend. 

Dewelke verklaarde te constitueeren en magtig te maken, silks doende mitsdeesen 

de heer Isaac Fernandes wonende te Suriname, specialijk omme in sijn comparants 
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naam te compareeren voor Ed: Agtb: Heeren Raaden in den Hove van Civile Justitie 

der colonie Suriname voormelt, en aldaar conform de acte van donatie op den 30 

Augustus, deses Jaars ten overstaan van mij [..]’ 

 

 
‘[..] Notaris & zekere getuigen gepasseert nader ten behoeve van Sara van Raphael 

minderjarige dogter van zijn comparants broeder Raphael Fernandes te passeeren 

scabinaale acte van Donatie van een half blok huijsen & over staande 7 gelegen te 

Paramaribo aan de Waterkant, tusschen de huysen van Mejuffrouw van Dam en 

van de Heer Jeosua Robles de Medina onder constu[eering] bij deselve acte 

vermelt.’[39] 

 

In 1789 machtigde Mordechai Fernandes vanwege zijn op handen zijnde vertrek 

naar Suriname zijn broer, David van Abraham Fernandes, om zijn zaken waar te 

nemen in Amsterdam: 
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‘Den Heer Mordochaij Fernandes woonende te Zurinaamen doch zich thans 

bevindende binnen deese stad. 

Dewelke verklaarde te constitueeren en magtig te maaken bij deezen zijn broeder 

den heer David van Abraham Fernandes woonende alhier generalijk om alle zijn 

comparants zaaken en affaires regten en geregtigheeden op en jegens alle en een 

ijgelijk; zo hier te lande als elders waar te neemen [..]’[40] 

 

Behalve dat de broers Fernandes veelvuldig elkaars zaken waarnamen, werden 

zij ook regelmatig ingeschakeld door anderen. Een voorbeeld daarvan is de 

machtiging die de heer Abraham Aletrino in 1766 te Amsterdam verstrekte aan 

Mordechai Fernandes, Raphael Fernandes en Joseph Jacobs Polak om alles in het 

werk te stellen zijn zoon Juda Aletrino naar Holland te laten verschepen: 

 

 
Op 15 april 1866 liet Abraham Aletrino de machtiging notarieel vastleggen.[41] 
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‘Dewelke Verklaarde te constitueeren, en op de kragtigste wijse regtens doenlijk 

magtig te maeken, Sulx doende mits desen De Heeren Mordochaij Fernandes, 

Raphael Fernandes, en Joseph Jacobs Polak, tot Surinamen woonend, Saemen, 

en Jeder in’t besonder omme inde naem ende Van wegen hem Comparant Sijn 

Compareerd minderjarige Zoon Juda Aletrino Junior hem mede aldaar bevindende, 

hetzij in der minne, & door alle middelen Van Geregtsdwang te noodsaeken nadese 

Stad Amsterdam te [Retourneeren]’[42,nadruk NM] 

 

Een ander voorbeeld betreft het machtigen van Raphael Fernandes in 1784 door 

diverse Amsterdamse Joden om in Suriname namens hen een vordering te innen die 

zij wegens een erfenis hadden op ene Samuel Henriques Moron: 
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'De Heeren Raphael de Moses Mendes da Costa 

Abraham de Moses Mendes da Costa 

Jacob de Moses Mendes da Costa 

Samuel de Moses Mendes da Costa 

Benjamin de Moses Mendes da Costa, 

alle wonende binnen deze stad. 

Dewelke in qualiteit als erfgenamen van wijlden den heer Moses Raphael Mendes 

da Costa, gewoond hebbende en overleeden hier ter steede, verklaarden te 

constitueeren en magtig te maken bij deezen den heer Raphael Fernandes wonende 

te Zurinamen omme in de naamen en van wegens hun comparanten in qualite 

voorschreeve van den heer Samuel Henriques Moron in te vorderen, eisschen en 

ontfangen zomma van achthon [..]'[43] 

 

 

 

 

 

 

EEN GESCHIEDENIS VAN DE JOODSE FAMILIE FERNANDES EN HUN SLAVEN |185|



Hoofdstuk 4 Fernandessen in de 19e, 20e en 21e eeuw 

In de eerste helft van de 19e eeuw laten de archiefstukken steeds vaker een beeld 

zien van de teloorgang van de geweldige rijkdom van onder meer Raphael 

Fernandes, zijn broers en hun nakomelingen. Het feit dat de grond Uijtvlugt rond 

1840 in handen was van het Departement der Onbeheerde Boedels en Weezen omdat 

er geen Fernandes-telg meer was die er rechtmatig eigendom over kon claimen, 

spreekt in die zin boekdelen. In 1843 probeerde het departement de grond te 

verhuren: 

 

 
Boedel wed. Mordechai Fernandes, grond Uitvlugt (ook bekend als Koko Biakoe). (Surinaamsche 

Courant, 26 maart 1843). 

 

        De boedel van de afwezige D.R. Fernandes kwam op 27 oktober 1829 in handen 

van het departement.[1] De genoemde weduwe van Mordechai Fernandes was in 

1836 overleden blijkens deze aantekeningen over haar graf en begraving: 
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Op 15 juni 1836 betaalde de geautoriseerde J.B. Louzada van de gemeente B.V.S. (Bechara ve Shalom, 

Zegen en Vrede) ƒ 5,- aan Aron Jessurun voor het laten maken van het graf van de overleden wed. 

Mordechai Fernandes.[2]  

 

 
Op 15 juni 1836 vervoerde een slaaf per draagbal de overleden wed. Mordechai Fernandes naar haar 

graf. Hiervoor betaalde de Joodse gemeente B.V.S. 32 cent aan Imanuel de Meza.[3] 
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4.1 Vele Fernandes-boedels onbeheerd in de eerste helft 19e eeuw 

Mordechais broer Raphael Fernandes was ook al overleden. Zijn boedel kwam 

op 7 mei 1838 in handen van het Departement der Onbeheerde Boedels en Weezen: 

 

 
Wanneer Raphael Fernandes precies overleed, vermeldt de aantekening niet.[4] 

 

        In het ‘Register van overledenen wier boedels aan de kamer zijn gekomen’ van 

1836 tot 1855 komt de naam Fernandes veelvuldig voor: 
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Tien keer komt de naam Fernandes voor op de index van de door het departement overgenomen 

onbeheerde boedels tussen 1836 en 1855.[5] 
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Teruggebrachte verloren klokken, horloges en andere stukken uit de boedel van o.a. Raphael 

Fernandes. (Surinaamsche Courant, 1 juni 1838) 

 

Een zoon van Raphael genaamd Abraham was al in 1801 overleden, getuige de 

inventaris uit november van dat jaar.[6] In 1812 leverde zijn weduwe Sara Fernandes 

nog houtproducten aan de Portugese Joodse gemeente B.V.S.: 

 

 
In 1812 leverde Sara Fernandes, de weduwe van Abraham de Rafael Fernandes, verschillende 

formaten ronde sparren aan de gemeente B.V.S. en ontving ƒ 118,10.-.[7] 

 

Een andere zoon van Raphael, Daniel Raphael Fernandes, liet in 1820 de 

inkomsten van het verhuren van zijn slaaf Hendrik aan de Joodse gemeente B.V.S. 

uitbetalen aan zijn eigen zoon Abraham de Daniel Fernandes: 
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Op 12 september 1820 ontving D.R. Fernandes (Daniel Raphael Fernandes) ƒ 20,- van het 

 gebedshuis S.V.S. voor zes en twee derde dag huur van zijn slaaf Hendrik.[8] 

 

  
Op 5 november 1845 ontving Imanuel de Meza ƒ 6,95 van de gemeente B.V.S. voor de huren van 

slaven voor diverse werkzaamheden. Hierbij was ook de draagbal getransporteerd van de overleden 

‘DeW: Rapahel (Raphael) Fernandes’.[9] 
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4.2 De weduwe van Mordechai Fernandes en de grote stadsbrand van 1832 

De boedel van de weduwe van Mordechai Fernandes, Abigael de Miranda, 

kwam op 15 juni 1836 in handen van het Departement der Onbeheerde Boedels en 

Weezen: 

 

 
Op 25 juli 1836 zou de verkoop van roerende goederen van de weduwe van Mordechai  

Fernandes van start gaan.[10] 

 

        Ook de boedel van haar zoon, David Mordechai Fernandes, verviel enkele jaren 

later aan het departement: 

 

 
Per 20 mei 1842 droeg het departement zorg voor de nalatenschap van D.M. Fernandes.[11] 

 

De weduwe van Mordechai Fernandes (geboren Abigael de Miranda) woonde 

aan de Keizerstraat in Paramaribo. (Teenstra, 1842: 279) In 1825 echter werd dat huis 

geveild om schulden te kunnen voldoen. 
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Uit dit bericht blijkt dat de weduwe van Mordechai Fernandes, Abigael de Miranda, een erf had aan 

de Keizerstraat nr. 40. (Surinaamsche Courant, 13 december 1825) 

 

Enkele jaren later was de weduwe het doelwit van de stichters van de beruchte 

stadsbrand in Paramaribo van 1832. De slaven Cojo, Mentor en Present lieten in de 

nacht van 3 op 4 september 1832 Paramaribo branden. Ten prooi aan de vlammen 

vielen vooral de mooie woon- en pakhuizen met zij- en achtergebouwen tussen de 

Knuffelsgracht en de Jodenbreestraat en verder de gebouwen tussen de 

Jodenbreestraat, de Steenbakkersgracht en de Maagdenstraat en de goed gevulde 

magazijnen van kooplieden. Er vielen geen doden of gewonden. Wel waren 46 

woonhuizen verwoest en 13 beschadigd, die daarna werden afgebroken. (Teenstra, 

1842: 187, 201)  
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Brandstichting door Cojo, Mentor en Present in 1832. (Teenstra, 1842) 

 

Tijdens het proces werd duidelijk dat deze actie een geplande daad (van 

slavenverzet) was. Na hun daad van 3 op 4 september 1832 ondernamen ze wederom 

enkele pogingen om brand te stichten. Ook hielpen zij andere makkers om van hun 

eigenaren weg te lopen en in het bos onder te duiken. (Teenstra, 1842: 189-93) In 

november 1832 werden onder anderen Fredrik, Cojo, Mentor en Present 

gevangengenomen en verhoord voor de brandstichting. (Teenstra, 1842: 214-5) Cojo 

was eigendom van mejuffrouw M.M. Smith, een vrije slavin die sterk en streng was 

en die door hem ‘missie Peggie’ werd genoemd. Hij was een huisslaaf en net als zijn 

maten uitventer van koekjes en broodjes in de stad. Wegens een tekort van een halve 

stuiver vreesde Cojo voor straf en liep daarom weg om in het bos onder te duiken. 

In een kamp in het Picornabos ontmoette hij vijf lotgenoten, onder anderen de 

uitventers Mentor en Present. (Teenstra, 1842: 215-6) 
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De huisslaaf Cojo van de vrijgemaakte slavin M.M. Smith was net als deze vrouwen haar 

straathandelaar van etenswaren in Paramaribo. (Teenstra, 1842: 215-6) Zo moet Cojo als deze 

jongeman zijn werk hebben gedaan. 

 

In Suriname gaf het gouvernement later een brochure uit met daarin een verslag 

van de gerechtelijke procedures waarin ook getuigenissen waren opgenomen van 

wat er nu precies was voorgevallen. De brochure haalde ook de kranten in 

Nederland. Uit het relaas wordt duidelijk dat de brandstichters tot tweemaal toe ook 

het huis van de weduwe van Mordechai Fernandes op de korrel hadden en dat zij bij 

de tweede poging alleen door de oplettendheid van een passant mogelijk aan een 

grote brand heeft kunnen ontsnappen. De passage in de brochure luidt als volgt: 

 

‘Dat terwijl Frederik en Christiaan nog maar korte dagen in het kamp 

in het Picornobosch zich bevonden, door Cojo, Mentor en Present, is 

beraamd, om opnieuw brand te stichten, ten huize van de Wed. 

Fernandes, door de beklaagden en gearresteerden missie Bocco 

genaamd, in de Keizerstraat dezer stad; dat Cojo, Mentor, Present, 

Frederik en Christiaan, op zekeren avond, zonder dat zij zulks meer 

bepaaldelijk anders hebben kunnen aanwijzen, als dat dit een veertien 

dagen na de brandstichting ten huize van M. N. Monsanto zal geweest 

zijn, een geruimen tijd na bet vallen van bet wachtschot tot het 
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bewerkstelligen dier brandstichting zijn uitgegaan; dat de beklaagden 

en gearresteerden evenwel voor het huis van de Wed. Fernandes 

aangekomen zijnde, Present, de overige voornoemde beklaagden en 

gearresteerden, heeft weten over te halen om dien avond bij de Wed. 

Fernandes geen brand te stichten, en zulks naar voorgeven van hem 

Present, omdat hij daar ten huize dikwels tabak en drank kocht; — dat 

de beklaagden en gearresteerden in het kamp in het Picornobosch terug 

gekomen zijnde, Cojo met Present, hevige woorden heeft gehad, ter 

zake dat Present oorzaak was geweest dat Cojo, in zijn voornemen om 

dien avond bij de Wed. Fernandes brand te stichten niet was geslaagd; 

dat eenige dagen daarna Cojo, Mentor, Present, en Frederik en 

Christiaan, op nieuw een geruimen tijd na het vallen van het 

wachtschot, uit het kamp zijn gegaan, met het voornemen om aan het 

huis van de Wed. Fernandes brand te stichten; dat zij op de hoogte van 

het huis der voormelde Wed. Fernandes gekomen zijnde, Frederik, op 

de wacht is geplaatst aan den hoek der Watermolenstraat, op de hoogte 

van het huis, bewoond door zekeren S. Samson; Christiaan op de hoogte 

van het Waaggebouw, met last van de drie eerst genoemden om, indien 

er menschen mogten aankomen, dit door een afgesproken en door 

Frederik en Christiaan, in judicio aangeduid teken, bestaan hebbende 

in fluiten, te kennen te geven; dat Mentor, vervolgens door middel van 

een tonteldoos, welke het vuurslag en vuursteen, kort tevoren voor 

Christiaan, voor rekening van Mentor en Present, en wel bepaaldelijk 

voor de som van twee en dertig centen was aangekocht bij zekeren 

vettewarier J. Scheen, vuur heeft geslagen, waarna Cojo de 

brandstoffen, bestaande in kokosnoten-schillen, oude lompen, zwam en 

korenbladen heeft nedergelegd onder een plank aan de deur van de 

straatzijde en vervolgens die brandstoffen heeft trachten aan te steken j 

dat vermits dit niet spoedig genoeg wilde gelukken, Present eenige 

stukjes droog hout en krullen heeft bijeengezameld over liet huis van 

de Wed. Fernandes, in de nabijheid eener destijds nieuw gebouwd 

wordende keuken van het huis eener dochter van M. M. Smit, door hem 

missie Kettie Peggie genaamd; dat Cojo de ontvlambare stoffen door 

Present aangebragt, op nieuw heeft trachten aan te steken; dat deze 

brandstichting evenwel niet spoedig genoeg willende gelukken, de 

beklaagden en gearresteerden hieraan geen verder gevolg hebben 

gegeven, maar zonder de nedergelegde brandstoffen weg te nemen, 

weder naar het kamp in het bosch van Picorno zijn teruggekeerd, 
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hebbende Mentor in hel terug keeren naar het kamp nog een diefstal 

van twee kippen gepleegd, waarmede hij in bet kamp is terug gekomen: 

terwijl intusschen de dienaar der justitie Eudwigson, welke in zijne 

betrekking iets aan de Waterzijde te verrigten had, eene klein- vlam op 

den sloep van de woning der Wed. Fernandes ziende, derwaarts is 

gegaan , en de zich aldaar bevindende brandstoffen heeft uitgedoofd.’ 

(Nieuwe Amsterdamsche Courant en Algemeen Handelsblad, 20 juni 1833, p. 

1)  

 

Onder anderen Cojo, Mentor en Present kregen de doodstraf en werden 

levend verbrand aan de Heiligeweg. (Teenstra, 1842: 287-8, 300-1) 

 

 
Cojo, Mentor en Present, voor brandstichting ter dood veroordeelde slaven.  

Afbeelding: Gerrit Schouten, 1832, Surinaams Museum. (Teenstra, 1842) 

 

Sinds de 20e eeuw worden Cojo, Mentor en Present door Surinamers als helden 

en verzetsstrijders tegen de Nederlandse slavernij in Suriname beschouwd en 

jaarlijks herdacht met kransleggingen en toespraken van organisaties. 
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Bron: Times of Suriname, 27-1-2023. 

 

De eerste minuten bij de uitvoering van de verbranding: 

 

 
De heren Cojo, Mentor en Present werden levend verbrand in 1833.  

Afbeelding: N. Makdoembaks 
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4.3 Het Fernandes-concern in de 20e en 21e eeuw 

In 1918 richtten Isaak en Jule Fernandes I. Fernandes & Zoon op. De jonge Jule 

moest, zonder de kans te krijgen zijn middelbare school (Hendrikschool) af te maken, 

op 17-jarige leeftijd aan de slag in de winkel en meehelpen in de overige handels-

activiteiten. Het bedrijf bestond uit een zeepfabriek, een bakkerij en houtzagerij, 

en later ook uit een ijsjes- en staafijsfabriek. Ook exploiteerde de familie een 

carrousel. Het grote succes begon na het verkrijgen van het alleenrecht om Coca-

Cola te produceren in Suriname en de opening van de Coca-Inn. 

  

 
Colafabriek van I. Fernandes & Zoon in 1939.[12] 

 

Nadat Amerika betrokken raakte in WO II, besloot de Coca-Cola Company te 

New York, alle ‘franchise bottlers’ in Zuid Amerika te bezoeken om hun eventuele 

problemen met hen te bespreken. Om deze reden bezocht de heer William Merrill 

Wolfe, agent van de Coca-Cola Company te New York, de heren Isaak en Jule 

Fernandes in Suriname in april 1942.[13] Van dit bezoek zijn enige documenten 

bewaard gebleven. 

EEN GESCHIEDENIS VAN DE JOODSE FAMILIE FERNANDES EN HUN SLAVEN |199|



 

 
In januari 1942 berichtte William Merrill Wolfe van de Coca-Cola Company te New York wat zijn 

bedoeling was met het bezoek dat hij een paar maanden later wilde afleggen.[14] 

 

Wolfe vroeg ook toestemming voor zijn bezoek aan bij het gouvernement: 
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Om toestemming voor zijn bezoek in Suriname te krijgen richtte de heer Wolfe zich ook tot de 

gouverneur. Hierbij schreef hij dat hij sinds 1939 correspondeerde met de heer Jule Fernandes.[15] 
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Procureur-generaal De Niet en andere autoriteiten hadden geen bezwaar tegen 

het aanstaande bezoek van de heer Wolfe: 

 

 
Het visum voor Wolfe deed men hem via Fernandes toekomen.[16] 

 

In 1944, toen Amerikaanse soldaten in Suriname gelegerd waren, werd de 

productie verder uitgebreid. Na enige tijd bracht het bedrijf zijn eigen limonade op 

de markt, Fernandes, die ook in Nederland populariteit genoot.[17] Van dit zoete 

frisdrankje dat de familie in 1939 bedacht, dronken de Surinamers in 2008 jaarlijks 12 

miljoen liter. In Nederland was de start voor de Fernandes-limonade moeilijker. 
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Maar in 2008 werd er net zoveel afgezet dankzij een groeiende populariteit onder 

vooral jongeren.[18] 

 

Bij het 75-jarig bestaan van het concern gaf men een gedenkboek uit met daarin 

de geschiedenis van Isaak Fernandes als grondlegger van het Coca-Cola-bedrijf, dat 

naar hem werd vernoemd: 

 

‘I. Fernandes & Son Bottling Company,’ na enige tijd ‘Fernandes Bottling 

Company, onderdeel van de Fernandes Group’. Het bottelen van ‘de eerste flesjes 

Coca-Cola begon in het gebouw dat voorheen Novelty Store heette’, aan de 

Klipstenenstraat te Paramaribo.[19] 

 

 
Advertentie in 1955 in het Joodse maandblad Teroenga.[20] 

 

 
Klipstenenstraat 9, centrum Paramaribo.[21] 
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...Indira Ghandiweg.’ Passage uit het gedenkboek. [22] 

 

 
Jule (links) en Isaak Fernandes in het Gedenkboek Fernandes.[23] 
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Het Fernandes-concern stond ook al snel bekend als een sociaal bewogen bedrijf 

waar men niet alleen productie draaide, maar ook zorg droeg voor werknemers en 

een bewuste sociale positie innam in de maatschappij. De Fernandes-familie is al 

decennia van groot belang voor de Surinaamse economie. Wie in Paramaribo op 

straat loopt, kan niet om het familiebedrijf heen. De firma Fernandes telde in 2008 

ongeveer 1100 werknemers (volgens een vakbond ruim 1400 in 2023) en is ook actief 

als auto-importeur, handelsmaatschappij, maker van aluminiumdeuren en 

ijzerhandel.[24] Nog steeds neemt het concern een belangrijke en sociale positie in 

binnen de Surinaamse samenleving. 

 

De Fernandes Bakkerij vierde in 2023 zijn 60-jarig bestaan door een kerstbrood 

van 60 meter te bakken. Het brood, belegd met poedersuiker en kaas, werd gratis 

aangeboden aan bezoekers van een braderie. Aan deze Christmas Braderie namen 

alle businessunits van Fernandes Group en diverse externe verkopers deel. 

Het evenement trok veel bezoekers, ondanks de felle zon. Hoe later op de dag, 

hoe drukker het werd. Behalve het kerstbrood waren er ook andere lekkernijen, 

producten en prijzen te winnen. Fernandes Bakkerij heeft gedurende november en 

december op verschillende locaties kerstbrood uitgedeeld: in totaal 120 meter, 

waarvan 60 meter op de braderie. (Bron: Starnieuws 3 december 2023) 

 

In 2024 heropende Fernandes Bottling Company N.V. de vernieuwde productie-

faciliteit van het bedrijf. President Santhoki hield daarbij een toespraak waarin hij het 

concern prees voor zijn bijdrage aan de gemeenschap en de economie. De fabriek was 

in juni 2021 door brand verwoest, maar werd volledig hersteld en gemoderniseerd. 

Directeur Alvin Venetiaan sprak zijn tevredenheid uit over de wederopbouw en 

de belangrijke symbolische heropening. Hij bedankte de medewerkers voor hun 

inzet tijdens de moeilijke periode, waarin het bedrijf tijdelijk overging op 

importactiviteiten. De schade door de brand werd geschat tussen de 35 en 40 miljoen 

dollar, en het verlies aan productie leidde tot teruglopende verkoop en 

cashflowproblemen. Ondanks de uitdagingen is het bedrijf weer operationeel en ziet 

het een rooskleurige toekomst. Venetiaan benadrukte dat de onderneming nog niet 

op het gewenste niveau is, maar met goede hoop voor de toekomst door de ingezette 

nieuwe koers. (Bron: Starnieuws 27 maart 2024) 
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Nazaat van slaven in de felle zon: Fernandes-venter met koelwagentje. Foto: H.A. Wilmar, begin jaren 

50. Nationaal Archief/Collectie Spaarnestad/H.A. Wilmar. 
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Hoofdstuk 5 – Hoe het de gemanumitteerde slaven van 

Fernandes verging 

In hoofdstuk 1 zagen we hoe Isaak Fernandes’ opa zijn slaven verdeelde over 

zijn kinderen en hoe die kinderen daar in aanloop naar de afschaffing van de slavernij 

mee omgingen. Anna Keetje Nandes, zelf voormalig slavin van opa Daniel, kwam te 

boek te staan als de eigenaresse van haar eigen kinderen en kleinkinderen, voor wie 

ze zelf de manumissie regelde. Ook zagen we hoe het gezin van Isaak met deze zaak 

niets te maken had, omdat daar slavin Doortje en haar kinderen terechtkwamen. 

Vader David Daniel kreeg de voorgeschreven vergoeding voor Doortje zelf, haar 

zoon Willem, haar dochter Badina en haar kleindochter Lotje. In dit hoofdstuk keer 

ik terug naar deze mensen en hun nakomelingen om hun lotgevallen te beschrijven, 

voor zover de archieven dat toelaten. Zeker onder de kleinkinderen ontstonden grote 

verschillen door het sociale milieu waarin zij terechtkwamen of waarin ze zich wisten 

te begeven. 

Fatah-Black schreef in het dankwoord bij zijn boek Eigendomsstrijd: 

 

‘Het is nog altijd niet gebruikelijk om op zoek te gaan naar de geschiedenis van 

de personen die hun leven sleten in slavernij of die leefden op de grens van 

slavernij en vrijheid. De praktische vragen zoals ‘Hoe (over)leefde men?’ en 

‘Wat dacht men?’ worden daardoor zelden gesteld. Er wordt zelfs gedacht dat 

ze door een gebrek aan bronnen onbeantwoordbaar zijn. Dat is zonde, want er 

blijven nu vele kilometers archief online vrij toegankelijk maar ongebruikt op 

de servers van het Nationaal archief staan.’ (2018: 185) 

 

Het is mij maar in beperkte mate gelukt die levens te volgen omdat de bronnen door 

de kolonisator als registratiemiddel vrijwel zonder uitzondering administratief zijn 

ingericht. Toch leverde de administratiedrift van het Nederlandse bewind zoveel 

kleine punten op dat die in sommige gevallen wel een verhaallijn vormen. De vele 

aktes van de burgerlijke stand bijvoorbeeld, leverden behalve geboorteaktes van de 

betrokken personen zelf, ook allerlei documenten op waarop zij als getuige staan 

vermeld. En van getuigen noteerde men in die tijd steevast leeftijd, woonplaats en 

beroep. Sommige nazaten van Anna Keetje en Doortje traden veelvuldig op als 

getuige en zijn daarmee enigszins te volgen door de geschiedenis. 

Zo maakte Julius Alexander Nanref handig gebruik van de steeds grotere 

bewegingsvrijheid die voormalig slaven in de decennia na de afschaffing kregen: hij 
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liet Paramaribo achter zich door eerst landbouwer en later goudzoeker te worden. 

Zijn moeder Badina bleef daarentegen in de stad, had zelden langer dan 2 jaar een 

vaste verblijfplaats, kreeg gemiddeld iedere 1,5 jaar een kind waarvan velen binnen 

2 jaar en de meesten binnen 12 jaar stierven. 

Aan de Nandes-kant vond ik ook veel korte levens, weinig kinderen en veel 

stadse armoede. Maar ook het verhaal van Julia Wilhelmina Nandes, die huwde met 

een plantagedirecteur genaamd Johan Christiaan de Vries: hun leven zal er heel 

anders uitgezien hebben dan dat van haar broers en zussen, neven en nichten. Ik heb 

een bescheiden poging gedaan om dit in beeld te brengen met het beschikbare 

materiaal. Daar veel straatnamen van destijds inmiddels een andere naam dragen, 

beginnen we bij een beschrijving van hoe Paramaribo eruitzag in de tweede helft van 

de negentiende eeuw, aan de hand van enige historische kaarten.  

 

5.1 Paramaribo rond en na de afschaffing van de slavernij 

In 1828 kreeg Paramaribo een gemeentebestuur en daarmee ook de verplichting 

tot bevolkingsregistratie, waarvoor een degelijke wijknummering noodzakelijk was. 

In 1837 was de stad dermate gegroeid dat men de indeling in 4 wijken uit 1828 

verving door een indeling in 8 wijken (Gouvernementsblad no. 3, wet 24 april 1937), 

waarop in 1884 nog een wettelijke aanvulling kwam (Gouvernementsblad no. 20, wet 

26 november 1884). Hoewel vele namen in de loop der eeuwen dus veranderden, is 

de kadastrale indeling van de historische binnenstad van Paramaribo in het 

algemeen nog dezelfde als in 1837/1884.[1] 
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Eind 1884 werden de wijk F en de 2 buitenwijken van Paramaribo opnieuw ingedeeld.[2] 

 

In 1885 vervaardigde de belastingambtenaar A.J. Meyer negen gedetailleerde 

kaarten van de stad waarop de straatnamen en huisverwijzingen duidelijk terug te 

vinden zijn. De gehele verzameling heb ik opgenomen in bijlage 1. Hier volsta ik met 

deze overzichtskaart van de wijkindeling van Paramaribo uit 1898, die corres-

pondeert met de situatie in 1885: 

EEN GESCHIEDENIS VAN DE JOODSE FAMILIE FERNANDES EN HUN SLAVEN |209|



 
De wijkindeling van Paramaribo. (Loth 1904 (1898)) 
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De wijk F en de 1e en 2e buitenwijk waren samen met wijk E in 1837 in het leven 

geroepen. De resolutie van 1837 bepaalde ook dat alle erven doorlopende nummers 

kregen en dat erven die opgedeeld waren hun nummer behielden, maar een letter-

toevoeging kregen. Dit was van belang omdat de huizenindeling van Paramaribo 

werd getypeerd door het fenomeen dat op het achtererf van de huizen aan de 

straatkant vaak voormalige slavenwoningen stonden – huisjes die veelal bewoond 

bleven door de gemanumitteerden en hun nazaten. Het aantal woningen per erf kon, 

ook in de binnenstad, aanzienlijk zijn. In Paramaribo woonde iedereen door elkaar. 

 

 
Een extract van de Wet van 24 april 1837 met rechts de omschrijvingen van de nieuwe wijken in de 

indeling van de stad: E, F, en twee buitenwijken.[3] 
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Fatah-Black nam een overzichtskaart van de wijkindeling op in zijn boek 

Eigendomsstrijd: 

 

 
Overzicht van de wijken van Paramaribo zonder de buitenwijken. (Fatah-Black 2018: 9) 

 

Het oude centrum omschrijft Fatah-Black als ‘De straten van de oude stad tussen 

de Steenbakkersgracht, de Nieuwe Oranjetuin en exercitieveld bij Fort Zeelandia’ (Fatah-

Black 2018: 84) wat grofweg overeenkomt met de wijken A en C op de 

overzichtskaart en in bijlage 1. Dat in Paramaribo iedereen door elkaar woonde, 

betekent niet dat er geen verschillen waren tussen de wijken: 

 

‘In het oude centrum was de leefruimte van de slaafgemaakten vanaf de 

straat niet zichtbaar. Langs de straatkant hadden de huizen tussen de 

voorgevels kleine poortjes, de ‘negerpoorten’, waardoor je toegang kreeg tot 

de baka – het achtererf. Op deze achtererfjes bestond een wereld op zich.’ 

(Ibid.) 

 

Die wereld op zich omschreef Anton de Kom in 1934 als een toonbeeld van de 

verwaarlozing waarin de gemanumitteerden zich veelal bevonden na 1863: 

 

‘Maakt, waarde Nederlanders, liefst op een droogen dag, een wandeling door 

de onbestrate maar breede en met tamarinde, oranje- en palmboomen beplante 

straten van Paramaribo. Bewonder de statige steenen heerenhuizen welke in 

verschillende eeuwen door de bezitters aan de straten gebouwd zijn en ga dan, 

indien gij den moed hiertoe kunt verzamelen, door de negerpoort het erf op. 
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Weerzijds een modderig pad liggen de oude verwaarloosde eenkamer-

krotwoningen der vroegere slaven, waar thans de vrije proletariërs van 

Suriname wonen. Geen rioleering, geen electrische verlichting, geen 

waterleiding in de huizen. 

Ergens aan het einde van het erf staat een wrak privaat. 

Al wat gij ziet spreekt van armoede en ontbering. Slechts weinig is hier 

veranderd sedert de slavernij afgeschaft werd.’ (De Kom 1934: 143) 

 

 
‘Erfwoningen tussen de Heiligenweg en het Neumannpad vroeger slavenhuizen.’ 

(Volders 1966: 27) 

 

Al voor de afschaffing van de slavernij was met de sluiting van vele plantages 

een grote trek naar de stad begonnen: 

 

‘Het gevolg was dat ten tijde van de afschaffing van de slavernij reeds 39 % 

van de bevolking in Paramaribo woonde. Ook na 1863 bleef Paramaribo 

procentueel gezien sneller groeien dan de landsbevolking, met als gevolg dat in 

1893 50 % van de gehele bevolking in Paramaribo gevestigd was.’ 

(Dusseldorp 1963: 38) 
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Van deze stadsbevolking was veruit het overgrote deel creools, of wel zijnde 

gemanumitteerd of afstammend van slaven en/of gemanumitteerden. In 1910 was 

88% van de bevolking van Paramaribo creools. (Ibid: 39) en dit percentage was 

anderhalve eeuw daarvoor ook al hoog: 76% in 1736. (Ibid.: 36) Men vreesde midden 

negentiende eeuw voor een enorme creoolse trek naar de stad na de afschaffing van 

de slavernij: 

 

‘Dit is, zeker in het begin, zeer meegevallen en vooral in de gebieden waar de 

Creolen gronden of plantages konden kopen zoals in Coronie, in de Para en 

langs de Saramacca en Nickerie-rivier legden zij zich toe op de kleinlandbouw 

en vooral op de cultuur van boomgewassen (cacao). Dit betekende dat men hen 

als arbeidskracht voor de plantages verloren had. Toen evenwel als gevolg van 

ziekten en plagen de cacao-cultuur geleidelijk te gronde ging zag men zich 

genoodzaakt elders werk te vinden. De opkomst van de balata- en goudwinning 

maakte dat velen het binnenland in trokken om daar hun brood te verdienen. 

Vrouw en kinderen liet men dan bij voorkeur in de stad achter. Toen ook deze 

bestaansmogelijkheden weg vielen keerde men naar Paramaribo terug.’ (Ibid: 

40) 

 

 
Het 19e-eeuwse deel van de groeitabel van Paramaribo. (Dusseldorp 1963: 37) 
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5.1.1 Een woord over Frimangron 

Vanaf 1769 vond de stadsuitbreiding plaats die overeenkomt met de wijken B, 

D en E, richting F: ‘[..] naar het westen tot de Wanicastraat, en naar het zuiden tot de 

Drambrandersgracht.’ (Volders 1966: 19) Deze stadsuitbreiding ging gelijk op met de 

gestage toename van de groep vrije, niet-witte inwoners van de stad, die in de nieuwe 

wijken ook niet langer verstopt zaten achter de mooie façades van de woningen aan 

de straatkant: 

 

‘De straten hadden voor een groot deel dezelfde ruime opzet als in de 

binnenstad. In de nieuwere straten waren de huizen echter lager en smaller, 

waardoor de woningen losser naast elkaar stonden. Vanaf de straat kon je 

de erfjes achter de huizen zien liggen. 

[..] 

De gronduitgifte zorgde ervoor dat buiten het oude centrum van de stad 

arm en rijk en zwart en wit naast elkaar konden wonen. In de 

Saramaccastraat lag het landje van de vrije Charlestown naast dat van de 

gevestigde Joodse familie Robeles, dat weer naast het perceel van de vrije 

Chocolaat lag.’ (Fatah-Black 2018: 84-5) 

 

Het gebied van wijk F was in wezen een stuk weiland tussen de Drambranders-

gracht en de Limesgracht dat in de volksmond Koeiknie heette omdat de koeien er 

tot hun knieën in de modder stonden. Het was ook het stukje land waar de eerste 

stadsgemeenschap van vrije zwarte mensen ontstond: Frimangron. (Fatah-Black 

2018: 17) 
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De wijk Frimangron. (volledige kaart opgenomen in bijlage 1) 

 

Het ontstaan van deze nieuwe stadswijk was terug te voeren tot de 

Redimoesoes, ofwel leden van het Korps Zwarte Jagers: voormalige slaven die deel 

uitmaakten van een militaire eenheid, eind achttiende eeuw opgericht door 

toenmalig gouverneur Jan Nepveu, die marrons moest opsporen en gevangennemen 

of doden. In ruil voor hun diensten kregen deze mannen – zowel in Suriname als in 

Afrika geboren slaven – na vijf jaar een stukje grond op wat toen nog de Gemeene 

Weide heette, het latere Frimangron. (Dewulf 2018: 76-8) Henk Muntjewerff, die een 

uitgebreid onderzoeksproject rondom het ontstaan van Frimangron leidde, heeft nog 

een iets ander verhaal, zonder die ‘vijf jaar’-clausule: 

 

‘Eind 1772 was de grond [van het latere Frimangron, NM] bouwrijp gemaakt 

en kon landmeter F. Lieftinck beginnen met het afsteken der straten en het 

verdelen der erven. Begonnen werd met de aanleg van de Gemenelandsweg, 

|216| EEN GESCHIEDENIS VAN DE JOODSE FAMILIE FERNANDES EN HUN SLAVEN



van Saramaccastraat naar de nieuwe Landsgrond. Pas eind 1773 was men 

zover dat de bouwblokken en erven met witte palen waren aangegeven en de 

erven op basis van een kaart met perceelindeling konden worden verloot onder 

de vrije mannen. Er was nu haast bij, zodat ieder zijn eigen erf kon cultiveren 

en schoonhouden, want het voortdurend opkomende onkruid zou de erven snel 

in kapoeweri doen veranderen. Op 12 december 1773 vond te Paramaribo de 

verloting van de 300 erven plaats onder de mannen van het Vrije Corps.’ (2021: 

29) 

 

Ook hier lijkt de chronologie niet helemaal te kloppen, aangezien de vrije 

Cupido van Fernandes, die we in hoofdstuk 2 al tegenkwamen, ook een perceel werd 

toebedeeld. Maar hij was bij genoemde loting op 12 december 1773 al overleden: 

 

 

 
Lijst van gestorven redimoesoes d.d. 14 december 1778: nr. 32 Cupido van Fernandes stierf in februari 

1773.[4] 

 

In december 1779 werd een lijst opgesteld van de manschappen van het Vrije 

Corps alsook van de gesneuvelde vrije mannen. Op die lijst is vermeld welk perceel 

bij welke redimoesoe hoorde. Cupido van Fernandes komt op die lijst voor bij 

nummer 465: 

 

 
Cupido van Fernandes, aangekocht voor 1000 gulden, was eigenaar van erf 465.[5] 
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        Het nummer van Cupido betrof een stukje grond aan de Hofstraat zoals te zien 

op de plattegrond van de Frimangron-plannen, die Lieftinck al in augustus 1772 

tekende: 

 

 
Hofstraat 465 op de schetskaart van Lieftinck.[6] 

 

        Later voegden zich bij de redimoesoes in Frimangron steeds meer vrijgekomen 

slaven, en ook na de afschaffing in 1863 was de aantrekkingskracht van deze wijk 

groot. 

 

         5.2 Gemanumitteerde slaven in de stad, 1863-1900 

         Uit het slavenbezit van de grootouders van Isaak Fernandes zijn dus twee 

geregistreerde Surinaamse families voortgekomen bij de afschaffing van de slavernij: 

de familie Nanref en de familie Nandes, beide eenoudergezinnen van, 

respectievelijk, moeder Doortje en moeder Anna Keetje. In de jaren rond de 

afschaffing en daarna werden nieuwe kinderen en kleinkinderen geboren. Beide 

gezinnen kwamen in Paramaribo vrij en bleven ook in de stad om een bestaan op te 

bouwen. Omdat het er in de stad rond de afschaffing van de slavernij anders aan toe 

ging dan op de plantages ga ik kort in het algemeen in op de situatie daar en hoe 

Paramaribo zich ontwikkelde in de tweede helft van de 19e eeuw. 

Het is mijn stellige overtuiging dat wij niet zouden moeten spreken van de 

afschaffing van de slavernij in 1863. Dit zou 1873 moeten zijn aangezien de in 1863 

‘vrij’ gekomen slaven verplicht werden zich nog tien jaar via contracten aan 

plantages te verbinden. Hierop werd toegezien door de overheid, waardoor dit 

onderdeel van de Nederlandse afschaffing van de slavernij bekend kwam te staan als 

het Staatstoezicht: 
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‘Het staatstoezicht betekende dat de vrijgemaakten die voorheen als slaven op 

het veld of in de kookhuizen hadden gewerkt nog tien jaar tot plantagearbeid 

werden verplicht, ook al kregen zij voortaan loon voor hun werkzaamheden en 

mochten zij contracten sluiten op een plantage naar keuze. De contracten 

konden voor één, twee of drie jaar worden vastgelegd en moesten door alle 

vrijgemaakten tussen de vijftien en zestig jaar worden aangegaan. Degenen die 

buiten deze leeftijdsgroep vielen werden overigens niet geheel vrijgesteld van 

arbeidsverplichting. Zij moesten loonarbeid verrichten in zoverre hun krachten 

en bekwaamheden dat toelieten. De planters waren verplicht om hun onder 

staatstoezicht gestelde arbeiders te voorzien van woonruimte, medische 

voorzieningen en een kostgrondje.’ (Klinkers 1997: 108) 

 

        Deze regeling was bedoeld om te voorkomen dat de plantages zonder arbeiders 

kwamen te zitten en failliet zouden gaan aan de afschaffing van de slavernij. Voor de 

slaven in de stad, voornamelijk huisslaven en werklieden, konden ook andere regels 

gelden: 

 

‘De vrijgemaakten die geen veldslaven waren geweest behoorden tot een aparte 

categorie, met andere verplichtingen. Deze groep bestond voornamelijk uit de 

vroegere stadsslaven, maar ook de ambachtslieden en het huispersoneel op de 

plantages vielen onder deze categorie. Zij moesten in de stad of op de plantages 

arbeid of diensten verrichten voor een periode van minstens drie maanden tot 

hoogstens één jaar. Als zij aan konden tonen dat zij zelf een beroep of ambacht 

uitoefenden werden zij vrijgesteld van de verplichting om werkovereenkomsten 

te sluiten.’ (Klinkers 1997: 109) 

 

Evengoed bleven vele slaven in het stadsdistrict, dat ruimer was dan 

Paramaribo zelf, ook vallen onder het regime van het Staatstoezicht. Een van de 

manieren om hieraan te ontsnappen was uitzonderlijk goed gedrag vertonen. De 

gouverneur had het recht om mensen te ontheffen van het toezicht. In de praktijk 

maakte men hier echter maar zelden gebruik van. In de kranten van de jaren na 1863 

zijn enkele individuele gevallen gemeld. Intussen werd het wel gebruikelijk om bij 

de verjaardag van de koning meerdere van dergelijke ontheffingen tegelijk te 

verlenen: 
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Gemanumitteerden die in 1870 en 1871 werden vrijgesteld van de verplichtingen van het 

Staatstoezicht in Paramaribo (links: Suriname, 1 maart 1871, p. 3; rechts: Surinaamsche Courant en 

Gouvernements advertentieblad, 20 februari 1872, p. 2) 

 

De namen van de voormalige slaven van de familie Fernandes ben ik in dit 

verband niet tegengekomen. De meesten bleven in de stad en hielden zich voor-

namelijk op in de wijken B, C en E. Een jongeman beproefde zijn geluk eerst als 

landbouwer en later als goudzoeker en één van de dochters kwam via haar huwelijk 

vanuit de stad op een plantage terecht. 

 

5.2.1 Kindersterfte hoger in Paramaribo en onder eenoudergezinnen 

Een opmerkelijk detail dat naar voren kwam bij het nazoeken van de slaven van 

Fernandes was dat sommigen met hoge kindersterfte kampten. In 2014 publiceerde 

ik een lezing van prof. dr. P.C. Flu over dit onderwerp. Die lezing hield Flu in 1910 

en de tekst is nimmer gepubliceerd tot ik hem vond bij mijn archiefonderzoek en als 

arts een link legde met de kindersterfte in Suriname die de hele 20e eeuw hoog bleef. 

Flu deed in 1910 al aanbevelingen die, mits ze waren geïmplementeerd, veel hadden 

kunnen veranderen aan die situatie. De wetenschapper Flu toonde met zijn cijfers 

echter ook duidelijk aan dat de kindersterfte het hoogst was onder de lagere sociale 

klassen. Na aanvullend onderzoek kwam ik tot twee conclusies: de hoogte van de 

kindersterfte onder de lagere klassen – veelal (nakomelingen van) voormalige slaven 

– werd sterk beïnvloed door factoren die diep in de samenleving geworteld waren 
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vanuit de slavernij en, na de afschaffing daarvan, was men niet van zins hoge kosten 

te maken voor deze mensen. In 2014 verwoordde ik het zo: 

 

‘In dit boek heb ik een aantal duidelijke oorzakelijke verbanden gelegd tussen de 

hoge kindersterfte aan het begin van de 20ste eeuw en het slavernijverleden. 

Gezien de behandeling die Flu en de door hem voorgedragen oplossingen ten 

deel viel, kan ik niet anders dan concluderen dat ook op bestuurlijk niveau de 

oude patronen sterker waren dan de moderne behoeften. De grotendeels arme 

Afrikaanse bevolking van Suriname moest vooral niet teveel kosten, in het 

bijzonder qua sociale voorzieningen en zorg.’ (Makdoembaks 2014: 84) 

 

        Een van de feiten die Flu met zijn onderzoek constateerde en in zijn lezing naar 

voren bracht, was dat de kindersterfte in Paramaribo duidelijke verschillen 

vertoonde verdeeld over de wijken. Flu: 

 

‘Bij het zoeken naar de reden der hoge sterftecijfers in de wijken E. en F. de 1e 

en de 2e B.W. komen wij tot de ontdekking, dat deze cijfers in hoofdzaak hun 

verklaring vinden in de grotere kindersterfte in deze wijken.’ (Flu, in: 

Makdoembaks 2014: 32) 
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De wijken E, F en de 2e Buitenwijk vertoonden duidelijk de hoogste kindersterfte van de stad. 

(Makdoembaks 2014: 33) 

 

Flu droeg onder meer als oorzaken voor die hoge sterft aan: slechte behuizing, 

beperkte zorgtoegang, ongezonde voeding, het rondgaan van seksueel overdraag-

bare aandoeningen, oude gebruiken rondom zuigelingenzorg en verwrongen 

gezinsrelaties. Zijn cijfers lieten zien dat wie buitenechtelijk geboren werd nog 

minder kans maakte op een volwaardig leven. Dit werd op anekdotisch niveau 

bevestigd door mijn onderzoek naar de voormalige slaven van Fernandes. Degenen 

die een gezinslijn wisten voort te zetten in de 20e eeuw waren gehuwd en behoorden 

tot de middenstand.  
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Aanzienlijk hogere sterfte onder buiten echt geboren kinderen. (Makdoembaks 2014: 84) 
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Bij voorgaande figuur VIII schreef Flu het volgende: 

 

‘Evenzo als ons zo even de ongunstige positie der buiten echt geborenen om 

levend ter wereld te komen, bleek, tonen staat V en fig. VIII ons voor de buiten 

echt geboren kinderen zeer ongunstige sterftecijfers gedurende het 1ste jaar.’ 

(Flu, in: Makdoembaks 2014: 84) 

 

In zijn betoog stelde Flu dat stabiele gezinsstructuren een belangrijke rol spelen 

in het verlagen van sterftecijfers. Echter, het stichten van stabiele gezinnen was in 

zijn tijd niet vanzelfsprekend, wat deels te wijten is aan de erfenis van de slavernij: 

 

‘Veel jonge meisjes konden later makkelijk als bijzit klaargestoomd worden 

omdat ze in hun kinderjaren onthecht geraakt waren door de aard van de 

slavernij. Zo werkten de mechanismen van de slavernij, altijd door economische 

motieven aangedreven, elkaar in de hand bij het ondermijnen van de Afrikaanse 

bevolking van Suriname. [..] Tijdens de slavernij frustreerden de autoriteiten 

de ontwikkeling van hechte sociale en familiebanden.’ (Makdoembaks 2014: 

60-2) 

 

Slaven die niet mochten trouwen, het tegenwerken van zwangerschappen, het 

veelvuldig in concubinaat leven van witte mannen met zwarte vrouwen, misbruik 

en verkrachting, het scheiden van slavengezinnen – het waren allemaal praktijken 

die in de 17e, 18e en 19e eeuw via de slavernij zo ingebed raakten in de Surinaamse 

samenleving dat van een gezonde praktijk van gezinsvorming voor velen geen 

sprake kon zijn, ook niet na de afschaffing van de slavernij. Dit alles werd versterkt 

door economische motieven van de kolonisator, die ook na de afschaffing van de 

slavernij de sociale verhoudingen en kansen voor de Afro-bevolking bleven onder-

mijnen. 

 

5.3 Naamgeving: Nanref en Nandes 

Zowel het gezin van slavin Doortje als het gezin van slavin Anna kreeg een 

achternaam die verwant was aan die van hun voormalige eigenaren, de familie 

Fernandes. Zolang mensen slaaf waren, hadden zij alleen een voornaam, die zij 

kregen van hun eigenaren. De naam zij in Afrika ooit droegen, wiste men uit met de 

brandmerken die zij zowel voor als na verscheping naar Suriname kregen. (Dierick 

1985: 86-88) Als vrije burgers, echte mensen in plaats van levende have, dienden zij 

echter toch een achternaam te hebben. Dit stond in het reglement op manumissie 
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zoals gepubliceerd in Gouvernementsblad no. 2 van 1832, waarin ook de regels 

rondom die naamgeving waren opgenomen. Die golden 30 jaar later nog steeds: 

 

‘Bij de vrijmaking van de slaven in 1863 zou – volgens het wetsontwerp uit 

1858 – bij wet geregeld worden dat “alle vrijgemaakte slaven eenen 

geslachtsnaam (aan moeten nemen), welke op de kinderen overgaat”. In de wet 

van 1862 vinden we deze tekst niet terug, maar de naam-geving vond wel 

plaats.’ (Ipenburg 2015: 237) 

 

Op de website van het Nationaal Archief staan de regels van 1832 samengevat: 

 

‘Bij manumissies van vóór 1832 stond geen familienaam in de manumissiebrief 

vermeld. Dat wil niet zeggen dat gemanumitteerden toen geen achternaam 

droegen. Deze was echter (op dat moment) nog niet officieel. De meeste 

gemanumitteerden kozen in die tijd voor de zogenoemde ‘van’-namen, waarbij 

achter het voorzetsel ‘van’ de naam van de voormalige eigenaar valt te 

herkennen. In tegenstelling tot dit gebruik stelde artikel 22 van het 

Manumissiereglement 1832 dat bij het verlenen van de achternaam juist niet 

de familienaam van de voormalige meester mocht worden gebruikt. Zelfs het 

gebruik van de familienaam ‘van eenig in de respectieve koloniën woonachtig 

geslacht of individu’ moest men vermijden. Dit zelfde verbod gold ook eventuele 

(latere) naamsveranderingen. De regel dat geen bestaande naam toegekend 

mocht worden, ging echter niet op als de vrijlater verwant was aan de 

gemanumitteerde. Anderzijds mochten vrijgelaten ‘onwettige’ kinderen, 

waarvan de natuurlijke vader gehuwd was, zijn naam niet dragen.’ [5] 

 

De regel dat niet de familienaam van de slaveneigenaar mocht worden 

gebruikt, werd op grote schaal ontdoken met de zogenaamde van-constructie: 

 

‘Een slaaf b.v. van de familie Eijma kreeg bij de emancipatie den naam Piet van 

Eijma enz., zoodat op deze wijze een groot aantal Nederland-sche familienamen 

in Suriname zijn blijven voortleven.’(Oudschans Dentz 1941: 58) 

 

Oudschans Dentz telde 7 manieren waarop familienamen voor vrijgemaakten 

tot stand kwamen, te weten:  

‘1. de omgekeerde namen, 2. de namen met letteromzetting, 3. de namen met 

lettergreepverwisseling, 4. de afgekapte namen, 5. de namen met toegevoegde 
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letters(s), 6. de namen, waarin letters zijn weggelaten, en 7. de namen met de 

verwisselde letters L, R, G en K.’ (Ibid.) 

 

Colin Nassy deed in de jaren negentig onderzoek naar naamgeving door Joodse 

eigenaren en schreef in de 2e editie van OSO uit 2000 dat hun slaven doorgaans op 5 

manieren een achternaam vormden of aangemeten kregen: 

 

1. de ‘van’-constructie, 

2. volledige naamsoverdracht, 

3. de ‘omgedraaide achternaam’-constructie, 

4. overname van de identiteit van de plantage of eigenaar, 

en 

5. onderscheidingsnaam. (Nassy 2000: 361) 

 

In dezelfde editie van OSO haalde Ten Hove het voorbeeld aan van de achter-

naam ‘Lande’: de voormalige slaaf die deze naam droeg, was voordien overheids-

bezit geweest. Ook beschrijft Ten Hove een voorbeeld van het derde type achternaam 

van Nassy, de omkering, en voegde daar een mogelijk motief aan toe voor dat type 

naamgeving: 

 

‘In 1851 manumitteerde de slaveneigenaar Limes een aantal personen die daarna 

de familienaam Semil kregen. Het was in Suriname verboden dat voormalige slaven 

een familienaam kregen die ook onder de Europeanen bestond. Stel het geval dat de 

planter Limes een kind had verwekt bij zijn slavin en hij moeder en kind 

manumitteerde, dan mocht zijn eigen kind nooit de naam Limes dragen. 

Hoogstwaarschijnlijk duidt een omdraaiing naar Semil op dit soort relaties.’ (Hove 

2000: 285) 

 

Het was niet te achterhalen of tussen de slavenmoeder Doortje of haar dochter 

Badina een dergelijke relatie bestond met eigenaar David de Abraham Fernandes of 

later Daniel David Fernandes. Feit is dat Doortje en haar kinderen en kleinkind bij 

hun manumissie door Daniel hun achternaam volgens principes omkering en 

weglating kregen: Nanref. In de archieven is te zien hoe men dit regelmatig 

abusievelijk als ‘Naref’ noteerde en in het geval van één na de manumissie bij Badina 

geboren dochter zelfs als ‘Nalif’. Anna Keetje en haar nageslacht kregen via het 

principe van weglating eveneens een achternaam verwant aan de eigenaren: Nandes. 
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Familienamen en voornamen 

van 

gemanumitteerden 

Namen waaronder 

de gemanumitteerden 

vroeger als slaven 

bekend zijn geweest 

Namen van vorige 

meesters of 

eigenaars van 

gemanumitteerden 

 

 
Registratie van de manumissie van enkele kinderen en kleinkinderen van A.K. Nandes.[6] 
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Overzicht van het slavenbezit van de familie David de Abraham Fernandes,  

opa van Isaak, ten tijde van de afschaffing van de slavernij. 
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5.4 Doortje Nanref, haar kinderen en kleinkinderen 

Op het moment van manumissie in oktober 1862 had slavin Doortje twee 

kinderen, een dochter van 18, Badina, en een zoon van 16, Willem. Badina was in 

datzelfde jaar bevallen van een dochter, Lotje, die een half jaar oud was toen de vier 

vrijkwamen. Waar ze heen gingen, is niet bekend, en ook weten we niet of ze voor 

de Fernandessen bleven werken. Het gezin van Daniel David Fernandes woonde in 

1862 aan de Keizerstraat volgens de geboorteakte van zoon Abraham, één van Isaak 

Fernandes’ oudere broers.[7] Daarvoor en daarna woonden ze aan de Dominéstraat, 

waar Isaak werd geboren, en later aan de Hofstraat.[8] Badina Nanref raakte in de 

jaren na haar vrijlating regelmatig zwanger en op de geboorteaktes is te zien dat zij 

niet op een achtererf van de Fernandessen was blijven wonen. Uit diverse aktes 

waarop Badina is terug te vinden blijkt dat zij achtereenvolgens woonde aan de 

Burenstraat (1866), de Zwartehovenbrugstraat (1867), de Saramaccastraat (1867-’69), 

de Ladesmastraat (1873-’74) en later de Gravenstraat (1879). 

 

Overzicht Badina Nanref 

Voormalig slavin van de 

vader van Isaak Fernandes 

 

Levensjaren 1844-1881 

huisbediende 1866-1869 

 

wasvrouw 1873-1881 

Burenstraat - 1866 

Saramaccastraat - 1867-’69 

Ladesmastraat - 1873-’74 

Zwartenhovenbrugstraat - 1876 

Gravenstraat 1879-’81 

 

 
De Gravenstraat ca. 1885 (bron: J.E. Muller collectie KITLV). 
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Het laatste adres, aan de Gravenstraat, komt van de overlijdensakte van haar 

moeder Doortje, het enige spoor dat ik van deze vrouw kon vinden: 

 

 
Overlijdensakte Doortje Nanref, voormalig slavin uit het gezin waarin Isaak Fernandes  

werd geboren.[9] 
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Doortje overleed op 22 maart 1879 ‘in het huis aan de Gravenstraat bekend onder 

Letter A Nummer 23’, mogelijk het huis waar Badina op dat moment woonde. Dit zou 

erop kunnen wijzen dat moeder, dochter en kleinkinderen door de jaren heen samen 

zijn blijven wonen en leven. 

Over Doortjes zoon Willem Nanref vond ik geen andere informatie dan dat hij 

overleed op 15 september 1879, hij was op dat moment 33 jaar oud: 

 

 
Surinaamsche Courant en Gouvernements Advertentieblad, 20 september 1879, pagina 3. 

 

DE FAMILIE NANREF (NAREF/NALIF) 

 

Doortje 1808-1879   

   

dochter Badina 1844-1881  

   

 dochter Lotje 1862-1866 

 zoon Joseph Adriaan 1864-1869 

 dochter naamloos, dood geboren, 1866 

 dochter Cecilia Carolina, 1868-1868 

 dochter Julia Amalia 1870-1870 

 dochter Johanna Albertina 1871-1874 

 zoon Julius Alexander 1873-[onbekend] 

 dochter Catherina Martha 1876-1887 

 dochter naamloos, dood geboren 1879 

   

zoon Willem 1846-1879  
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        5.4.1 Badina Nanref, haar kinderen en kleinkinderen 

        De beschikbare data over de kinderen van Badina staan in bijlage 2. Het gezin 

van Badina Nanref kende veel kindersterfte. Tussen haar 16e en 35e vond ik 8 

geboortes, waarvan 2 levenloze kinderen, in 1866 en 1879, voor wie zij geen naam 

opgaf. Van de overige 6 kinderen stierven er 4 voor hun vierde verjaardag. Onder 

hen was Lotje, Badina’s eerste kind: 

 

 
Lotje Nanref, overleden op 10 febrari 1866, oud 3 jaar en 7 maanden.[10] 
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        Badina was op dat moment wasvrouw, woonachtig aan de Burenstraat D. 104 en zij 

was het schrijven niet machtig, getuige de uitleg bij het +-teken rechtsonder op de 

overlijdensakte van Lotje. Lotje kreeg twee jaar voor haar overlijden een broertje: Joseph 

Adriaan Nanref. Hij is de enige van de kinderen van Badina van wie een mogelijke vader 

in beeld komt: 

 

 
Geboorteakte van Joseph Adriaan Nanref, geboren 25 maart 1864.[11] 
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Ene Joseph Adriaan Weidum deed aangifte van de geboorte van Joseph Adriaan 

Nanref. Het feit dat zij dezelfde voornaam hadden zou erop kunnen wijzen dat 

Weidum de vader was van dit kind van Badina. 

Uit de manumissie-database blijkt dat Weidum een zoon was van Elisabeth 

Doortje Weidum, voor wie eenzelfde constructie was opgetuigd als voor de familie 

Nandes: op het moment van manumissie was de vrije E.D. Weidum (slavennaam: 

Doortje) zelf de eigenaresse van haar kinderen. Joseph Adriaan Weidum (1832) had 

in ieder geval één zus, Francina Adriana (1837), en één broer, Johannes Nicolaas 

(1839). Alle kinderen kwamen vrij in 1853.[12] De timmerman Joseph Adriaan was 

officieel gehuwd met Catrijntje Redressie Walbia. Deze ‘veldmeid’ van de plantage 

Maria Petronella in Matapicca was onder haar slavennaam Redressie in bezit van de 

familie Planteau, en werd in 1863 gemanumitteerd.[13] Of Catrijntje en Joseph 

Adriaan Weidum al getrouwd waren op het moment dat hij aangifte deed van zijn 

naamgenoot, kind van Badina Nanref, heb ik niet kunnen achterhalen. Zeker is dat 

Weidum overleed op 29 november 1868 (op 36-jarige leeftijd, gezien de op de aangifte 

genoteerde leeftijd; 47 is naar alle waarschijnlijkheid een misdruk): 

 

 
Bron: Surinaamsche Courant en Gouvernements Advertentieblad, 5 december 1868, p. 4. 

 

Een inventaris van zijn nalatenschap die gezworen klerk Samuel Henriques de 

Granada opmaakte kort na zijn overlijden bevestigt de sterfdatum.[14] Joseph 

Adriaan en Catrijntje waren lid van de Evangelische Broedergemeenschap en 

getrouwd in gemeenschap van goederen. Uit de inventaris blijkt wel hoe weinig 

aardse bezittingen de voormalige slaven soms hadden. Deze timmerman bezat niet 

veel meer dan een mand en een kist gevuld met wat kleding, huisraad en één zaag: 
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Het schamel bezit van Joseph Adriaan Weidum bij zijn overlijden: 
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‘[..] Een pagaal 

 waarin 

Een zwartlakensche rok 

een dito jas 

een dito broek 

drie morgen jassen 

een kabaatje en 

een grijze broek 

voorts een zaag 

drie defecte schilderijen en 

een paar schoenen. 

Een cederhouten kist 

 waarin 

Een zwartlakensche jas 

een dito broek 

twee dito vesten 

een zwarte stroohoed 

een defecte sopieskelder 

een peluw en 

een defecte eetenskast 

 De opgeefster verklaart: 

Niet te weten of er schulden zijn ten laste of 

er andere baten zijn ten voordeele van de onder 

werpelijken gemeenschappelijken boedel [..]’ [15] 

 

In 1868 beviel Badina begin januari van een dochter die zij Cicilia Carolina 

noemde en die vijf maanden later overleed. Van Cicilia Carolina Nanref zijn geen 

aktes bewaard gebleven, maar twee kranten vermeldden haar overlijden op 8 mei 

1868: 
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Surinaamsche Courant & Advertentieblad, 16 mei 1868, p. 3. 

 

 
De Kolonist, 17 mei 1868, p. 3. 

 

 

5.4.2.1 Julius Alexander en goud 

Julius Alexander was dus het enige kind van Badina Nanref dat de volwassenheid 

bereikte. Hij werd geboren op 29 oktober 1873. Het gezin was op dat moment woonachtig 

aan de Ladesmastraat, letter E, nummer 382: 
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Straatgenoot Pierre Edel kwam de geboorte van Julius Alexander aangeven. [16] 

 

Julius Alexander duikt weer op in de archieven als hij 25 is en getuigt bij de 

aangifte van een geboorte. Hij woonde destijds aan de Koningsstraat, gelegen nog 

buiten Frimangron in wijk F (zie bijlage 1) en was landbouwer van beroep: 
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Geboorteakte van Maria Magdalena Adolphina Tolk d.d. 9 april 1897, Julius Alexander getuigde.[17] 

 

Vijf jaar later stond zijn naam in de krant vanwege een goudconcessie die hij 

samen met compagnons Julius Benjamin Markvink en Augustus Leefson verkreeg 

op 24 april 1902: 

 

 
De Nieuwe Surinaamsche Courant van 24 april 1902 vermeldde dat het om een goudconsessie voor een 

perceel aan de Surinamerivier ging (p. 2). 

 

De compagnon van Julius Alexander, Julius Benjamin Markvink, was al langer 

werkzaam in de goudindustrie. Vanaf 1887 komen we zijn naam regelmatig tegen in 

de krant: 

 
De West-Indiër, 10 juli 1887, p. 3 

 

        In de jaren daarvoor had het goud zoeken op een deel van de bevolking van 

Suriname een grote aantrekkingskracht gekregen: 
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‘De jaren 1877 tot en met 1882 brachten ten gevolge van de rijke vondsten aan 

de Boven-Marowyne, Boven-Suriname en Boven-Saramacca eene ongekende 

beweging onder de bevolking, eigenaardig aangeduid met den naam van 

„goudkoorts", teweeg. Velen maakten het laatste wat zij hadden te gelde om 

hun fortuin te beproeven, doch de meesten werden slachtoffers van bedriegers 

[..]’ (Polak 1908: 18) 

 

 
Deel van een kaart van landmeter J.A. Polak waarop rijke goudgebieden in Guyana en Suriname van 

eind negentiende, begin twintigste eeuw gemarkeerd zijn. [18] 
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        In recentere studies is de duur van de periode van goudkoorts in Suriname veel 

langer: 

 

‘Na de afschaffing van de slavernij (1863) moedigt de Nederlandse koloniale 

overheid de ontwikkeling van de goudindustrie aan om werkgelegenheid te 

bieden aan voormalige plantageslaven. Onder andere dankzij deze stimulans 

ontstaat er aan het eind van de 19e eeuw een goudrush (1890‐1910). [..] De 

productie van artisanale goudzoekers groeit gestaag in het begin van de 20ste 

eeuw en bereikt in 1908 een hoogtepunt van 1,209 kg/jaar. In 1901 werken er 

5,551 geregistreerde arbeiders, van wie het merendeel uit andere Caribische 

landen komt, in de goudvelden [..]’ (Heemskerk 2009: 8) 

 

 
Goud zoeken anno 1893, door het met water en kwik uit te wassen.[19] 

 

         Met steeds nieuwe compagnons verkreeg Markvink om de zoveel tijd conces-

sies voor ‘placers’ ofwel goudvindplaatsen (Dalhuisen & Hassankhan 2018: 89) ten 

oosten of westen van de Surinamerivier: 
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De West-Indiër, 7 augustus 1892, p. 3 

 
De West-Indiër, 1 januari 1893, p. 3 

 

 
De Nieuwe Surinaamsche Courant, 10 november 1895 

 

In 1897 werkte Markvink tijdelijk voor zichzelf: 

 

 
Suriname, 19 februari 1897, p. 1. 

 

Vanaf 1898 had hij weer nieuwe compagnons, te weten Anna H.L. Johnson 

geboren Rietwijk en ene F. Bietwijk (mogelijk een zetfout voor Rietwijk). Wat deze 

constante wisseling van compagnons te betekenen had, is onduidelijk.  
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De Nieuwe Surinaamsche Courant, 24 april 1998, p. 2. 

 

In mei 1903, net een jaar nadat hij met Nanref en Leefson in zee was gegaan, 

verkreeg Markvink weer op eigen naam een concessie: 

 

 
Suriname, 15 mei 1903, p. 2. 

 

Twee maanden later blijkt dat goudzoekers Markvink, Nanref en Leefson een 

gemachtigde hadden, genaamd Jacques Kalop, die deze rol niet langer zal vervullen: 

 

 
Bron: De Surinamer, 19 juli 1903, p. 4. 

 

Wat exact de achtergrond is van het beëindigen van deze samenwerking heb ik 

niet kunnen achterhalen. Ook waarom Markvink ineens weer alleen werkte vanaf 
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dat voorjaar is niet duidelijk geworden. Van Julius Alexander Nanref is na 1903 geen 

spoor meer te vinden in de archieven of historische kranten. 

 

Uit het eerste spoor dat ik van Badina Nanref vond na haar manumissie bleek 

dat er medio jaren zestig nog contact bestond tussen de voormalige slavenfamilies 

van de Fernandessen. Eduard Anthonij Nandes, zoon van Anna Keetje en op dat 

moment 37 jaar en boodschappenloper van beroep, trad op als getuige bij de aangifte 

van het levenloos geboren meisje dat Badina aangaf op 10 oktober 1866 (zie bijlage 

2). In later jaren was van enig contact tussen beide gezinnen niets terug te vinden. 

 

5.5 Anna Keetje Nandes en haar kinderen en kleinkinderen 

Het verging de familie Nandes anders dan de familie Nanref. Ten eerste maakte 

de manumissie van de leden van de Nandes-familie geen deel uit van de afschaffing 

van de slavernij. Isaak Fernandes’ tantes hadden de slaven die zij uit de erfenis van 

hun ouders kregen al in de jaren 50 doorverkocht (of -gegeven) aan moeder en oma 

Anna Keetje, ‘voor den vrijdom’. Het lukte Anna Keetje om haar kinderen en 

kleinkinderen allemaal voor 1863 al in vrijheid te laten leven. De kinderen en 

kleinkinderen Nandes bleven over het algemeen langer leven, gingen relaties en 

huwelijken aan en kregen zelf kinderen en kleinkinderen. 

Dit verliep wel via de vrouwelijke lijn van nageslacht, waardoor de naam 

Nandes intussen bijna niet meer te vinden is. Een snelle scan van apps als Facebook 

en LinkedIn gaf maar enkele hits van personen met deze achternaam woonachtig in 

Suriname. In de archieven duikt de naam Nandes nog op bij de Surinaamse 

Volkstelling van 1950. De registratie van Christine Jacqueline de Vries vermeldt haar 

moeder: Julia Wilhelmina Nandes, een kleindochter van Anna Keetje Nandes, 

voormalig slavin van de familie Fernandes. 
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Op de persoonskaart van 1950 noteerde men Jacqueline abusievelijk zonder c.[20] 

 

        Christine Jacqueline was de weduwe van de apotheker Eduard Essed, met wie zij in 

1895 was getrouwd. Zij kregen 6 kinderen, van wie de geboorteaktes zijn terug te vinden 

in de archieven van de Burgerlijke Stand van Suriname. In ieder geval een van hen ging 

naar Nederland. Henri Adolf Essed (1900) huwde in 1928 met de Amsterdamse Maria 

Wilhelmina Bakker.[21] Eduard Essed bleek ook een achterneef te zijn van de bekende 

Surinaamse politicus Frank Essed, over wie meer in paragraaf 5.6. In deze paragraaf 

behandel ik de Nandes-lijn vanaf Anna Keetje tot haar kleinkinderen. 
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DE FAMILIE NANDES 

 

Anna Keetje    

    

dochter: Bebe 1818   

 dochter: Julia Wilhelmina 1847  

  
dochter: 

Elisabeth Koosje 

1872 

  
dochter: 

Christine Jacqueline 

1874 

  
dochter: 

Jeane Marie 

12-08-1875 

  
zoon: 

Marinus Edward 

1877 

    

  
zoon: 

Rudolph Henri 

1879 

 zoon: Izak Abraham 1849  

 zoon: Jacob 1851-1897  

 zoon: Henry 1851  

    

zoon: Richard Pierre 1828   

    

dochter: Chrisje Jacquelina 

1831 

  

 tweeling, dochter: 

zoon: 

Esther 1863 

Isaac 1863 

 

 dochter: Elisabeth Maria 1865 [in 1888 erkend door 

Simson Labato] 

zoon: Eduard Antonie 1836   

dochter: Antje 1839   

 

        Moeder, oma en overgrootmoeder Anna kwam vrij op 7 februari 1850: 
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Anna Keetje Nandes in het manumissieregister.[22] 

 

Zoals te zien in het overzicht opgenomen in 5.3 was Anna Keetje tussen 1851 en 

1860 eigenaresse van al haar op dat moment levende kinderen en kleinkinderen, 

behalve haar zoon Eduard. In diezelfde periode slaagde zij erin al haar nageslacht in 

haar bezit gemanumitteerd te krijgen. Eduard werd door de echtgenoot van Esther 

Fernandes gemanumitteerd. Deze gebeurtenissen zette men voor de afschaffing van 

de slavernij nog uitgebreid in de krant: 

 

 
De bevrijding van kinderen en kleinkinderen van Anna Keetje in Surinaamsche  

Courant & Gouvernements en Advertentieblad, 3 januari 1852, p. 1, kleindochter  

Julia stond abusievelijk als Celia vermeld.  

 

Anna Keetje kon in 1872 de geboorte van haar eerste achterkleinkind, Elisabeth 

Koosje de Vries-Nandes, nog meemaken. Een jaar later overleed zij: 

 

 

De West-Indiër van 16 maart 1873 berichtte over het overlijden van  

Anna Keetje Nandes op 9 maart 1873. 
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       5.5.1 Dochter Elisabeth (Bebe) Nandes 

       De kinderen van Anna Keetje Nandes werden allemaal geboren voor de afschaf-

fing van de slavernij. Er zijn dan ook geen geboorteaktes of andere documenten met 

informatie over hen beschikbaar. Hun leven in de koloniale administratie begint bij 

de manumissie. Bebe werd drie jaar na haar kinderen gemanumitteerd: 

 

 

 
Elisabeth Nandes in het Manumissieregister, 1854.[23] 

 

        Alle kinderen van haar die in de archieven terug te vinden zijn, waren op dat 

moment al geboren en zij komen later nog aan de orde. Over Elisabeth zelf is verder niets 

bekend, behalve dat zij op 28 januari 1865 stierf in een huis aan de Heerenstraat. De 

volledige overlijdensakte is opgenomen in bijlage 3. 

 

 
De West-Indiër, 5 februari 1865, p. 2. 

 

        5.5.2 Kleinzoons Jacob en Henry Nandes 

        In 1851, vlak voor het gezin werd gemanumitteerd, beviel Elisabeth Nandes, die 

toen nog Bebe heette, van een tweeling van het mannelijk geslacht. Van Henry heb 

ik geheel niets terug kunnen vinden. Jacob echter bleek, via een overlijdens-

advertentie geplaatst door zijn zus Julia Wilhelmina, te traceren naar de goudvelden 

van Demerara. Mogelijk zijn de beide broers al vroeg in hun leven samen naar 

Demerara gegaan. Dat zou de afwezigheid van ieder spoor van hen kunnen 

verklaren: 
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Jacob Nandes stierf op 46-jarige leeftijd te Demerara (De Surinamer, 11 april 1897, p. 3). 

 

        Ook in Demerara bleek, voor zover digitaal beschikbaar, niets te vinden over 

Henry. Jacob Nandes duikt echter wel een aantal keer op in de Berbice Gazette en ook 

in de British Guyana Directory, het equivalent van de Surinaamsche Almanak, van 1880 

en 1882. Uit deze laatste bronnen valt op te maken dat ene Jacob Nandes in die jaren 

woonachtig was in Berbice en als opzichter werkte op de plantage Everton. Het is 

aannemelijk dat het hier om dezelfde Jacob Nandes gaat omdat Nandes een niet 

voorkomende achternaam was in Brits Guyana en de geschatte leeftijd aansluit bij 

het overlijdensbericht. Jacob Nandes lijkt een actief lid van de samenleving te zijn 

geweest: 

 

   
Jacob Nandes in The Berbice Gazette van 25 februari 1880 vermeld als jurylid (p. 3) en 2 februari 1882 

als lid van een arbeidersorganisatie. (p. 2). 

 

        Volgens een krantenbericht uit 1886 werden alle bezittingen van Jacob Nandes 

onder curatele geplaatst vanwege ongeoorloofde afwezigheid zonder zaakwaar-

neming: 
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The Berbice Gazette, 28 augustus 1886, p. 2. 

 

        In die periode werd een huis dat Nandes kocht in 1882 door de voormalige 

eigenaresse aan een derde partij verkocht, ondanks dat het in beheer was bij de 

Administrateur-Generaal. Na terugkeer in de kolonie spande Nandes hierover een 

rechtszaak aan tegen de eigenaresse. Uit verslagen van die zaak blijkt dat Nandes 

langdurig afwezig was omdat hij naar Suriname was gegaan en daar door een 

ongeluk veel langer moest blijven dan voorzien: 

 

 
The Berbice Gazette, 13 juni 1888, p. 3. 
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         De zaak werd op 10 oktober 1888 niet ontvankelijk verklaard. Daarna 

verdwijnt ieder spoor van Jacob Nandes tot het overlijdensbericht van 1897. 

 

        5.5.3 Kleindochter Julia Wilhelmina Nandes en J.C. de Vries 

        Anna Keetjes kleindochter Julia kwam ter wereld in 1847 terwijl het gezin nog 

in slavernij leefde. In 1851 werd zij gemanumitteerd als Julia Wilhelmina Nandes. 

 

 
Julia en haar moeder Bebe in het slavenregister.[26] 

 

Waar zij in de jaren daarna woonde, is niet bekend, maar vanaf 1871 duikt zij 

weer op, als verloofde van ene Johan Christiaan de Vries: 

 

 
Surinaamsche Courant & Gouvernements Advertentieblad, 31 november 1871, p. 1. 

 

        Het echtpaar De Vries kreeg tussen 1874 en 1881 zeker 5 kinderen en verhuisde 

ergens tussen 1875 en 1877 van Mon Tresor naar de Keizerstraat Let A nr. 149. Via de 

geboorteaktes zijn de woonplaatsen van het gezin te volgen.[27] Een overzicht: 
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Julia Wilhelmina Nandes 
  

Voormalig slavin van tante van 

Isaak Fernandes (Judith) 

 

Levensjaren 1847-1929  

[huisvrouw] Jodenbreestraat – 1874 

Plantage Mon Tresor - 1875 

Keizerstraat - 1877-’81 

’s Gravendijkwal, Rotterdam - 1908 

Heerenstraat - 1921-’29 

 

        De vermelding van Rotterdam vond ik terug op de gezinskaarten van die stad: 

 

 

 
In 1908 verbleef Julia Wilhelmina de Vries-Nandes met haar dochter Elizabeth Koosje tijdelijk in 

Rotterdam. [28] 

 

        Eén van de kinderen van het echtpaar De Vries-Nandes, hun dochter Christina 

Jacqueline, trouwde in 1895 met Eduard Essed, een achterneef van de bekende 

politicus Frank Essed. 

 

        De vader in het gezin stierf al vroeg, op 12 januari 1881: 
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Overlijdensakte van Johan Christiaan de Vries.[29] 
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        Julia Wilhelmina hertrouwde niet en stierf zelf in 1929: 

 

 
De West, 7 januari 1930, p. 3. 

 

        De exacte datum van haar overlijden was 27 december 1929 en het gebeurde aan 

de Heerenstraat 28 beneden, zij was 81 jaar. (zie bijlage 3) 

 

        5.5.3.1 Johan Christiaan de Vries 

        Bij het uitzoeken of Johan Christiaan de Vries wellicht familie was van de 

bekende Surinaamse zakenman H.J. de Vries die in 1934 de West-Indische Export 

Maatschappij oprichtte, bleek dat hij net als zijn echtgenote in slavernij geboren was. 

Daarin was geen relatie met H.J. de Vries te ontdekken. 

        Johan Christiaan was hoogstwaarschijnlijk een buiten de echt geboren kind van 

plantage-eigenaar Abraham Mozes de Vries. Dit viel te traceren via zijn moeder 

Christina Elisabeth Heester, die vermeld staat op de overlijdensakte van Johan 

Christiaan. Christina Elisabeth Heester werd in 1848 onder die naam samen met haar 

kinderen gemanumitteerd door eigenaar Abraham Mozes de Vries: 

 

|254| EEN GESCHIEDENIS VAN DE JOODSE FAMILIE FERNANDES EN HUN SLAVEN



 
Manumissie van Christina Elisabeth, Johan Christiaan en Cornelia Johanna Heester.[30] 

 

        In 1864 besliste de gouverneur dat Johan Christiaan Heester de achternaam De 

Vries mocht gaan voeren (Gouvernementsresolutie 1655, d.d. 27 oktober 1864); 

vandaar het vermoeden dat Abraham Mozes mogelijk zijn vader was. 

        Johan Christiaan trad veelvuldig op als getuige of aangever en zijn levensloop 

is daardoor aardig te volgen via de archieven van de burgerlijke stand van Suriname. 

Op het moment dat hij officieel de naam De Vries mocht gaan voeren, was hij 

gezagvoerder op de plantage Zoelen aan de Commewijnerivier, terwijl hij voorheen 

het beroep ‘schrijver’ uitoefende.[31] In het jaar 1867 werd hij in de loop van februari 

gezagvoerder op plantage Mon Tresor, zoals op te maken valt uit deze twee aangiftes 

van overleden veldarbeiders op deze plantages: 
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Gezagvoerder Johan Christiaan de Vries kwam het overlijden van een arbeider op plantage Zoelen 

opgeven op 1 februari 1867.[32] 

 

 
Gezagvoerder Johan Christiaan de Vries kwam het overlijden van een arbeider op plantage Mon 

Tresor opgeven op 12 maart 1867.[33] 

 

Uit de overlijdensakte van zijn moeder is te herleiden dat zij met het gezin De 

Vries-Nandes op Mon Tresor woonde: 
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Christina Elisabeth Heester woonde bij haar overlijden op Mon Tresor.[34] 
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        5.5.4 Kleinzoon Isaak Abraham Nandes 

        De jongere broer van Julia Wilhelmina, Isaak Abraham Nandes, werd geboren 

in 1849: 

 

 
De tweejarige Isaak werd in 1851 gemanumitteerd.[35] 

 

         Als vrij man werd Isaak Abraham eerst schoenmaker en later ziekenoppasser. 

Hij getuigde veelvuldig bij aangiftes van geboorte en overlijden, waardoor zijn 

levensloop enigszins te volgen is. 

         Tussen 1867 en 1871 verhuisde hij van de Klipsteenstraat naar de Herenstraat, 

en tussen 1871 en 1874 naar de Jodenbreestraat.[36] Tussen 13 en 26 maart 1874 

veranderde hij van beroep: 

 

 

 
Twee overlijdensaktes waarop Isak Abrahem vermeld staat als getuige, op 13 maart nog 

schoenmaker, op 26 maart ziekenoppasser.[37] 
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        Dit beroep bleef hij daarna uitoefenen. Tussen juli en augustus 1875 verhuisde 

hij van de Jodenbreestraat naar de Maagdenstraat.[38] En tussen kerst 1875 en maart 

1876 verhuisde hij nogmaals, nu naar de Timmermanstraat.[39] Of hij een gezin had 

of buitenechtelijke kinderen en wanneer hij is overleden, heb ik niet kunnen achter-

halen. 

 

        5.5.5 Zoons Richard Pierre en Eduard Anthonie Nandes 

        Zoals eerder aangegeven, werd de stamboom van de familie Nandes uitgebreid 

langs de vrouwelijke lijn. Voor zover ik kon achterhalen (en hoewel dit vreemd was 

voor die tijd), bleven de zoons van Anna Keetje kinderloos ondanks dat ze allebei 

wel huwden. 

 

 
Pierre en Eduard werden respectievelijk geboren in 1828 en 1836.[40] 
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De manumissie van slaven Pierre en Eduard; zij werden burgers Richard Pierre Nandes en Eduard 

Anthonie Nandes.[41] 

 

        Uit diverse aktes waarop hij getuigde, is op te maken dat Richard Pierre zijn hele 

leven schilder was en het grootste deel van die tijd woonde aan de Saramaccastraat. 

Pas in 1877, het jaar dat hij ging trouwen en zijn broer Eduard Anthonie overleed, 

verhuisde hij naar de Maagdenstraat.[42] Eduard overleed in juni (zie bijlage 3) en in 

november was het voorgenomen huwelijk tussen Richard Pierre en Elisabeth 

Minerva gepland: 

 

 
De West-Indiër 18 november 1877, p. 2. 
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        Richard Pierre overleed nog geen twee jaar later op 12 april 1879. Hij werd 54 

jaar oud: 

 

 
Suriname: koloniaal nieuws- en advertentieblad 22 april 1879, p. 2.  

Zijn echtgenote overleed bijna 7 jaar daarna, op 4 februari 1886.[43] 

 

        Eduard Anthonie Nandes was afwisselend schilder en boodschappenloper. 

Mogelijk hadden hij en zijn broer samen een schildersbedrijfje, dit heb ik niet met 

zekerheid kunnen achterhalen. Ook hem kunnen we volgen via de aktes waarop hij 

getuigde: 

 

Eduard Anthonie Nandes[44] 
  

Voormalig slaaf van tantes 

Isaak Fernandes (Judith & 

Rachel Fernandes) 

 

Levensjaren 1836-1877 

schilder 1863-65 

schilder/boodschappenloper 

1865-1866 

boodschappenloper 1866-68 

schilder 1872-1877 

Wagenwegstraat 1863 

Waterkant 1865-1874 

Wagenwegstraat 1876-

1877 
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        In 1863 huwde hij Maria Kaster: 

 

 
Surinaamsche Courant & Gouvernements Advertentieblad, 26 september 1863, p. 1. 

 

Mogelijk was dit de voormalige slavin Antje van plantage Dijkveld. Zij werd bij 

de afschaffing van de slavernij gemanumitteerd als Maria Kaster. Er is weinig over 

haar bekend, behalve dat zij een nicht was van ene Joseph Kaster en verder ook 

verwant aan andere Kasters, te weten Thomas, Dorothea, Salomé, Elisabeth, Jeanne 

en Simon Kaster. Allen waren slaven op Dijkveld die onder deze naam werden 

gemanumitteerd. In de manumissieregisters staat Maria’s geboortejaar vermeld als 

1821, maar blijkens het borderel was dat 1818.[45] Eduard Anthonie overleed op 17 

juni 1877 aan de Wagenwegstraat Lett. B no. 167, voor zover bekend hadden hij en 

Maria Kaster geen kinderen. (zie bijlage 3) 

 

5.5.6 Dochters Antje Maria en Chrisje Jacquelina Nandes 

Over Anna Keetjes dochter Antje heb ik niets kunnen vinden, behalve het 

bericht van haar manumissie en van haar overlijden. 
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Antje werd geboren in 1839.[46] 

 

        In 1852 werd zij gemanumitteerd onder de naam Antje Maria Nandes: 

 

 
Surinaamsche Courant en Gouvernements Advertentieblad, 18 augustus 1852, p. 1. 

 

        Antje Maria Nandes overleed op 20 september 1891 aan de Wagenwegstraat 

Lett. A no. 256A. Volgens de overlijdensakte was zij ongehuwd gebleven. (zie bijlage 

3) 

        Over Anna Keetjes andere dochter, Chrisje, was meer te vinden. Zij was in 

eigendom van Isaak Fernandes’ tante Esther da Silva geb. Fernandes: 
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Chrisje werd geboren in 1831.[47] 

 

         Zoals ik eerder aangaf, verkocht Esther da Silva haar slavin Chrisje aan haar 

moeder Anna Keetje voordat zij in 1852 werd gemanumitteerd onder de naam 

Chrisje Jacquelina Nandes: 

 

 
De vierde kolom vermeldt de eigenaar bij manumissie, haar eigen moeder.[48] 

 

         Hoewel Chrisje Jacquelina ongehuwd bleef, kreeg zij drie kinderen. Eerst op 4 

mei 1863 een tweeling, een jongen en meisje, genaamd Isaac en Esther. En twee jaar 

later beviel zij op 4 juni 1865 van een dochter die zij Elisabeth Maria noemde. Op de 

geboorteakte van deze laatste dochter is aangetekend dat zij stierf op 21 nov 1929. De 

geboorteaktes van alle drie deze kleinkinderen van Anna Keetje heb ik opgenomen 

in bijlage 3. Alle drie de aktes bevatten dezelfde aantekening, namelijk dat de 

kinderen in 1888 door ene Simson Lobato erkend werden als zijn natuurlijke 

kinderen: 

 

 
‘Bij akte ingeschreven in het register van geboorten van Paramaribo op den een en 

twintigsten september achttienhonderd achtentachtig end folio 

zevenhonderzeventwintig is Esther [ook Isaac en Elisabeth Maria, zie bijlage 3] 

hierin genoemd door Simson Lobato als zijn natuurlijk kind erkend. 

De ambtenaar van den burgerlijke stand’[49] 

 

|264| EEN GESCHIEDENIS VAN DE JOODSE FAMILIE FERNANDES EN HUN SLAVEN



         Chrisje Jacquelina Nandes stierf op 30 juni 1891 aan de Heerenstraat A nr. 90b. 

De akte vermeldt dat zij ongehuwd was. (zie bijlage 3). 

 

         5.6 De lijn naar Frank Essed 

         Toen ik de naam Essed tegenkwam in de geschiedenis van de familie Nandes 

heb ik uitgezocht of er lijnen waren met de bekende Surinaamse politicus Frank 

Essed - en deze gevonden. Zoals gezegd in 5.5.3 trouwde Christine Jacqueline de 

Vries, achterkleinkind van Anna Keetje Nandes, met ene Eduard Essed. Op de 

geboorteakte van hun eerste kind in 1896 staat het huwelijk vermeld: 

 

 
‘[..] Christine Jacqueline de Vries zonder beroep, echtgenoote van Eduard Essed, van beroep 

apotheker, beiden wonende aan de Jodenbreestraat [..]’[50] 

 

         Deze Eduard Essed blijkt een kleinkind van de in 1854 gemanumitteerde Anna 

Antoinetta Essed. Zij was een slavin van A. Dessé. Plantage-eigenaar Anthonij Dessé 

bezat ten tijde van deze manumissie drie katoenplantages in Coronie en Nickerie: 

Leasowes & Clyde (322 slaven), Good Intent (141 slaven), en Inverness (56 slaven). 

Antoinetta werd samen met haar drie kinderen gemanumitteerd. Haar oudste zoon 

kreeg de naam Hendrik Eduard Essed: 
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Surinaamsche Courant & Gouvernements Advertentieblad, 17 oktober 1854, p. 1. 

 

         Deze Hendrik Eduard Essed trouwde in 1871 met Albertina Margaretha 

Wiggen: 

  
Surinaamsche Courant & Gouvernements Advertentieblad, 21 februari 1871, p. 1. 

 

Tien maanden later kregen zij een zoon: 

 

 
Surinaamsche Courant & Gouvernements Advertentieblad, 26 december 1871, p. 4. 
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De tweede dochter van Eduard Essed en Christine Jacqueline de Vries werd 

door haar vader aangegeven op 22 augustus 1898. Hij was op dat moment 26 jaar en 

deze leeftijd sluit aan bij de eerder vermelde zoon van Hendrik Eduard Essed: 

 

 
Eduard zou later in het jaar, op 17 december, 27 worden.[51] 

 

De oma van Eduard Essed, Anna Antoinetta, kreeg na haar manumissie als vrije 

vrouw nog een dochter die zij Leentje noemde: 

 

 
Leentje Essed werd geboren op 14 mei 1857.[52] 

 

        Op haar beurt kreeg Leentje Essed in 1880 een zoon die zij Frederik Samuel 

noemde: 
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Frederik Samuel Essed werd geboren op 24 januari 1880.[53] 

 

In 1937 erkende deze Frederik Samuel Essed zijn in 1919 geboren zoon Franklin 

Edgar: 
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De geboorteakte van Franklin Edgar Essed, de latere politicus: hij werd geboren op 21 april 1919 aan 

de Prinsessestraat te Paramaribo.[54] 
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In het volgende overzicht heb ik de voorgaande stukken samengevat om te laten 

zien hoe Eduard Essed een achterneef van Franklin Edgar Essed was: 
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Conclusie 

In dit boek probeer ik een beter inzicht te geven in de geschiedenis van de 

familie Fernandes en hun betrokkenheid bij de slavernij, evenals de nasleep van de 

afschaffing daarvan en de oprichting van het succesvolle concern door hun 

nakomelingen. Daarnaast heb ik nadruk gelegd op het belang van het verkennen van 

de geschiedenis van de voormalige slaven van Fernandes en hun nakomelingen, wat 

vaak over het hoofd wordt gezien in de geschiedschrijving van de slavernij. 

Isaak Fernandes, geboren in 1866, was de oprichter van het Fernandes-concern, 

dat wereldwijd bekend werd door zijn frisdrankmerk. Hij was de zoon van een 

familie met diepe roots in het Suriname van voor de afschaffing van de slavernij. 

Isaaks vader Daniel ontving betaling van de Nederlandse staat voor de vrijlating van 

enkele slaven bij de afschaffing in 1863. Isaak zelf begon zijn bedrijf pas in de vroege 

20e eeuw. 

De cijfers liegen er niet om. In 1863 werd de slavernij officieel afgeschaft met een 

clausule dat slaven die op de plantages werkten nog 10 jaar onder contract moesten 

blijven doorwerken. In wezen was de slavernij dus pas in 1873 echt afgeschaft. In de 

160 jaar die de slavernij geduurd had, werden 300.000 mensen ontvoerd uit Afrika. 

Bij de afschaffing werden 35.000 slaven vrijgemaakt via manumissie. De wrede 

behandelingen, het dodelijke werk en de hoge kindersterfte lieten weinig over van 

de enorme aantallen slaven, terwijl ook na de afschaffing armoede en hoge 

kindersterfte hoorden bij het dagelijks leven van veel voormalige slavengezinnen. 

De Portugees-Joodse Fernandes-familie speelde en speelt een belangrijke rol in 

de Surinaamse samenleving. Veel 18e-eeuwse voorvaderen bezaten slaven en waren 

actief in verschillende beroepen zoals bakkers, handelaren en plantagehouders. De 

verschillende families Fernandes, mogelijk met dezelfde verre voorvaderen, waren 

goed ingebed in de Surinaamse economie. Dit boek begon dan ook met een 

onderzoek naar de vraag in hoeverre het succes van het huidige Fernandes-concern 

te danken zou kunnen zijn aan fortuin dat in de slavernijtijd werd vergaard. 

Het genealogisch onderzoek naar de familie wees uit dat de oprichter van het 

concern, Isaak Fernandes, geen directe relatie had met Fernandessen die in 18e en 

begin 19e eeuw plantages en slaven bezaten. Ook kwam daarbij naar voren dat er niet 

direct sprake was van een fortuin dat door Fernandes-telgen vanuit de slavernij werd 

meegenomen naar de nieuwe tijd na de afschaffing. De twee belangrijkste plantages, 

een houtgrond aan de Marechalkreek en plantage Uijtvlugt achter Paramaribo, 

waren voor 1840 al niet meer in het bezit van enige Fernandes. 

EEN GESCHIEDENIS VAN DE JOODSE FAMILIE FERNANDES EN HUN SLAVEN |271|



Bij het onderzoek naar het slavenbezit van directe familie van Isaak Fernandes 

bleek dat er veel meer informatie over de gemanumitteerde mensen te vinden was 

dan verwacht. Op basis van slavenregisters, manumissieregisters en de archieven 

van de burgerlijke stand konden we de levenslopen volgen van de voormalige slaven 

uit het gezin waarin Isaak werd geboren. Er bleken grote verschillen te bestaan in de 

levens van deze mensen. Sommigen waren het begin van een uitgebreide stamboom, 

anderen ondergingen veel kindersterfteleed, sommigen leefden in armoede, maar 

enkelen wisten zich daaraan te ontworstelen. 

Frappante details waren dat de nieuwe gezinnen die gevormd werden door de 

afschaffing van de slavernij, de families Nandes en Nanref, alleen via de vrouwelijke 

lijn tot ver in de twintigste eeuw terug te vinden waren. De mannen kregen veelal 

geen kinderen of die kwamen niet in de koloniale administratie terecht. De beide 

nieuwe achternamen, afgeleid van de naam van hun voormalige eigenaren, zijn dan 

ook vrijwel niet meer terug te vinden in Suriname. Echter, we konden wel lijnen naar 

de slavernij leggen voor de families De Vries en Essed, waarin het vrouwelijk 

nageslacht van de familie Nandes een belangrijke rol speelde. 

Bij het onderzoek kwam aan het licht dat de grootvader van Isaak gebruik-

maakte van een maas in de wetgeving rond het niet mogen scheiden van 

slavenmoeders en hun kinderen om zijn slavenbezit bij erfenis over zijn eigen 

kinderen te kunnen verdelen. De ooms en tantes van Isaak zorgden echter ervoor dat 

de verspreid geraakte kinderen en kleinkinderen weer bij hun moeder en/of oma 

terechtkwamen. Het lijkt erop dat zij hun vader niet wilden volgen in deze op oude 

leest geschoeide behandeling van de slavengezinnen. 

De Nandes-familie was al midden jaren 50, ruim voor de officiële afschaffing 

van de slavernij, gemanumitteerd. De vader van Isaak manumitteerde het gezin 

Nanref direct in 1863. Het Fernandes-concern dat Isaak had opgericht, heeft vrijwel 

altijd bekendgestaan als een sociaal bedrijf met hart voor werknemers en een goede 

rol in de samenleving die hand in hand meegroeide met het economische succes. 

Zowel hijzelf als zijn zoon Jule stond zeer goed bekend bij hun medewerkers en in 

de samenleving. 
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Overlijden van Isaak, ook bekend als Jacques Fernandes, op 25 september 1949, in de leeftijd van 82 

jaar. Hij was een religieuze man, naast zijn bedrijfsactiviteiten was hij ook actief als voorzitter van de 

kerkenraad in de Portugees-Joodse gemeente.[1] 

 

Jule Fernandes was de man die destijds de Coca-Cola-concessie binnenhaalde, 

waarmee het concern exponentieel begon te groeien. In het Gedenkboek Fernandes 

sprak zijn kleindochter lovende woorden: 
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Passage van kleindochter Maureen Fernandes uit het Gedenkboek Fernandes.[2] 

 

In 1745 werd het Daniel de Abraham Fernandes toegestaan bakker te worden in 

de kolonie Suriname. De huidige bakkerij Fernandes bestond in 2023 60 jaar, wat 

gevierd werd met een speciaal kerstbrood van 60 meter lang: 

 

 
‘Fernandes luidt kerst in met 60 meter kerstbrood’, Starnieuws, 3 december 2023. 
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De bakkerij is gevestigd aan de Kernkampweg, die in de tijd van de slavernij 

bekend stond als de 1e Rijweg. Op de kruising van de Gemenelandsweg en de 1e 

Rijweg begon een perceel dat genaamd was Uijtvlugt, een plantage in bezit van 

Mordechai en Raphael Fernandes. Zij waren weliswaar geen voorvaderen van de 

familie die het 20e-eeuwse concern oprichtte, maar frappant genoeg ligt op die 

kruising waar de Fernandes-plantage begon nu al heel lang de succesvolle 

Fernandes-bakkerij. 

 

 
Het bottelbedrijf van Coca-Cola was in eerste instantie gevestigd in het centrum van Paramaribo aan 

de Klipstenenstraat en later aan de rand van de stad, ook aan de Kernkampweg. Advertenties in het 

maandblad Teroenga.[3] 

 

De slavernij is in Suriname nooit ver weg en de effecten en doorwerkingen ervan 

zijn nog altijd voelbaar. Veel onderzoek richt zich terecht op de rol van de kolonisator 

in deze processen. Maar er ligt ook een deel van de eigen geschiedenis in de 

archieven. Surinaamse families die groot zijn geworden in de koloniale periode, 

slaven, gemanumitteerden en hun nazaten die de samenleving hebben bevolkt en 

mede vormgegeven en gebracht tot waar ze nu is. Het post-slavernijonderzoek richt 

zich vaak direct op het begin van de contractarbeid. Meer historisch onderzoek naar 

grote Surinaamse concerns en families en meer onderzoek naar gemanumitteerden 
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en hun nageslacht kan volgens mij een sterke impuls geven aan de geschiedschrijving 

vanuit Surinaams perspectief, zelfs al blijven de bronnen veelal koloniaal. 
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48. NL-HaNA_1.05.11.07_129_0176. 

49. SR-NA_2.10.61_37_0091. 

50. SR-NA_2.10.61_96_0144. 

51. SR-NA_2.10.61_101_0128. 

52. SR-NA_2.10.61_31_0088. 

53. SR-NA_2.10.61_58_0028. 

54. NL-HaNA_2.10.61_162_0125. 

 

         Conclusie 

1. Anonymus. In Memoriam van Isaak Fernandes, meer bekend als Jacques Fernandes, 

overleden op 25 september 1949, 82 jaar oud. Teroenga, maandblad der Israëlietische 

gemeenten in Suriname, Paramaribo: S.M. Jamaludin, 11e jaargang, december 1949. 

2. Gedenkboek Fernandes, 75 jaar Coca Cola in Suriname, 1939-2014. 

3. Advertentie Coca-Cola, I. Fernandes & Son, Klipstenenstraat. Teroenga, maandblad 

der Israëlietische gemeenten in Suriname, Paramaribo: S.M. Jamaludin, 18e jaargang, no. 

8, augustus 1957 & Anonymus. Advertentie Coca-Cola, I. Fernandes & Son, 

Kernkampweg. Teroenga, maandblad der Israëlietische gemeenten in Suriname, 

Paramaribo: S.M. Jamaludin, 22e jaargang, no. 2, december 1960. 
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Bijlagen hoofdstuk 1  
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Bijlage 1 – Het geboortegezin van Isaak Fernandes in historische documenten 

 

 
Geboorteakte Rachel, bron: NL-HaNA, Microfiches BS Geboorten Paramaribo, 2.10.61, inv.nr. 

29 scan 0032. 
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Uit wat leesbaar is, blijkt dat het om een kind van een Fernandes gaat. De moeder, Sara Lyons, 

bracht op 3 maart 1858 een kind van het mannelijk geslacht ter wereld. 

 

 
Op deze Amsterdamse gezinskaart is te zien dat David Fernandes op 3 maart 1858 werd 

geboren. Bron: SAA toeg. 5422 inv.nr. 0398 scan 3390. 
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Geboorteakte Abraham, bron: NL-HaNA, Microfiches BS Geboorten Paramaribo, 2.10.61, 

inv.nr. 36, scan 0074. 
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Geboorteakte Alexander, bron: NL-HaNA, Microfiches BS Geboorten Paramaribo, 2.10.61, 

inv.nr. 38, scan 0282. 
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Geboorteakte Isaak, bron: NL-HaNA, Microfiches BS Geboorten Paramaribo, 2.10.61, inv.nr. 40, 

scan 0143. 
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Geboorteakte Marianne, bron: NL-HaNA, Microfiches BS Geboorten Paramaribo, 2.10.61, 

inv.nr. 42, scan 0299. 

 

 

 

 

 

  

EEN GESCHIEDENIS VAN DE JOODSE FAMILIE FERNANDES EN HUN SLAVEN |297|



Bijlage 2 – Het geboortejaar van Isaaks broer, Uriah Fernandes 

Op geni.com staat Uriah Daniel Fernandes vermeld als zijnde geboren in 1860: 

 

 
Bron: https://www.geni.com/, laatst geraadpleegd 16-6-2024 

 

Echter, er is in het archief van de Burgerlijke Stand Suriname van 1860 geen Uriah 

Fernandes te vinden (zie: NL-HaNA, Microfiches BS Geboorten Paramaribo, 2.10.61, 

inv.nr. 34). Uit aktes die wel te vinden zijn, zoals die van zijn huwelijk (ibid., inv.nr. 1454) 

en zijn overlijden (ibid., inv.nr. 1138) blijkt dat zijn geboortejaar 1861 zou kunnen zijn. Op 

de akte van zijn huwelijk met Sera Helena Gomperts d.d. 25 juni 1889 staat genoteerd dat 

hij op dat moment 28 jaar was. Zijn geboortejaar zou dan 1861 kunnen zijn, in plaats van 

1860. Dit wordt beaamd door de akte van zijn overlijden: daarop liet aangever Isaak 

Fernandes op 20 mei 1914 noteren dat Uriah 53 jaar oud werd. Het is niet ondenkbaar dat 

Uriah in beide jaren nog jarig moest worden en dat daarmee zijn geboortejaar toch in 1860 

ligt. Echter, aangezien zijn geboortecertificaat niet in de map van 1860 zit en de 

verzameling certificaten van 1861 in de archieven ontbreekt, lijkt het toch het meest 

aannemelijk dat Uriah werd geboren tussen 1 januari en 20 mei 1861. 

 

 
Uriahs naam is onleesbaar, maar zijn leeftijd was 28 jaar toen hij trouwde. 
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Bron: NL-HaNA, Microfiches BS Geboorten Paramaribo, 2.10.61, inv.nr. 1454. 
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Op de overlijdensakte van Uriah noteerde men dat hij 53 jaar was geworden. 

Bron: NL-HaNA, Microfiches BS Geboorten Paramaribo, 2.10.61, inv.nr. 1138.  
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Bijlage 3 – De ware afkomst van Phili en Coenraad Fernandes 

Op genealogiewebsites zoals geni.com staan Phili en Coenraad Fernandes vermeld 

als zonen van Daniel en Sara, broers van onder anderen Isaak. Hun geboorteaktes laten 

echter zien dat zij zoons van David jr. waren. 

 

 
 

 
Bron: https://www.geni.com/, laatst geraadpleegd 16-6-2024 

 

 
Algemeen Handelsblad, 7 april 1930, p. 8. 
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Coenraad werd geboren op 8 maart 1895 als kind van David Fernandes jr. en Selina Philip. 

Bron: NL-HaNA, Microfiches BS Geboorten Paramaribo, 2.10.61, inv.nr. 70. 
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Phili werd geboren op 8 maart 1895 als kind van David Fernandes jr. en Selina Philip. 

NL-HaNA, Microfiches BS Geboorten Paramaribo, 2.10.61, inv.nr. 91. 
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Bijlage 4 – Het gezin David & Rachel Fernandes in Paramaribo, 1807-1846 

 
3 juli 1807 – Het Hof van Justitie verleende toestemming voor het huwelijk tussen oom en nicht 

Fernandes, de grootouders van Isaak Fernandes. 

Bron: NL-HaNA, DTB Suriname [digitaal duplicaat], 1.05.11.16, inv.nr. 6, scan 0168. 
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19 juli 1807 – Het huwelijk tussen David en Rachel Fernandes is bekrachtigd. 

Bron: NL-HaNA, DTB Suriname [digitaal duplicaat], 1.05.11.16, inv.nr. 6, scan 0168. 
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1828 – Het gezin woont aan de Gravestraat 48 met een pasgeboren broertje, Geer, dat niet zou 

overleven. 

 

 

 
1830 - Het gezin is verhuisd naar de Klipsteenestraat 19. Ook de jonge Benjamin, hier een half 

jaar oud, zal niet overleven. 
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De geboorteakte van Benjamin David Fernandes uit 1829. 
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In 1830 wordt nog een zusje geboren, Ribca David Fernandes. Zij overleed ook als zuigeling en 

komt in de wijkregisters niet voor. 
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1831 – Het gezin is verhuisd naar de Heerenstraat 79, Benjamin en Ribca zijn overleden. 

 

 

 
1832 – Het gezin is verhuisd naar nummer 51, vader David de Abraham Fernandes is overleden. 
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1834 – Nichtje Judith van Aron de Abraham Fernandes (een directe broer van David) kwam bij 

het gezin inwonen. 

 

 

 
1837 – Het gezin is verhuisd naar de Klipsteenstraat 78, er is ene A.L. Cleman in komen wonen 

en ook de slaven staan hier vermeld, zij het alleen in aantallen. 
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1840 – De inwonende A.L. Cleman is weer vertrokken. 

 

 

 
1845 – Abraham en Esther zijn uit huis gegaan en ene Isaak Abraham Polak is komen inwonen. 

Ditzelfde jaar zou moeder Rachel Fernandes overlijden. 
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1846 – Na het overlijden van hun moeder bleven de overgebleven drie kinderen, hun nichtje en 

I.A. Polak in het huis aan de Klipstenenstraat 78 wonen. 

 

 

 

Bronnen: 

 

Wijkregisters 1828-1832: 

NL-HaNA, Suriname / Gemeentebestuur [digitaal duplicaat], 1.05.11.09, inv.nrs. 

58, 59, 63 & 68. 

 

Wijkregisters 1833-1845: 

NL-HaNA, Gouv.-Gen. West-Indische Bezittingen [digitaal duplicaat], 1.05.08.01, 

inv.nrs. 636, 646, 666 & 689. 

 

Wijkregister 1846: 

NL-HaNA, Microfiches Wijkregister Paramaribo, 2.10.77, inv.nr. 3. 

 

Geboorteaktes: 

NL-HaNA, Microfiches BS Geboorten Paramaribo, 2.10.61, inv.nr. 2 & 3. 
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Bijlage 5 – Het testament van David de Abraham en Rachel Fernandes, 1831 

 

 

 
NL-HaNA, Notarissen Suriname vanaf 1828 [digitaal duplicaat], 1.05.11.15, inv.nr. 10, scans 233-

35, p. 1 van 5. 

|314| EEN GESCHIEDENIS VAN DE JOODSE FAMILIE FERNANDES EN HUN SLAVEN



 
NL-HaNA, Notarissen Suriname vanaf 1828 [digitaal duplicaat], 1.05.11.15, inv.nr. 10, scans 233-

35, p. 2 van 5. 
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NL-HaNA, Notarissen Suriname vanaf 1828 [digitaal duplicaat], 1.05.11.15, inv.nr. 10, scans 233-

35, p. 3 van 5. 
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NL-HaNA, Notarissen Suriname vanaf 1828 [digitaal duplicaat], 1.05.11.15, inv.nr. 10, scans 233-

35, p. 4 van 5. 
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NL-HaNA, Notarissen Suriname vanaf 1828 [digitaal duplicaat], 1.05.11.15, inv.nr. 10, scans 233-

35, p. 5 van 5. 
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Bijlage 6 – De inventaris van de boedel van David en Rachel Fernandes, 1831 

 

 
NL-HaNA, Notarissen Suriname vanaf 1828 [digitaal duplicaat], 1.05.11.15, inv.nr. 15,  

scans 195-99, p. 1 van 8. 
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NL-HaNA, Notarissen Suriname vanaf 1828 [digitaal duplicaat], 1.05.11.15, inv.nr. 15,  

scans 195-99, p. 2 van 8. 
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NL-HaNA, Notarissen Suriname vanaf 1828 [digitaal duplicaat], 1.05.11.15, inv.nr. 15,  

scans 195-99, p. 3 van 8. 
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NL-HaNA, Notarissen Suriname vanaf 1828 [digitaal duplicaat], 1.05.11.15, inv.nr. 15,  

scans 195-99, p. 4 van 8. 
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NL-HaNA, Notarissen Suriname vanaf 1828 [digitaal duplicaat], 1.05.11.15, inv.nr. 15,  

scans 195-99, p. 5 van 8. 
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NL-HaNA, Notarissen Suriname vanaf 1828 [digitaal duplicaat], 1.05.11.15, inv.nr. 15,  

scans 195-99, p. 6 van 8. 
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NL-HaNA, Notarissen Suriname vanaf 1828 [digitaal duplicaat], 1.05.11.15, inv.nr. 15,  

scans 195-99, p. 7 van 8. 
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NL-HaNA, Notarissen Suriname vanaf 1828 [digitaal duplicaat], 1.05.11.15, inv.nr. 15,  

scans 195-99, p. 8 van 8. 
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Bijlagen hoofdstuk 2 
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Bijlage 1 – Rapport Joan H. van Meel, directeur Amsterdamse sociëteit van Suriname, 

over regelingen betreffende emigratie van arme Portugese Joden naar Suriname, 

1733. 

 

 
NL-HaNA, Dig. Duplicaat Suriname: Nederlands-Portugees Israëlitische Gemeente in 

Suriname, nummer toegang 1.05.11.18, inventarisnummer 25, scan 385-8, p. 1 van 4. 
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NL-HaNA, Dig. Duplicaat Suriname: Nederlands-Portugees Israëlitische Gemeente in 

Suriname, nummer toegang 1.05.11.18, inventarisnummer 25, scan 385-8, p. 2 van 4. 
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NL-HaNA, Dig. Duplicaat Suriname: Nederlands-Portugees Israëlitische Gemeente in 

Suriname, nummer toegang 1.05.11.18, inventarisnummer 25, scan 385-8, p. 3 van 4. 
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NL-HaNA, Dig. Duplicaat Suriname: Nederlands-Portugees Israëlitische Gemeente in 

Suriname, nummer toegang 1.05.11.18, inventarisnummer 25, scan 385-8, p. 4 van 4. 

 

 

 

 

  

EEN GESCHIEDENIS VAN DE JOODSE FAMILIE FERNANDES EN HUN SLAVEN |331|



Bijlage 2 – Rapport betreffende plantage Uijtvlugt, 1840 

 

 
NL-HaNA, Koloniën, 1814-1849, 2.10.01 inv.nr. 3388, scan 0060, rechter pagina. 
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NL-HaNA, Koloniën, 1814-1849, 2.10.01 inv.nr. 3388, scan 0061, linker pagina. 
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NL-HaNA, Koloniën, 1814-1849, 2.10.01 inv.nr. 3388, scan 0061, rechter pagina. 
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NL-HaNA, Koloniën, 1814-1849, 2.10.01 inv.nr. 3388, scan 0062, linker pagina. 
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Bijlage 3 – Factuur van door Fernandes & Jessurun verscheepte goederen 

 
SAA 5075 - 12721 - 84 - 263 
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SAA 5075 - 12721 - 84 – 264 links 
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SAA 5075 - 12721 - 84 – 263 rechts 
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SAA 5075 - 12721 - 84 – 265 
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Bijlage 4 – De reizen van Fernandes-telgen 

Van een aantal van de reizen vermeld in het overzicht in 3.4 kon ik de 

vermeldingen terugvinden in de intussen gedigitaliseerde archieven: 

 

 
Op 19 augustus 1749 vertrok Mordechai Fernandes met het schip De Johanna Charlotta van 

kapitein Andries Sweeris uit Paramaribo. 

Bron: NL-HaNA, SvS, 1.05.03, inv.nr. 201, 19 augustus 1749, p. 295-6. 

 

 
Mordechai Fernandes keerde in augustus 1750 met kapitein Daniel Benedictus op het schip 

Jean François van terug in Paramaribo. 

Bron: NL-HaNA, SvS, 1.05.03, inv.nr. 201, 20 augustus 1750, p. 518. 

 

 
Op 24 februari 1756 kwam Raphael Fernandez [sic] uit Amsterdam met het schip De Anna 

Maria, gevaren door kapitein Willem Jacobsen, in Paramaribo aan. 

Bron: NL-HaNA, SvS, 1.05.03, inv.nr. 203, 24 februari 1756, p. 351-2. 

 

 
Op 1 juli 1754 vertrok kapitein Thomas Vardili met de passagiers Isaac Fernandes Henriquez, 

Moses – en Abm. (Abraham) Fernandes van Paramaribo naar Madera (Madeira). Bron: NL-

HaNA, SvS, 1.05.03, inv.nr. 202, 1 juli 1754, p. 672-3. 
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Raphael Fernandes vertrok op 30 juni 1756 als passagier met kapitein Auke Valkenburg naar 

Amsterdam. 

Bron: NL-HaNA, SvS, 1.05.03, inv.nr. 203, 30 juni 1756, p. 539 - 41. 

 

 
Op 28 april 1764 vertrokken onder anderen passagier Machiel Philips Abm. (Abraham) van 

Mord: Fernandes en twee slaven. 

Bron: NL-HaNA, SvS, 1.05.03, inv.nr. 205, 28 april 1764, p. 678. 

 

 
Op 18 mei 1768 vertrokken vanuit Paramaribo per schip Raphael Fernandes en zijn slaven de 

heer Profijt en mevrouw Amba met kapitein Jacob de Vries naar Amsterdam. 

Bron: NL-HaNA, SvS, 1.05.03, inv.nr. 206, 18 mei 1768, p. 427. 
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Op 19 januari 1769 keerden Raphael Fernandes en zijn slaven Profijt en Amba met kapitein 

Andreas Schotling op het schip De jonge Jan Frederik terug in Paramaribo. 

Bron: NL-HaNA, SvS, 1.05.03, inv.nr. 206, 19 januari 1769, p. 585-6. 

 
Op 8 mei 1769 vertrok kapitein Daniel Lem met onder anderen de passagiers Mordechai 

Fernandes met zijn vier slaven, Cupido, Ismael, Seraphina en Jaba. 

Bron: NL-HaNA, SvS, 1.05.03, inv.nr. 206, 8 mei 1769, p. 675. 

 

 

Op 15 augustus 1770 keerde slaaf Ismael van Fernandes terug in Paramaribo met het schip De 

Vrouwe Jacoba, gevoerd door kapitein Nicolas Hermans. 

Bron: NL-HaNA, SvS, 1.05.03, inv.nr. 206, 15 augustus 1770, p. 945. 

 

 
Op 15 oktober 1770 keerde slaaf Cupido met Mordechai Fernandes terug in Paramaribo 

met het schip De Vrouwe Maria, gevoerd door kapitein Klaas Bas. 

Bron: NL-HaNA, SvS, 1.05.03, inv.nr. 206, 15 oktober 1770, p. 984. 
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Bijlagen hoofdstuk 5  
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Bijlage 1 – De wijken van Paramaribo in 1885 in 9 kaarten vervaardigd door A.J. 

Meyer. 

 
Figuratieve Plattegrond Der Stad Paramaribo (Kolonie Suriname, Zuid-Amerika) /, Door A.J. 

Meyer, Ambtenaar Bij de Belastingen. Paramaribo :, Meyer, 1885, p. 1 van 9. Bron: 

https://hdl.handle.net/11245/3.39624, laatst geraadpleegd 25-3-2025. 
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Figuratieve Plattegrond Paramaribo door A.J. Meyer, 1885, p. 2 van 9. 

Bron: https://hdl.handle.net/11245/3.39624, laatst geraadpleegd 25-3-2025. 
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Figuratieve Plattegrond Paramaribo door A.J. Meyer, 1885, p. 3 van 9. 

Bron: https://hdl.handle.net/11245/3.39624, laatst geraadpleegd 25-3-2025. 
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Figuratieve Plattegrond Paramaribo door A.J. Meyer, 1885, p. 4 van 9. 

Bron: https://hdl.handle.net/11245/3.39624, laatst geraadpleegd 25-3-2025. 
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Figuratieve Plattegrond Paramaribo door A.J. Meyer, 1885, p. 5 van 9. 

Bron: https://hdl.handle.net/11245/3.39624, laatst geraadpleegd 25-3-2025. 
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Figuratieve Plattegrond Paramaribo door A.J. Meyer, 1885, p. 6 van 9. 

Bron: https://hdl.handle.net/11245/3.39624, laatst geraadpleegd 25-3-2025. 
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Figuratieve Plattegrond Paramaribo door A.J. Meyer, 1885, p. 7 van 9. 

Bron: https://hdl.handle.net/11245/3.39624, laatst geraadpleegd 25-3-2025. 
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Figuratieve Plattegrond Paramaribo door A.J. Meyer, 1885, p. 8 van 9. 

Bron: https://hdl.handle.net/11245/3.39624, laatst geraadpleegd 25-3-2025. 
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Figuratieve Plattegrond Paramaribo door A.J. Meyer, 1885, p. 9 van 9. 

Bron: https://hdl.handle.net/11245/3.39624, laatst geraadpleegd 25-3-2025. 
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Bijlage 2 – Het gezin van Badina Nanref 

 
Overlijdensakte van Lotje Naref [Nanref], geboren medio 1862. 

Bron: NL-HaNA, Microfiches BS Geboorten Paramaribo, 2.10.61, inv.nr. 1012, scan 0061. 
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Op 25 maart 1864 werd zoon Joseph Adriaan Nanref geboren. 

Bron: NL-HaNA, Microfiches BS Geboorten Paramaribo, 2.10.61, inv.nr. 38, scan 0091. 
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Overlijdensakte Joseph [Adriaan] Nanref, sterfdatum 28 januari 1869. 

Bron: NL-HaNA, Microfiches BS Geboorten Paramaribo, 2.10.61, inv.nr. 1019, scan 0074. 
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Geboorteakte levenloze naamloze dochter van Badina, geboren 7 oktober 1866. 

Bron: NL-HaNA, Microfiches BS Geboorten Paramaribo, 2.10.61, inv.nr. 1013, scan 0229. 

|356| EEN GESCHIEDENIS VAN DE JOODSE FAMILIE FERNANDES EN HUN SLAVEN



 
Dochter Julia Amalia Nanref overleed toen zij 2 weken oud was. 

Bron: Surinaamsche Courant & Advertentieblad, 2 april 1870, p. 4. 

 

 
Aktes van Julia Amalia’s geboorte of sterven zijn niet toegankelijk. 

Bron: NL-HaNA, Microfiches BS Geboorten Paramaribo, 2.10.61, inv.nr. 1021, scan 0000. 
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Op 26 januari 1874 stierf het twee jaar oude dochtertje Johanna Albertina Nanref. Zij was in het 

voorjaar van 1871 geboren. Haar achternaam werd abusievelijk als Naref gespeld. 

Bron: NL-HaNA, Microfiches BS Geboorten Paramaribo, 2.10.61, inv.nr. 1029, scan 0048. 
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Op 29 oktober 1873 werd Julius Alexander Nanref geboren. 

Bron: NL-HaNA, Microfiches BS Geboorten Paramaribo, 2.10.61, inv.nr. 51, scan 0327. 
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Op 8 april 1876 werd Catherina Martha Nanref geboren. De achternaam van Badina werd 

abusievelijk als Nalif gespeld. Bron: NL-HaNA, Microfiches BS Geboorten Paramaribo, 2.10.61, 

inv.nr. 54, scan 0127. 
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Dochter Catharina Martha werd 10 jaar oud. Zij stierf in het Militair Hospitaal op 9 april 1887. 

Bron: NL-HaNA, Microfiches BS Geboorten Paramaribo, 2.10.61, inv.nr. 1058, scan 0140. 
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Geboorteakte levenloze naamloze dochter van Badina, geboren 8 februari 1879. 

Bron: NL-HaNA, Microfiches BS Geboorten Paramaribo, 2.10.61, inv.nr. 1039, scan 0032. 
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Op 7 augustus 1881 overleed Badina Nanref in het Militair Hospitaal. Haar zoon Julius 

Alexander en haar dochter Catharina Martha waren op dat moment nog in leven. 

Bron: NL-HaNA, Microfiches BS Geboorten Paramaribo, 2.10.61, inv.nr. 1044, scan 0110. 
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Bijlage 3 – Het gezin en de nakomelingen van Anna Keetje Nandes 

 
Ovelijdensakte Elisabeth Nandes, dochter van Anna Keetje. 

Bron: NL-HaNA, Microfiches BS Geboorten Paramaribo, 2.10.61, inv.nr. 1010, scan 0046. 
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De overlijdensakte van Julia Wilhelmina de Vries-Nandes. 

Bron: NL-HaNA, Microfiches BS Geboorten Paramaribo, 2.10.61, inv.nr. 1187, scan 0172. 
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Overlijdensakte van Eduard Anthonij Nandes, die stierf op 17 juni 1877. 

De aangifte werd gedaan door zijn broer Richard Pierre. 

Bron: NL-HaNA, Microfiches BS Geboorten Paramaribo, 2.10.61, inv.nr. 1036, scan 0252. 
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Overlijdensakte van Antje Maria Nandes. 

Bron: NL-HaNA, Microfiches BS Geboorten Paramaribo, 2.10.61, inv.nr. 1068, scan 0046. 
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Isaac Nandes’ geboorteakte, tweelingzoon van Chrisje Jacquelina Nandes. 

Bron: NL-HaNA, Microfiches BS Geboorten Paramaribo, 2.10.61, inv.nr. 37, scan 0090. 
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Esther Nandes’ geboorteakte, tweelingdochter van Chrisje Jacquelina Nandes. 

Bron: NL-HaNA, Microfiches BS Geboorten Paramaribo, 2.10.61, inv.nr. 37, scan 0091. 
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Elisabeth Maria Nandes’ geboorteakte, dochter van Chrisje Jacquelina Nandes. 

Bron: NL-HaNA, Microfiches BS Geboorten Paramaribo, 2.10.61, inv.nr. 39, scan 0085. 
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Overlijdensakte van Chrisje Jacquelina Nandes van 1891. 

Bron: NL-HaNA, Microfiches BS Geboorten Paramaribo, 2.10.61, inv.nr. 1067, scan 0115. 
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